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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد  مکان ها ذیل را  از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد الشرایط اجاره 
دهد. 

موضوع مزایده: اجاره موقت عرصه و اعیان تعدادی کیوسک با کاربری تنقلات مطابق 
جدول ذیل.

مدت قرارداد:  از زمان انعقاد قرارداد به مدت یکسال شمسی می باشد . 
محل دریافت اسناد: قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - 
بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان 

میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند، تلفن 36641174 
بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در 

مزایده به شرح ذیل می باشد:

)با  سازمان  وجه  در  بانکی  ضمانتنامه  صورت  به  مزایده  در  شرکت  تضمین   -
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 
351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم گردد.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا  پایان وقت اداری 98/03/04 می باشد .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند 
کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و 

مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها: قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 

4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست .      
تاریخ آگهی نوبت دوم:  1398/02/22               تاریخ آگهی نوبت دوم:  98/02/24

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

یحیی آل اسحاق :

ایران به نهاد مقابله با تروریسم اقتصادی نیاز دارد

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

ترامپ، راهبرد نظامی 
برای مقابله با ایران ندارد
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رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که ترامپ به دنبال تغییر در برجام 
است، گفت: رییس جمهور آمریکا تنش زدایی را در دستور کار قرار داده و می خواهد مانع شکل گیری ادبیات نظامی 
بین ایران و آمریکا شود، چون اساسا راهبرد نظامی برای مقابله با ایران ندارد.حشمت الله فلاحت پیشه در تحلیلی از 
رفتارهای ترامپ رییس جمهور آمریکا از زمان تشدید تحریم ها تا اعلام تمایل برای مذاکره با ایران و حتی دادن شماره 
تماس به سفارت سوئیس گفت: واقعیت آن است که عملًا آمریکایی ها آخرین ابزارهای تحریمی خود را علیه جمهوری 

اسلامی ایران به کار گرفته اند. پیش از این ترامپ ضرب الاجلی را تا 22 بهمن ماه مشخص کرد و ...

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه 
بلاتکلیفی درباره قانون انتخابات یکی از دلایلی است که جریان های 
سیاسی به صورت جدی وارد فعالیت انتخاباتی نشده اند، گفت: الان 
دیگر وقت تغییر قانون انتخابات نیست.علی محمد نمازی با انتقاد از 
اصلاح دیرهنگام قانون انتخابات اظهار کرد: باید بلاتکلیفی ها در این 
زمینه تمام شود. دولت لایحه ای برای اصلاح قانون انتخابات داده 

است، ولی مجلس این لایحه را کنار گذاشته و در قالب طرح...

معاون سیاسی وزیر خارجه گفت :من چنین چیزی نگفته ام که 
اگر تحریم ها فشار آورد با خواهران و برادران افغانی خود خداحافظی 
می کنیم. این تعبیر من نیست و چنین برنامه ای نداریم. چنین نظراتی 
در کشور و در وزارت خارجه وجود ندارد و بحث اخراج و یا بازگرداندن 
مهاجران افغانی مطرح نیست.سید عباس عراقچی صبح روز شنبه 
در یک گفت وگوی تلویزیونی در ارتباط با صحبت های روز چهارشنبه 

خود در مورد موضوع مهاجران افغانی در ایران و برداشت هایی...

علی محمد نمازی: 

اصلاح قانون انتخابات
 مسکوت گذاشته شود

سید عباس عراقچی :

ایران برنامه ای برای 
خداحافظی با افغان ها ندارد
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مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: در شهر سلفچگان از مجموع 524 واحد 
مسکن مهر در قالب انبوه سازی 228 واحد آن ساخته و به متقاضیان واگذار شده است و 196 واحد 
مسکونی باقیمانده به علت عدم وجود متقاضی بلاتکلیف مانده است.داریوش بلدی در رابطه با 
مسکن مهر و واگذاری واحدهای باقی مانده و نحوه واگذاری اظهار داشت: در حال حاضر به جز شهر 
سلفچگان هیچ واحدی به عنوان مسکن مهر برای واگذاری نداریم.مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم افزود: در شهر سلفچگان از مجموع 524 واحد مسکن مهر در قالب انبوه سازی 
228 واحد آن ساخته و به متقاضیان واگذار شده است و 196 واحد مسکونی باقیمانده به علت عدم 
وجود متقاضی بلاتکلیف مانده است.وی سپس با ارائه تعریفی از طرح هادی و اجرای آن در روستاها 

گفت: طرح هادی روستایی طرحی است که ضمن ساماندهی و اصلاح بافت موجود...

یک مرجع تقلید شیعیان با انتقاد مجدد از برنامه برنده باش شبکه سه تلویزیون، و با بیان این که 
بخت آزمایی برنامه صدا و سیما آشکار بود، گفت: در برنامه صداوسیما یک میلیارد درآمد داشتند و 
فقط 50میلیون جایزه می دادند، اما 950 تومان برای خودشان بر می داشتند. آیت الله مکارم شیرازی، 
جمعه شب در مراسم افتتاح سالن اجتماعات دارالقرآن علامه طباطبایی)ره( قم، با بیان این که 
شرایط کشور از سه جهت سیاسی، اقتصادی و اخلاقی پیچیده است، گفت: مسائل اخلاقی در خطر 
است؛ و نمونه آن اتفاقات رخ داده در برخی مدارس تهران است که عده ای از  بچه ها سرودی بسیار 
مبتذل، سخیف و رکیک می خواندند.وی افزود: بعد از شیندن خبر این مدارس، پرسیدم سرودی 
که بچه های این مدارس خواندند چه بوده است که گفتند نمی توانیم بگوییم چون خیلی رکیک و 

سخیف است؛ و وقتی اصرار کردم، تایپ شده این سرود را به من دادند و ...

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم  مطرح کرد

بلاتکلیفی ۱۹۶واحد 
مسکن مهر در شهر سلفچگان!

انتقاد مجدد آیت الله مکارم شیرازی از برنده باش؛ 

بخت آزمایی برنامه 
صداوسیما آشکار بود 
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هشدار خرازی به اروپا برای جلوگیری از مرگ برجام
در دیدار با رئیس کمیسیون روابط خارجی مجلس فرانسه مطرح شد

 مبلغ تضمین شرکت در مزایده مبلغ پایه اجاره ماهیانه تهیه کیوسک متراژ تقریبی آدرس کیوسک های  تنقلات  ردیف

 ریال 000/000/53 ریال000/000/53 بر عهده برنده مزایده متر مربع21 4مهر ابتدای خیابان موتلفه مسکن  3پردیسان محله  1
 ریال 000/000/13 ریال000/000/11 بر عهده سازمان متر مربع21  1خیابان استقلال انتهای استقلال  مسکن مهر 4پردیسان محله  5
 ریال 000/000/53 ریال 000/000/53 بر عهده سازمان متر مربع 6/6 میدان آزادگان روبروی رستوران البرز 5

 

در گفت وگو با کارشناسان مطرح شد؛

سایت های اینترنتی یا بازارسازها 
کدام مقصر هستند

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد

عدم تحمیل هزینه رمز یکبار مصرف به مشتریان

 قیمت مسکن منطقه بندی می شود
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کارشناسان اقتصاد و رسانه، التهاب قیمت کالاها را ناشی 
از عملکرد بازارسازها در اقتصاد کشور می دانند و می گویند 
که بازارسازها موجب بحران قیمت ها شده اند و اگر سایت 
های خرید و فروش کالا بسته شود، التهاب بازار و قیمت 

ها کاهش نمی یابد، از این رو باید نظارت ها را بیشتر کرد.
و  مطالب  خواندن  برای  محلی  فقط  دیگر  اینترنت 
دانلود برنامه نیست بلکه خرید و فروش کالا در این فضا 

سبب رونق و توسعه بسیاری از کسب و کارها شده است 
و اینگونه نیاز مردم را برای به دست آوردن کالای مورد 
نیاز در کمترین زمان بر آورده می کند.روال کار در فضای 
مجازی به این صورت است که فروشندگان کالاهای خود را 
در سایت های خرید و فروش یا صفحه های کاری خود ثبت 
و مسوولان سایت با بررسی کالا و نداشتن مغایرت با قوانین 

تصویب شده آن را تایید می کنند و...
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آغاز شوی 
مذاکره ترامپ با ایران 

حالی	 در	 آمریکا	 جمهوری	 رییس	 ترامپ	 دونالد	
پیشنهاد	مذاکره	باایران	را	ارایه	می	دهد	که	تمامی	شواهد	
ازجمله	مواضع	و	اقدامات	عملی	واشنگتن	نشان	می	دهد	

که	این	کشور	در	عمل	به	دنبال	محدودسازی	راهبردی	ایران	است	و	شوی	مذاکره	
بی	هیچ	نتیجه	ای	پایان	خواهد	یافت.	پس	از	آنکه	جمهوری	اسلامی	ایران	اعلام	کرد	
بخشی	از	اقدامات	داوطلبانه	خود	را	تحت	بند	36توافق	هسته	ای	برجام	متوقف	خواهد	
کرد،بازتاب	های	زیادی	درآمریکا	و	کشورهای	اروپایی	به	همراه	داشت.اما	ورای	مواضع	
اروپایی	ها،	'دونالد	ترامپ'	رییس	جمهوری	آمریکا	روز	پنجشنبه	دریک	کنفرانس	خبری	
پیشنهاد	گفت	و	گو	با	ایران	را	داد	و	گفت:	کاری	که	آنها	باید	انجام	دهند	این	است	که	
با	من	تماس	بگیرند	و	]به	صحبت[	بنشینند.	ما	می	توانیم	توافق	کنیم،	توافقی	منصفانه.
وی	افزود:	آنها	باید	تماس	بگیرند.	اگر	این	کار	را	انجام	بدهند	ما	آماده	صحبت	با	آنها	
هستیم.	دوست	دارم	آنها	با	من	تماس	بگیرند.این	درحالی	است	که	رئیس	جمهوری	
آمریکا	یک	روز	پیش	ازآن	درادامه	رفتارهای	خصمانه	بامردم	ایران،	با	صدور	فرمانی	
اجرایی،	بار	دیگر	تحریم	هایی	را	علیه	بخش	آهن،	فولاد،	آلومینیوم	و	مس	ایران	اعمال	
کرد.فرمان	اجرایی	ترامپ	روز	چهارشنبه	در	سالروز	خروج	یکجانبه	از	توافق	بین	المللی	
و	مورد	تأیید	شورای	امنیت	سازمان	ملل	متحد	و	اعمال	تحریم	های	غیرقانونی	صادر	
شد.'مجید	تخت	روانچی'	نماینده	دائم	ایران	در	سازمان	ملل	در	واکنش	به	پیشنهاد	
ترامپ	برای	گفت	و	گو	با	ایران	اظهار	داشت:	رئیس	جمهوری	آمریکا	ابتدا	باید	پاسخ	
دهد	چرا	میز	گفت	وگو	را	ترک	کرد.	چه	تضمینی	وجود	دارد	که	او	در	گفت	وگوهای	
آتی	میان	ایران	و	آمریکا	دوباره	بدقولی	نکند؟'محمد	جواد	ظریف'	وزیر	امور	خارجه	ایران	
پیشتر	در	مصاحبه	با	شبکه	سی	بی	اس	گفته	بود:	میز	مذاکره	ای	هست	که	هنوز	هم	
وجود	دارد.	ما	آن	میز	مذاکره	را	ترک	نکردیم.	ایالات	متحده	طرفی	بود	که	میز	مذاکره	
را	ترک	کرد.	بقیه	اعضای	برجام	هنوز	آنجا	هستند.شبکه	خبری	سی	ان	ان	در	تارنمای	
خود	به	نقل	از	یک	منبع	دیپلماتیک	نوشت،	که	کاخ	سفید	پس	از	پیشنهاد	دونالد	
ترامپ	رئیس	جمهوری	آمریکا	به	مقام	های	ایرانی	برای	تماس	با	وی،	شماره	تلفنی	را	
به	سوئیس	داده	که	در	اختیار	تهران	بگذارد.این	منبع	دیپلماتیک	در	عین	حال	گفت،	
احتمالا	سوئیس	این	شماره	را	در	اختیار	ایران	قرار	نمی	دهد،	مگر	آنکه	مقام	های	ایرانی	
به	صورت	مشخص	درخواست	دریافت	این	شماره	را	داشته	باشند؛	اما	ظاهرا	خیلی	بعید	
است	که	ایرانی	ها	این	کار	را	بکنند.درحالی	که	درک	راهبردی	مقام	های	دولت	ترامپ	
مبتنی	برمحدودسازی	راهبردی	ایران	است	و	اقدامات	گسترده	ای	نیز	در	این	زمینه	
انجام	داده	اند	نشانه	های	کمی	مبتنی	بر	تعهد	در	مذاکره	از	سوی	شخص	ترامپ	و	
دولت	وی	دیده	می	شود.دولت	ترامپ	درحالی	سخن	از	مذاکره	در	لفظ	دارد	که	افزون	
بر	خروج	از	توافق	چندجانبه	و	بین	المللی	برجام،	اقدامات	تحریمی	گسترده	ای	را	علیه	
جمهوری	اسلامی	ایران	انجام	داده	است.	افزون	بر	لفاظی	مقام	های	ارشد	آمریکا	از'جان	
بولتون'	مشاور	امنیت	ملی	گرفته	تا	'مایک	پمپئو'	وزیر	امورخارجه،	وزارت	دفاع	آمریکا	
روز	پنج	شنبه	اعلام	کرد	که	ایالات	متحده	به	منظور	دفاع	از	آنچه	منافع	این	کشور	در	
خلیج	فارس	نامیده	شده	است،	بمب	افکن	های	راهبردی	بی-52	نیروی	هوایی	این	
کشور	را	به	پایگاه	»العدید«	قطر	اعزام	کرد،	پیش	از	این	نیز،	جان	بولتون	مشاور	امنیت	
ملی	آمریکا	با	تهدید	ایران	اعلام	کرده	بود	که	گروه	تهاجمی	ناو	هواپیمابر	آبراهام	لینکلن	
به	همراه	یک	نیروی	ضربت	از	هواپیماهای	بمب	افکن	به	منطقه	فرماندهی	مرکزی	
آمریکا	)سنتکام(	در	خلیج	فارس	اعزام	می	شوند.برخی	تحلیلگران	بر	این	باورند	که	با	
وجود	شروط	دوازده	گانه	واشنگتن	علیه	ایران،	خروج	ازتوافق	برجام،	اعمال	تحریم	های	
گسترده	وتمرکز	بر	استقرار	و	افزایش	نیروی	نظامی	در	منطقه	خلیج	فارس،	صحبت	
از	مذاکره	به	یک	شوی	تلویزیونی	می	ماند	که	ترامپ	به	دنبال	اجرای	آن	در	آستانه	
انتخابات	ریاست	جمهوری	2020	میلادی	است.	همانطور	که	پیش	از	این	باافزایش	
تنش	ها	در	شبه	جزیره	کره،	ترامپ	تنها	با	نمایش	مذاکره	با	رهبری	کره	شمالی	
تلاش	کرد	تا	از	تنش	ها	بکاهد.از	دیگر	سو،	اگر	حتی	دولت	و	شخص	ترامپ	رویکردی	
جدی	برای	انجام	مذاکره	با	جمهوری	اسلامی	ایران	داشته	باشد،مذاکره	در	وضعیتی	
که	دیپلماسی	اجبار	در	مواضع	و	اقدامات	آمریکا	جاری	و	ساری	است،	مسیر	دشواری	
را	طی	خواهد	کرد	ودر	فرجام	به	نتیجه	و	اقدام	عملی	منجر	نخواهد	شد.	میزه	مذاکره	

با	ترامپ	گرد	نیست.

آیا جهانگیری مدافع اقتصاد 
دولتی و نظام کوپنی است؟ 

محمود نادری *

شنبه	هفته	گذشته	معاون	اول	رئیس	جمهوری	در	حاشیه	بازدید	از	نمایشگاه	
بین	المللی	کتاب	تهران،	از	نخبگان	و	صاحبنظران	اقتصادی	خواست	تا	در	باب	نوع	
جهت	گیری	اقتصادی	کشور	در	شرایط	جدید	اقتصادی	به	دولت	مشورت	بدهند.	دکتر	
اسحاق	جهانگیری	با	تبیین	رویکرد	اقتصادی	کشور	در	دوران	جنگ	که	مبتنی	بر	
اقتصاد	دولتی	و	نظام	سهمیه	بندی	و	توزیع	کوپنی	کالاها	بود،	به	تشریح	دو	دیدگاه	
عمده	و	غالب	اقتصادی	پرداخت	که	این	روزها	از	سوی	عده	ای	از	صاحبنظران	اقتصادی	
برای	شرایط	جدید	اقتصادی	کشور	تجویز	می	شود.	دیدگاه	نخست،	طرفدار	بازگشت	به	
اقتصاد	دولتی	و	نظام	سهمیه	بندی	و	توزیع	کوپنی	کالاها	بویژه	کالاهای	اساسی	است	
که	پررنگ	شدن	نقش	دولت	در	اقتصاد	کشور	را	به	دنبال	دارد.	رویکرد	دوم،	اما	حرکت	
هر	چه	بیشتر	به	سمت	اقتصاد	آزاد	از	طریق	آزادسازی	قیمت	ها	و	در	عین	حال	پرداخت	
نقدی	یارانه	های	پنهان	به	مردم	بویژه	اقشار	ضعیف	جامعه	را	به	دولت	توصیه	می	کند.	
انتشار	این	نظرخواهی	اما	با	تعابیر	و	برداشت	های	متفاوتی	روبه	رو	شد	و	اصل	
پیام	که	ناظر	بر	جلب	مشارکت	نخبگان	و	صاحبنظران	برای	مشورت	به	دولت	بود	را	
تحت	الشعاع	قرار	داد	و	برخی	این	گونه	وانمود	کردند	انگار	معاون	اول	رئیس	جمهوری	
مدافع	بازگشت	کشور	به	اقتصاد	دولتی	و	سیستم	کوپنی	است.	واقعیت	اما	چیز	دیگری	

است	که	توجه	به	نکات	زیر	می	تواند	به	روشن	شدن	موضوع	کمک	کند.
اول،	همه	می	دانیم	کشور	در	وضعیت	خطیری	قرار	دارد	و	با	جنگ	اقتصادی	
بی	سابقه	ای	مواجه	است	که	با	عملیات	روانی-	رسانه	ای	سنگینی	نیز	پشتیبانی	می	شود.	
از	این	باب،	فراخوان	معاون	اول	رئیس	جمهوری	در	وهله	اول	معطوف	به	توجه	دادن	
بیش	از	پیش	جامعه	و	صاحبنظران	به	شرایط	کنونی	کشور	است	و	در	مرحله	بعد	به	
مشارکت	طلبیدن	نخبگان	برای	یافتن	راه	حل	های	اصولی	و	البته	قابل	اجرا	برای	عبور	از	
این	وضعیت	است.	ناگفته	پیداست	هر	برنامه	و	سیاستی	بدون	مشارکت	و	حمایت	مردم	
و	بویژه	نخبگان	جامعه	عملًا	امکان	اجرای	موفق	پیدا	نمی	کند	و	این	نظرخواهی	نیز	بر	

مبنای	این	پیشفرض	اساسی	صورت	گرفته	است.
دوم،	اقدامات	خصمانه	پی	در	پی	امریکا	علیه	ایران	که	با	خروج	غیرقانونی	و	خارج	از	
عرف	بین	المللی	این	کشور	از	برجام	آغاز	و	با	تروریستی	خواندن	سپاه	پاسداران	انقلاب	
اسلامی	ادامه	یافت	و	اکنون	با	تلاش	برای	به	صفر	رساندن	فروش	نفت	ایران	و	به	زعم	
خودشان	وضع	تحریم	های	فلج	کننده	علیه	سایر	بخش	های	اقتصادی	ایران	به	اوج	
خود	رسیده	است،		نشان	می	دهد	که	کشور	ما	وارد	فاز	جدیدی	از	شرایط	غیرعادی	
شده	که	با	بیشترین	فشارهای	اقتصادی	و	سیاسی	امریکا	روبروست.	اقتضای	مدیریت	
شرایط	جدید	این	است	که	همه	ظرفیت	های	ملی	در	ابعاد	مختلف	به	کار	گرفته	شود	و	
همبستگی	اجتماعی	و	همگرایی	ملی	به	بالاترین	سطح	ممکن	خود	برسد	و	از	هر	رفتار	

و	کنش	فردی،	گروهی	و	جناحی	واگرایانه	پرهیز	شود.
سوم،	در	این	میان	آنچه	اهمیت	و	توجه	دوچندان	پیدا	می	کند،	این	است	که	مدیریت	
کشور	در	شرایط	جدید	با	راهکارهای	معمول	و	متعارف	غیرممکن	شده	است،	ضمن	
آنکه	در	شرایط	تحریم	که	به	طور	همزمان	با	کاهش	شدید	درآمدهای	کشور	و	افزایش	
هزینه	های	اداره	آن	روبه	رو	هستیم،	مدیریت	کلان	کشور	ناگزیر	از	اتخاذ	تصمیمات	و	

اقداماتی	است	که	به	مقتضای	زمان	و	وضعیت	جدید	به	کشور	تحمیل	می	شود.
چهارم،	در	طول	یک	سال	گذشته	یعنی	از	زمان	خروج	امریکا	از	برجام	تاکنون،	
معاون	اول	رئیس	جمهوری	بارها	بر	ضرورت	انجام	»گفت	وگوی	ملی«	برای	رسیدن	به	
انسجام	ملی	و	همبستگی	اجتماعی	با	هدف	ترمیم	سرمایه	اجتماعی	و	ارتقای	سطح	
توانمندی	کشور	برای	مقاومت	مؤثر	در	برابر	زیاده	خواهی	های	امریکا	پای	فشرده	و	
راهکارهای	صرف	اقتصادی	را	برای	برون	رفت	کشور	از	شرایط	خطیر	کنونی	کافی	و	نافذ	
ندانسته	و	لازمه	عبور	موفق	از	شرایط	جدید	اقتصادی	را	منوط	به	وحدت	همه	احزاب،	
گروه	ها،	جریان	ها	و	جناح	های	سیاسی	علاقه	مند	به	نظام	و	ایران	و	در	یک	کلام	یکی	

شدن	ملت	-	دولت	به	معنای	عام	حاکمیت	و	حکومت	می	داند.
پنجم،	در	فراخوان	اخیر	نیز	معاون	اول	رئیس	جمهوری	بدون	هیچ	گونه	جانبداری	
از	گرایش	ها	و	رویکردهای	اقتصادی	مطرح،	از	صاحبنظران	اقتصادی	خواسته	است	
که	در	باب	رویکرد	اقتصادی	متناسب	با	وضعیت	جدید	اقتصادی	که	می	تواند	بر	آینده	
اقتصاد	کشور	تأثیر	درازمدت	و	عمیق	بگذارد،	دولت	را	یاری	کنند.	والا	سوابق	اجرایی،	
دیدگاه	ها	و	گرایش	اقتصادی	دکتر	جهانگیری	به	قدری	روشن	است	که	نیاز	به	توضیح	
ندارد.اکنون	این	نخبگان،	اندیشمندان،	صاحبنظران	و	فعالان	اقتصادی	هستند	که	باید	
با	لحاظ	همه	جوانب	موضوع	دولت	را	در	انتخاب	کارآمدترین	رویکرد	و	مدل	اقتصادی	
که	بتواند	کشور	را	با	کمترین	هزینه	از	این	مرحله	دشوار	و	سخت	تاریخی	عبور	دهد،	
کمک	کنند.	البته	آنچه	بیش	از	رویکرد	اقتصادی	جدید	اهمیت	دارد	و	موفقیت	آن	را	
تضمین	می	کند،	برخورداری	آن	از	اجماع	نظر	نخبگان	دولتی	و	غیردولتی	و	نیز	حمایت	
همه	ارکان	نظام	است	به	گونه	ای	که	به	عنوان	یک	برنامه	اقتصادی	حاکمیتی	تلقی	شود	

و	فرآیند	اجرای	آن	از	پشتوانه	و	اجماع	ملی	لازم	برخوردار	باشد.	
*معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر معاون اول رئیس جمهوری

علی محمد نمازی: 

اصلاح قانون انتخابات مسکوت گذاشته شود
یک	عضو	شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	سازندگی	با	بیان	اینکه	بلاتکلیفی	درباره	
قانون	انتخابات	یکی	از	دلایلی	است	که	جریان	های	سیاسی	به	صورت	جدی	وارد	فعالیت	

انتخاباتی	نشده	اند،	گفت:	الان	دیگر	وقت	تغییر	قانون	انتخابات	نیست.
علی	محمد	نمازی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	با	انتقاد	از	اصلاح	دیرهنگام	قانون	انتخابات	
اظهار	کرد:	باید	بلاتکلیفی	ها	در	این	زمینه	تمام	شود.	دولت	لایحه	ای	برای	اصلاح	قانون	
انتخابات	داده	است،	ولی	مجلس	این	لایحه	را	کنار	گذاشته	و	در	قالب	طرح،	اصلاح	قانون	
انتخابات	را	دنبال	کرده	است.	اصلاح	قانون	انتخابات	در	رفت	و	آمد	به	شورای	نگهبان	است	
و	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	هم	درباره	اصلاح	قانون	انتخابات	اعلام	نظر	کرده	است.
وی	در	ادامه	افزود:	الان	دیگر	وقت	مناسبی	برای	تغییر	قانون	انتخابات	نیست.	وقتی	
در	آذرماه	زمان	ثبت	نام	داوطلبان	انتخابات	اعلام	شده	است،	دیگر	باید	اصلاح	قانون	
انتخابات	مسکوت	گذاشته	شده	و	انتخابات	براساس	قانون	موجود	اجرا	شود	اما	در	تأیید	
صلاحیت	ها	نباید	سخت	گیری	شود.این	فعال	سیاسی	با	اشاره	به	اینکه	بلاتکلیفی	درباره	
قانون	انتخابات	یکی	از	دلایلی	است	که	جریان	های	سیاسی	به	صورت	جدی	وارد	فعالیت	
انتخاباتی	نشده	اند،	بیان	کرد:	هنوز	معیارهای	ثبت	نام	از	داوطلبان	مشخص	نیست	و	
جریان	های	سیاسی	دچار	بلاتکلیفی	هستند.نمازی	همچنین	با	بیان	اینکه	شرایط	برای	
انتخابات	مجلس	یازدهم	سخت	شده	است،	اظهار	کرد:	برخی	پیش	بینی	ها	اعلام	کرده	
اند	که	میزان	مشارکت	در	انتخابات	کم	است.	اگر	این	پیش	بینی	ها	درست	باشد،	باید	
برای	جذب	مشارکت	جامعه	تدبیری	اندیشیده	شود.	باید	پالس	های	مثبتی	از	سوی	
حاکمیت	به	جناح	های	سیاسی	و	جامعه	داده	شده	و	این	اطمینان	به	داوطلبان	انتخابات	
داده	شود	که	بی	دلیل	ردصلاحیت	نخواهند	شد	و	رقابت	جدی	در	انتخابات	ایجاد	شکل	
می	گیرد.	همچنین	باید	در	نظارت		گشایشی	ایجاد	شود.این	فعال	سیاسی	با	اشاره	به	اینکه	
جریان	های	سیاسی	متأثر	از	وضعیت	جامعه	هنوز	فعالیت	جدی	خود	در	زمینه	انتخابات	را	
آغاز	نکرده	اند،	گفت:	مردم	شدیداً	تحت	فشار	مشکلات	اقتصادی	هستند.	حاکمیت	برای	
تشویق	مردم	برای	حضور	در	انتخابات	باید	مردم	را	نسبت	به	آینده	امیدوار	کند	زیرا	ناامیدی	
و	یاس،	بدترین	آفت	برای	یک	حکومت	و	جامعه	است.	حاکمیت	باید	وعده	هایی	به	مردم	
برای	بهبود	وضعیت	معیشتی	آنها	داده	و	برای	تحقق	این	وعده	ها	تلاش	کند.این	عضو	
شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	سازندگی	در	پایان	بیان	کرد:	موضوع	مشارکت	مشروط	
در	جریان	اصلاحات	اکنون	مطرح	است	و	بحث	در	این	زمینه	در	میان	احزاب	اصلاح	طلب	
جریان	دارد	اما	هنوز	تکلیف	اصلاحات	مشخص	نشده	است	که	دنبال	مشارکت	مشروط	

در	انتخابات	است	یا	بدون	شرط	در	انتخابات	حضور	می	یابد.

ابتکار در دیدار با سفیر بلژیک 

خواستار رفتاری منطقی از اتحادیه اروپا هستیم 
معاون	رئیس	جمهوری	در	امور	زنان	و	خانواده	گفت:	در	برهه	حساس	کنونی	و	با	توجه	

به	صبوری	ایران	تا	امروز،	خواستار	رفتاری	منطقی	از	سوی	اتحادیه	اروپا	هستیم.	
معصومه	ابتکار	در	دیدار	با	خانم	»ورونیک	پتیت«	سفیر	بلژیک	در	ایران	با	اشاره	به	
آگاهی	اتحادیه	اروپا	از	تعهد	و	صبوری	دولت	ایران	در	قبال	مساله	برجام،	افزود:	مرحله	به	
مرحله	تحریم	ها	و	فشارهای	اقتصادی	علیه	کشور	افزایش	می	یابد	و	به	همین	منظور	از	
عدم	پایبندی	اتحادیه	اروپا	به	تعهداتش	اظهار	نارضایتی	می	کنیم.وی	با	یادآوری	اینکه	
آژانس	بین	المللی	انرژی	اتمی	همواره	بر	پایبندی	و	تعهد	ایران	صحه	گذاشته	است	بر	
اهمیت	بحث	امنیت	در	منطقه	و	تاثیر	آن	بر	امنیت	اروپا	تاکید	کرد.	ابتکار	گفت:	موج	
ناگهانی	مهاجران	در	غرب	سوریه	نمونه	ای	از	ناامنی	در	منطقه	است.	ابتکار	در	این	دیدار	
با	اشاره	به	ضرورت	حمایت	از	زنان	کارآفرین،	از	همکاری	این	معاونت	با	وزارتخانه	های	
تعاون،کار	و	رفاه	اجتماعی	و	همچنین	وزارت	کشور	در	راستای	توانمندسازی	اقتصادی	
زنان	خبر	داد	.وی	با	تأکید	بر	اینکه	توانمندسازی	اقتصادی	زنان	از	جمله	مواردی	است	که	
ایران	و	بلژیک	می	توانند	در	آن	همکاری	داشته	باشند	به	تولید	75	درصد	صنایع	دستی	
ایران	و	40	درصد	تولیدات	کشاورزی	کشور	توسط	بانوان	و	انجام	پژوهش	های	مشترک	
با	بنیاد	صلح	ساساکاوی	ژاپن	به	منظور	افزایش	مهارت	های	کارآفرینی	زنان	اشاره	کرد.
معاون	رئیس	جمهوری	همچنین	به	بیان	اقدامات	حمایتی	و	پیشرفت	ها	در	حوزه	زنان	
و	خانواده	پرداخت	و	به	لایحه	حمایت	از	کودکان	و	نوجوانان،	فعالیت	اورژانس	اجتماعی	
)123(،	افزایش	60	درصدی	مشارکت	زنان	در	پست	های	مدیریتی،	رشد	قابل	توجه	
بانوان	دارای	تحصیلات	دانشگاهی	و	حضور	آنان	در	عرصه	ورزش	اشاره	کرد.	باساس	این	
گزارش،	ورونیک	پتیت	سفیر	بلژیک	در	ایران	نیز	در	این	دیدار	با	ابراز	تاسف	از	وقوع	سیل	
اخیر،	تاکید	کرد	که	پیام	شما	را	به	اتحادیه	اروپا	منتقل	می	کنم.سفیر	بلژیک	با	اشاره	بر	
لزوم	فهم	بهتر	شرایط	ایران،	گفت:	تلاش	می	کنم	تا	شرایط	حضور	هیئتی	از	بلژیک	در	

ایران	جهت	تبادل	تجربیات	و	آشنایی	با	امکانات	و	دستاوردهای	زنان	ایرانی	فراهم	شود.

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس :

مردم باید از اطلاعات مالی مسئولان مطلع باشند
عضو	فراکسیون	نمایندگان	ولایی	مجلس	گفت:	شفاف	سازی	زمانی	محقق	می	شود	که	
اطلاعات	در	اختیار	مردم	قرار	گیرد،	اگر	قرار	است	اطلاعات	در	خصوص	اموال	مسئولان	
فقط	در	اختیار	افراد	خاصی	قرار	گیرد	و	مردم	مطلع	نباشند،	بازهم	شاهد	شفافیت	در	این	

زمینه	نخواهیم	بود.
محمدرضا	ملکشاهی	راد		در	خصوص	لزوم	رسیدگی	به	اموال	مسئولان،	اظهار	داشت:	
شفاف	سازی	زمانی	محقق	می	شود	که	اطلاعات	در	اختیار	مردم	قرار	گیرد،	اگر	قرار	است	
اطلاعات	در	خصوص	اموال	مسئولان	فقط	در	اختیار	افراد	خاصی	قرار	گیرد	و	مردم	مطلع	
نباشند،	بازهم	شاهد	شفافیت	در	این	زمینه	نخواهیم	بود	در	همه	جای	دنیا	این	موضوع	
برای	تحقق	شفافیت	مورد	توجه	قرار	می	گیرد	و	این	حق	مردم	است.عضو	فراکسیون	
نمایندگان	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	باید	سیستمی	طراحی	شود	تا	در	
آن	مردم	متوجه	شوند	که	مسئولان	چه	میزان	دارایی	دارند،	بیان	کرد:	در	این	سامانه	با	
استفاده	از	اسناد	رسمی	و	شماره	حساب،	می	توان	دارایی		ها	و	میزان	سرمایه	مسئولان	را	
شناسایی	کرد	و	در	اختیار	مردم	قرار	داد.وی	افزود:	رسانه	ها	و	نهادهای	ذی	ربط	باید	این	
امکان	را	داشته	باشند	تا	از	اموال	مسئولان	سوال	کنند	و	پاسخ	های	دقیق	مسئولان	منجر	
به	شفاف	سازی	در	این	حوزه	شود،	اگر	این	مسیر	طی	شود،	اعتماد	مردم	جلب	می	شود.
ملکشاهی	راد	با	بیان	اینکه	در	صورت	طراحی	سامانه	ای	برای	شفافیت	در	حقوق	و	مزایای	
مسئولان،	نباید	از	مردم	این	مسائل	پنهان	شود،	ادامه	داد:	بعضا	فیش	حقوق	مسئولان	
محرمانه	است	که	همین	امر	یک	رانت	محسوب	شده	و	مانع	از	شفافیت	می	شود.نماینده	
مردم	خرم	آباد	در	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	اگر	این	سامانه	طراحی	شود	تا	
حقوق	و	مزایای	مسئولان	مشخص	شود،	اگر	ابهامی	وجود	داشته	باشد،	مسئولان	توضیح	
می	دهند،	گفت:	شفافیت	به	معنای	این	است	که	اطلاعات	مالی	مسئولان	در	دسترس	

مردم	باشند	و	مسئولان	در	اتاق	شیشه	ای	قرار	گیرند.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس :

باید در جاده دو طرفه برجام حرکت کنیم
عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	اعتقاد	دارد	باید	در	جاده	دو	طرفه	

برجام	حرکت	کنیم	از	این	رو	زمان	برای	بازنگری	در	اجرای	جدی	برجام	فرارسیده	است.
علاء	الدین	بروجردی		با	اشاره	به	شرایط	جدیدی	توافقنامه	برجام،	گفت:	برنامه	جامع	
اقدام	مشترک	از	ابتدا	یک	جاده	دو	طرفه	بود.	در	واقع	کشورمان	پذیرفت	تعدادی	از	
فعالیت	های	صلح	آمیز	هسته	ای	خود	را	محدود	کند	و	در	مقابل	مقرر	شد	آمریکایی	ها	
و	کشورهای	حاضر	در	برجام	تحریم	ها	را	بردارند.نماینده	مردم	بروجرد	در	مجلس	شورای	
اسلامی	اظهار	کرد:	این	مهم	در	حالیست	که	رییس	جمهور	جدید	ایالات	متحده	نقض	
عهد	کرد	و	از	توافقنامه	برجام	به	طور	یکجانبه	خارج	شد.وی	با	اشاره	به	کاهش	سطح	
تعهدات	برجامی	کشورمان،	ادامه	داد:	اعتقاد	دارم	باید	در	جاده	دو	طرفه	برجام	حرکت	
کنیم	لذا	به	نظر	می	رسد	زمان	برای	بازنگری	در	اجرای	جدی	برجام	فرارسیده	است.این	
نماینده	مردم	در	مجلس	دهم	تصریح	کرد:	اقدام	متقابل	کشورمان	در	چارچوب	برجام	
است	و	نمی	تواند	ابزاری	برای	افزایش	فشارهای	علیه	ایران	استفاده	شود.عضو	کمیسیون	
امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	خاطرنشان	کرد:	شورای	عالی	
امنیت	ملی	تصمیم	راهبردی	را	اتخاذ	کرده	لذا	امیدواریم	اروپایی	ها	نیز	در	مواجه	با	آن	

تامل	کنند.

علی مطهری :

قدرت تصمیم گیری دولت ضعیف است
نایب	رییس	مجلس،	گفت:	حُسن	کالا	برگ	این	است	که	هر	خانواده	هر	زمانی	که	

تمایل	داشت	می	تواند	نیاز	خود	را	تهیه	کند	و	دیگر	نگران	مواد	اولیه	غذایی	نیست.
علی	مطهری		در	خصوص	افزایش	قیمت	کالاهای	اساسی	علیرغم	تخصیص	ارز	
دولتی،	گفت:	بهتر	بود	دولت	در	بازه	زمانی	زودتری	حداقل	نیازهای	خانواده	ها	را	به	صورت	
ویژه	یعنی	با	کالابرگ	تامین	می	کرد	تا	هر	خانواده	ای	مطمئن	شود	که	این	مقدار	گوشت،	
برنج،	روغن	و	سایر	کالاهای	اساسی	را	با	قیمت	مناسب	در	اختیار	داشته	و	این	اقلام	برای	
خانواده	اش	محفوظ	است.وی،	با	بیان	اینکه	تامین	نیاز	مردم	با	کالا	برگ	دو	حسن	دارد،	
افزود:	نخستین	حسن	این	بوده	که	نگرانی	مردم	از	بین	رفته	و	خانواده	ها	مطمئن	می	
شوند	که	حداقل	نیازهای	آنها	تامین	می	شود.وی	ادامه	داد:	دومین	حُسن	تامین	حداقل	
نیازهای	خانواده	ها	این	بوده	که	دشمنان	خارجی	و	کسانی	که	بر	علیه	ایران	کار	می	کنند	
متوجه	می	شدند	که	دولت	و	مردم	در	مسئله	مقاومت	جدی	هستند	و	به	صورت	درازمدت	

مقاومت	می	کنند	و	بر	این	اساس	زودتر	دست	از	فشارهای	خود	برمی	داشتند.

معاون	سیاسی	وزیر	خارجه	گفت	:من	
چنین	چیزی	نگفته	ام	که	اگر	تحریم	ها	
فشار	آورد	با	خواهران	و	برادران	افغانی	خود	
خداحافظی	می	کنیم.	این	تعبیر	من	نیست	
و	چنین	برنامه	ای	نداریم.	چنین	نظراتی	در	
کشور	و	در	وزارت	خارجه	وجود	ندارد	و	
بحث	اخراج	و	یا	بازگرداندن	مهاجران	افغانی	

مطرح	نیست.
سید	عباس	عراقچی	صبح	روز	شنبه	
در	یک	گفت	وگوی	تلویزیونی	در	ارتباط	
در	 خود	 چهارشنبه	 روز	 با	صحبت	های	
مورد	موضوع	مهاجران	افغانی	در	ایران	و	
برداشت	هایی	که	از	صحبت	های	وی	در	این	
ارتباط	شده	بود،	تاکید	کرد:	از	صحبت	های	
تلویزیونی	 گفت	وگوی	 آن	 در	 من	
سوء	برداشت	شد	و	یک	سوء	تفاهمی	نسبت	

به	این	سخنان	صورت	گرفت.
گفت:	 برنامه	 مجری	 به	 خطاب	 وی	
آنچه	که	شما	به	نقل	از	من	گفتید	یک	
و	من	چنین	چیزی	 است	 سوء	برداشت	

با	 آورد	 فشار	 تحریم	ها	 اگر	 که	 نگفته	ام	
خواهران	و	برادران	افغانی	خود	خداحافظی	
می	کنیم.	این	تعبیر	من	نیست	و	چنین	
برنامه	ای	نداریم.	چنین	نظراتی	در	کشور	و	
در	وزارت	خارجه	وجود	ندارد	و	بحث	اخراج	
افغانی	مطرح	 مهاجران	 بازگرداندن	 یا	 و	
بار	 وزیر	خارجه	 معاون	سیاسی	 نیست.	
دیگر	با	تاکید	بر	این	که	مخاطب	حرف	های	
من	در	روز	چهارشنبه	کشورهای	غربی	و	
جامعه	بین	المللی	بودند	که	سبب	آوارگی	
مردم	افغانستان	شده	اند،	ادامه	داد:	دوستانی	
که	در	داخل	کشور	مطالبی	در	این	زمینه	
می	نویسند	بی	راهه	نروند	و	صحبتی	مطرح	
اصولی	 سیاست	های	 مخالف	 که	 نکنند	
کشور	باشد.وی	در	پاسخ	به	این	سوال	آیا	
در	طول	تحصیل	خود	با	دانش	آموزان	و	یا	
دانشجویان	افغانی	همکلاس	بوده	است،	
تصریح	کرد:	همه	ما	در	طول	سال	های	
سروکار	 زیادی	 افغانی	های	 با	 گذشته	
داشته	ایم	در	دانشگاه،	دبیرستان	و	یا	دیگر	

عرصه	ها.	البته	من	در	دبیرستان	و	دانشگاه	
دوست	افغانی	نداشته	ام،	ولی	ماشاالله	در	
کشور	ما	افغانی	های	بسیاری	حضور	دارند	
که	شرافتمندانه	در	حال	تلاش	هستند.	من	
معتقد	هستم	که	افغانی	ها	یکی	از	شریف	ترین	
مردمان	هستند	و	میزان	تخلفاتی	که	بعضاً	
از	آنها	گزارش	می	شود	نسبت	به	جمعیت	
آنها	کم	است.	آنها	مردمی	مومن	و	معتقد	
می	کنند	 کار	 شرافتمندانه	 که	 هستند	
دستمزد	می	گیرند	و	هزینه	دستمزد	خود	
را	برای	خانواده	هایشان	می	فرستند	گرچه	
این	موضوع	نیز	هزینه	هایی	را	برای	ما	دارد.
معاون	سیاسی	وزیر	خارجه	همچنین	در	
مورد	بحث	مبارزه	با	مواد	مخدر	و	هشداری	
که	ایران	در	این	زمینه	به	اروپایی	ها	داده	
است،	ادامه	داد:	در	مورد	بحث	مواد	مخدر	
همین	تذکر	به	اروپایی	ها	داده	شده	است.	
مقابله	با	مواد	مخدر	یک	مسئولیت	انسانی	
و	سیاسی	است	که	ایران	در	این	زمینه	
در	طی	این	سال	ها	هزینه	های	زیادی	را	

پرداخت	کرده	است.	بیش	از	4000	نیروی	
ما	در	بحث	مواد	مخدر	به	شهادت	رسیده	اند	
صدها	میلیارد	دلار	در	کشور	در	طی	40	
سال	گذشته	خرج	مقابله	با	قاچاق	مواد	
مخدر	شده	است	مواد	مخدری	که	مسیر	
آن	از	افغانستان	به	سمت	اروپاست	و	ما	در	
راستای	مقابله	با	این	موضوع	جانفشانی	های	
زیادی	کرده	ایم،	بنابراین	وقتی	که	ما	تحریم	
می	شویم	طبیعی	است	که	توان	اقتصادی	
ما	مطلوب	به	چیزهایی	شود	که	برای	ما	
در	 دارد.عراقچی	 قرار	 بالاتری	 اولویت	 در	
تاکید	 بار	دیگر	 پایان	صحبت	های	خود	
کرد:	ما	تاکید	بر	آن	داریم	که	اروپایی	ها	
باید	به	وظایف	خود	در	مورد	پناهندگان،	
بحث	مبارزه	با	قاچاق	مواد	مخدر	و	مبارزه	
با	تروریسم	عمل	کنند	و	این	طور	نیست	
که	ما	فقط	با	گروه	های	تروریستی	که	آنها	
در	منطقه	به	وجود	آورده	اند،	مبارزه	کنیم.	
آنها	نیز	باید	به	وظایف	خود	در	این	ارتباط	

عمل	کنند.

سید عباس عراقچی :

ایران برنامه ای برای خداحافظی با افغان ها ندارد

و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	
با	بیان	این	که	ترامپ	به	دنبال	تغییر	در	
برجام	است،	گفت:	رییس	جمهور	آمریکا	
تنش	زدایی	را	در	دستور	کار	قرار	داده	و	
می	خواهد	مانع	شکل	گیری	ادبیات	نظامی	
اساسا	 چون	 شود،	 آمریکا	 و	 ایران	 بین	

راهبرد	نظامی	برای	مقابله	با	ایران	ندارد.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	تحلیلی	از	
رفتارهای	ترامپ	رییس	جمهور	آمریکا	از	
زمان	تشدید	تحریم	ها	تا	اعلام	تمایل	برای	
مذاکره	با	ایران	و	حتی	دادن	شماره	تماس	
به	سفارت	سوئیس	گفت:	واقعیت	آن	است	
ابزارهای	 آخرین	 آمریکایی	ها	 عملًا	 که	
تحریمی	خود	را	علیه	جمهوری	اسلامی	
ایران	به	کار	گرفته	اند.	پیش	از	این	ترامپ	
ضرب	الاجلی	را	تا	22	بهمن	ماه	مشخص	
کرد	و	حتی	می	گفت	که	تا	آن	زمان	ایران	
پای	میز	مذاکره	آمده	و	اعلام	می	کرد	که	
ایران	با	شکست	مواجه	می	شود	که	نتیجه	
نگرفت	و	سعی	کرد	که	قالب	نظامی	به	

تهدیدهای	خود	بدهد.
و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	
هواپیمابر	 ناو	 اعزام	 زمان	 تا	 داد:	 ادامه	
آبراهام	لینکلن	توافقی	بین	ترامپ	و	بولتون	
وجود	داشت	که	بعد	از	آن	ترامپ	سعی	
کرد	تنش	زدایی	را	در	دستور	قرار	دهد	و	
مانع	شکل	گیری	ادبیات	نظامی	بین	ایران	
و	آمریکا	شود	چون	اساساً	راهبرد	نظامی	
برای	مقابله	با	ایران	ندارد	راهبرد	ترامپ	
تحریم	بود،	چون	کارش	اقتصادی	است	و	
فکر	می	کرد	با	تحریم	می	تواند	ایران	را	پای	

میز	مذاکره	بکشاند.
را	 نمی	تواندایران	 که	 می	داند	 ترامپ	

کنترل	و	مهار	کند		
فلاحت	پیشه	با	بیان	این	که	ترامپ	برای	
چالش	های	کوچک	تر	هم	راهبرد	نظامی	

ندارد،	ادامه	داد:	ترامپ	تلاش	می	کند	با	
مدیریت	تحولات	از	شکل	گیری	ادبیات	
نظامی	در	مناسبات	ایران	و	آمریکا	پرهیز	

کند.
و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	
در	ادامه	در	واکنش	به	برخی	تحلیل	ها	با	
پایه	شبیه	سازی	مذاکرات	آمریکا	و	کره	
شمالی	و	احتمال	وجود	همین	سناریو	
درباره	ایران،	اظهار	کرد:	شرایط	ایران	با	
کره	شمالی	متفاوت	است	ترامپ	می	داند	
ایران	ابزار	مختلف	قدرت	دارد.	آمریکا	اخیراً	
مذاکره	 می	خواهد	 فقط	 که	 کرد	 اعلام	
کند	تا	ایران	بمب	هسته	ای	نداشته	و	کار	
دیگری	ندارد	این	یعنی	ترامپ	به	دنبال	
تغییر	در	برجام	است	و	خیلی	از	ابزارهای	
می	داند	 ترامپ	 می	داند.	 را	 ایران	 قدرت	
و	مهار	کند	 را	کنترل	 ما	 نمی	تواند	 که	
پس	عملًا	مقایسه	ی	ایران	و	کره	شمالی	

متفاوت	است.
وی	در	عین	حال	گفت:	البته	وجود	
را	 شرایط	 منطقه	 در	 بازیگران	 برخی	
در	 که	 معنا	 بدان	 است	 کرده	 متفاوت	
اطراف	کره	شمالی	دو	بازیگر	حساس	به	
تحولات	یعنی	کره	جنوبی	و	ژاپن	با	راهبرد	

تنش	زدایی	وجود	دارد،	اما	در	منطقه	غرب	
آسیا	بازیگرانی	همچون	عربستان	سعودی،	
امارات	متحده	عربی	و	رژیم	صهیونیستی	
با	ادبیات	تنش	هستند	که	وجود	بازیگران	
ثالث	در	منطقه	با	هدف	استمرار	شرایط	
امنیتی	اوضاع	و	ادبیات	مناسبات	ایران	و	
آمریکا	را	متفاوت	کرده	است	و	باعث	شده	
دو	 این	 مناسبات	 در	 تندی	 ادبیات	 که	

کشور	حاکم	باشد.
و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رییس	
سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	
در	جمع	بندی	اظهار	کرد:	معتقد	هستم	
نقش	بازیگران	منفی	منطقه	ای	در	تقابل	
راهبردی	بین	ایران	و	آمریکا	موثر	است	
وگرنه	ایران	و	آمریکا	می	توانند	تنش	بین	
خود	را	مدیریت	کنند.	از	طرف	دیگر	در	
از	 که	 کسانی	 ایران	 اسلامی	 جمهوری	
مذاکره	صحبت	می	کنند	و	یا	آنهایی	که	
حرف	مقابله	را	می	زنند	همه	راهبردشان	
در	یک	قالب	است	این	برخلاف	آمریکاست	
که	اکنون	دچار	نوعی	تنش	و	اختلاف	
شده	اند	و	عملًا	ترامپ	همان	تردیدهایی	
که	نسبت	به	جان	کری	دارد	را	در	آینده	
نسبت	به	بولتون	هم	پیدا	می	کند.	بولتون	
کسی	است	که	می	تواند	باعث	شکست	

درباره	ی	جمهوری	 ترامپ	 سیاست	های	
اسلامی	ایران	شود.

مذاکره  برای  می تواند  ایران   *
شرط تعیین کند 

فلاحت	پیشه	اضافه	کرد:	در	ایران	هم	
نظامیان	واقعیتی	تحت	عنوان	مقابله	را	
در	 آمریکایی	ها	 چون	 می	کنند،	 مطرح	
محاسبه	توان	نظامی	ایران	دچار	اشتباه	
شده	اند	که	نباید	این	اشتباه	را	آقای	ترامپ	
هم	انجام	دهد.	آمریکا	توان	ایران	را	شبیه	
ناو	 مقابل	 در	 ایرباس	 مظلومیت	 دوران	
آمریکایی	ها	دید	که	از	آن	زمان	تاکنون	
ایران	بسیار	قدرتمند	شده	است	که	حتماً	

جنگ	با	ما	مدیریت	ناپذیر	خواهد	بود.
وجه	 هیچ	 به	 داد:	 توضیح	 وی	
اجازه	 آمریکا	 ملی	 امنیت	 راهبردهای	
ترامپ	به	جنگ	مدیریت	 نمی	دهد	که	
قدرت	 یا	 آمریکا	 پس	 شود	 وارد	 ناپذیر	
ایران	را	خوب	محاسبه	نکرده	و	یا	به	زبان	
نمی	آورد.	در	این	بین	اشتباه	محاسباتی	
ناحیه	 از	 و	 بولتون	 و	 پمپئو	 واسطه	 به	
بازیگرانی	همچون	عربستان	سعودی،	رژیم	
صهیونیستی	و	گروهک	هایی	مثل	منافقین	
صورت	گرفته	است	که	نباید	دولت	آمریکا	
اینگونه	دچار	اشتباه	محاسباتی	نظامی	
شود	قطعاً	در	این	شرایط	نظامیان	ما	به	
طور	طبیعی	تهدیداتی	را	مطرح	می	کنند	
که	آمریکا	دچار	حماقت	نشود	و	سیاسیون	
هم	چنین	موضوعاتی	را	بیان	می	کنند.	
به	 مذاکره	 از	 هم	 آمریکا	 بین	 این	 در	
ابزار	قدرت	در	عرصه	بین	المللی	 عنوان	
استفاده	می	کند.وی	در	پایان	اظهار	کرد:	
معتقدم	ایران	می	تواند	برای	مذاکره	شرط	
تعیین	کند	ما	کشوری	بزرگ	هستیم	و	
کشورهای	بزرگ	هم	تصمیمات	بزرگ	
اتخاذ	می	کند.	به	هیچ	وجه	اجازه	نداریم	
که	کشورمان	را	وارد	بحرانی	کنیم	که	این	

بحران	قابلیت	پیشگیری	دارد.

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

ترامپ، راهبرد نظامی برای مقابله با ایران ندارد
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	گفت:	آنچه	در	شورای	هماهنگی	جبهه	
اصلاحات	درباره	ایده	پارلمان	اصلاحات	در	حال	پیگیری	است،	ظاهری	زیبا	با	اهدافی	

نامانوس	و	غیردموکراتیک	است.
»مهدی	شیرزاد«	با	بیان	این	که	ایده	پارلمان	اصلاحات	بسیار	خوب	و	درخشان	است،	
اظهارداشت:	در	جریان	اصلاحات	هر	چه	به	سمت	ساختارهای	دموکراتیک	تر	حرکت	
کنیم،	قوام	و	دوام	این	جریان	افزایش	خواهد	یافت.از	همین	رو	حزب	اتحاد	ملت	ایران	
با	این	ایده	کاملا	موافق	و	همدل	است	اما	آن	چه	هم	اکنون	در	شورای	هماهنگی	جبهه	
اصلاحات	در	حال	پیگیری	است،	ظاهری	زیبا	با	اهدافی	نامانوس	و	غیردموکراتیک	است.
عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	تصریح	کرد:	شورای	هماهنگی	جبهه	اصلاحات	
پس	از	دوم	خرداد	76	از	مجموعه	احزاب	اصلاح	طلب	با	انگیزه	هم	افزایی	و	تقویت	
گفتمان	رییس	دولت	اصلاحات،	احقاق	حقوق	مردم	و	پیگیری	منافع	ملی	ایجاد	شد	اما	
در	حال	حاضر	از	اهداف	خود	فاصله	گرفته	است	و	با	اتفاقاتی	همچون	انتخابات	شورای	
شهر	گذشته	و	بیرون	آمدن	برخی	لیست	های	موازی	از	آن،	اقدامات	آن	بیش	از	آنکه	به	
هماهنگی	بیانجامد،	منجر	به	تفرقه	شده	است.شیرزاد	گفت:	به	نظرمی	رسد	طرح	پارلمان	
اصلاحات	در	حال	حاضر	توسط	هسته	سخت	دولت	پنهان	اقتدارگرا	ایجاد	شده	تا	هسته	
سخت	اصلاحات	را	زمین	گیر	کند.	با	توجه	به	شرایط	دشوار	کشور،	به	جای	آن	که	تمام	
تمرکز	احزاب	بر	حل	مسائل	مردم	باشد	با	طرح	موضوعات	فرعی	می	خواهند	جریان	
اصلاحات	را	درگیر	بروکراسی	و	اختلافات	بی	اساس	کنند	که	تنها	اثر	آن	بازماندن	از	
کارهای	اساسی	است.عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	خاطرنشان	کرد:	سردمداران	

طرح	کنونی	پارلمان	اصلاحات،	احزاب	تک	نفره	یا	چند	نفره	ای	هستند	که	مانیفست،	
راهکار،	تشکیلات	و	عقبه	اجتماعی	مشخصی	نداشته	و	سوابقشان،	صلاحیت	سردمداری	
را	از	آنان	سلب	کرده	است.	این	افراد	از	آقای	خاتمی	به	علت	تشکیل	شورای	عالی	سیاست	
گذاری	شکایت	دارند	چرا	که	در	این	شورا	علاوه	بر	احزاب،	افراد	حقیقی	هم	عضو	هستند،	
در	حالی	که	رییس	دولت	اصلاحات	با	ورود	افراد	حقیقی	به	آن	جلوی	فرصت	طلبی	ها	و	
زیاده	خواهی	های	احزاب	چند	نفره	را	گرفت	و	حال	این	افراد	با	طرح	پارلمان	اصلاحات	در	
تلاش	هستند	تا	هدف	خود	مبنی	بر	ماندن	در	قدرت	به	هر	شکل	ممکن	را	عملی	سازند.
شیرزاد	با	بیان	این	که	بحث	های	تشکیلاتی	زمانی	مفید	فایده	خواهد	بود	که	برای	
جامعه	دستاوردی	داشته	باشد،	اظهارداشت:	تشکیلات	برای	گعده	و	دورهمنشینی	نیست.	
جریان	اصلاحات	باید	پیگیر	منافع	ملی	باشد،	نه	منافع	عده	ای	قلیل.	پیگیری	مطالبات	
اقشار	مختلف	جامعه،	باید	هدف	هر	تشکیلات	اصلاح	طلبی	باشد.	فعالین	مدنی،	متفکران،	
روشنفکران،	روزنامه	نگاران	و	اصحاب	رسانه	باید	در	تصمیم	گیری	این	جریان	حضور	
داشته	باشند	چرا	که	هدف	نهایی	تمام	ساز	و	کارهای	سیاسی	بایستی	حل	مشکلات	مردم	
باشد.وی	تصریح	کرد:	در	شرایط	فعلی	کشور	که	احزاب	جایگاه	ضعیفی	دارند،	نمی	توان	
از	مجموعه	های	شکل	یافته	از	احزاب	متعدد	انتظار	قدرت	زیادی	داشت.	مگر	این	که	این	
احزاب	به	سمت	تشکیل	یک	حزب	فراگیر	پیش	روند	تا	با	کنار	گذاشتن	نام	های	فراوان،	
تمام	ظرفیت	های	این	طیف	از	سیاستمداران	در	یک	مجموعه	جمع	شده	و	با	ایجاد	هم	
افزایی	به	یافتن	راهکارهایی	موثر	برای	کشور	امیدوار	باشیم.	تشکیلات	فراگیری	که	به	

دنبال	منافع	ملی	همه	ایرانیان	باشد.

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت:

اهداف پارلمان اصلاحات نامانوس و غیردموکراتیک است

سهراب انعامی علمداری

اسلامی	ضمن	 انقلاب	 جانبازان	 دبیرکل	جمعیت	
تاکید	بر	وحدت	اصولگرایان	در	انتخابات،	گفت:	عدم	
همگرایی	به	رقیب	کمک	می	کند	تا	بتواند	با	تکثر	آرا	

طرف	مقابل،	به	آرای	منسجمی	برای	خود	دست	یابد.
جمعیت	 فعالیت	 درباره	 	، دب	 شاکری	 مجتبی	
متبوعش	در	انتخابات	۹۸،	گفت:	پرداختن	به	مقوله	
مهم	انتخابات	از	کارکردهای	احزاب	برای	مشاوره	دادن	
به	جامعه	است	و	جامعه	برای	تحول	و	نو	شدن	نیازمند	

برگزاری	انتخابات	خوب	و	رو	به	جلو	است.
وی	با	بیان	اینکه	موضوع	انتخابات	است	که	از	یک	سو	
قوه	مقننه	در	ترکیبی	جدید	را	تنظیم	می	کند	و	از	سوی	
دیگر	از	طریق	قوه	مقننه،	قوه	مجریه	را	در	یک	چارچوب	
مشخص	قرار	می	دهد،	افزود:	بنابراین	اهمیت	انتخابات	

برای	احزاب	و	جامعه	بسیار	بالاست.دبیرکل	جمعیت	
جانبازان	اضافه	کرد:	ما	هم	به	عنوان	یک	جمعیت	که	
در	راستای	اهداف	انقلاب	و	امام	)ره(	و	رهبری	حرکت	
می	کنیم،	به	طور	جد	در	این	قضایا	ورود	خواهیم	داشت.
شاکری	گفت:	جمعیت	جانبازان،	هم	در	داخل	خود	
و	هم	در	تعامل	با	دیگر	احزاب	و	هم	در	جریان	کلی	
انتخابات،	تعامل،	نشست	ها	و	جلساتی	در	سطوح	مختلف	
دارد.وی	در	مورد	ضرورت	ائتلاف	بین	احزاب	اصولگرا،	
خاطرنشان	کرد:	این	موضوع	تدبیری	عقلایی	و	طبیعی	
است.	وضعیت	موجود	در	حوزه	مدیریت	اجرایی	کشور	
ناکارآمد	است	و	نظارت	بر	امور	بسیار	ضعیف	است،	حجم	
و	فشار	گرانی	در	گروه	 فراوان	 نشده	 وعده	های	عمل	
صاحبان	درآمدهای	ثابت،	طاقت	فرسا	است	و	به	همین	

دلیل	سرمایه	و	ظرفیت	های	کشور	به	درستی	استفاده	
نمی	شود.

این	فعال	سیاسی	اصولگرا	با	تاکید	بر	اینکه	هر	حزبی	
که	از	مجموعه	نیروهای	انقلاب	فاصله	بگیرد،	ضمن	آنکه	
به	طور	قطع	نخواهد	توانست	رأی	جامعه	را	به	دلیل	
واگرایی	به	خود	اختصاص	دهد،	افزود:	شاید	به	طور	غیر	
مستقیم	کمکی	نیز	به	رقیب	می	کند	تا	بتواند	با	تکثر	آرا	

طرف	مقابل،	به	آرای	منسجمی	برای	خود	دست	یابد.
شاکری	گفت:	این	تجربه	در	دوره	های	قبل	وجود	
داشته	است؛	هرگاه	نیروهای	انقلاب	با	یکدیگر	رقابت	
از	 برخی	 آرایشان	در	 آنکه	جمع	 با	 فرساینده	کردند،	
حوزه	ها	حتی	بیش	از	دو	برابر	رقیب	بود	اما	به	علت	تکثر	

آرا	و	رقابت	مزاحم،	بازنده	شدند.

به	 اشاره	 با	 راهبردی	روابط	خارجی	 رئیس	شورای	
تصمیم	ایران	برای	تعلیق	مرحله	ای	تعهدات	خود	و	در	نظر	
گرفتن	فرصت	60	روزه	برای	طرف	های	مقابل	در	توافق	
هسته	ای	برجام	گفت:	فرصت	خوبی	برای	اروپا	است	که	با	
تسریع	در	اجرایی	کردن	اینستکس،	کندی	اقدام	گذشته	

خود	را	جبران	و	از	مرگ	برجام	جلوگیری	کند.
سیدکمال	خرازی	که	برای	شرکت	در	مجمع	رهبران	
برای	صلح	به	پاریس	سفر	کرده	است،	با	ماریل	دو	سارنز	
رئیس	کمیسیون	روابط	خارجی	مجلس	ملی	فرانسه	

ملاقات	کرد.
دو	سارنز	با	ابراز	خرسندی	از	این	دیدار	و	تاکید	بر	
تهران	 دقیق	 دیدگاه	 شنیدن	 خواستار	 ایران،	 اهمیت	
درخصوص	تصمیم	اخیر	مبنی	بر	تعلیق	اجرای	برخی	

تعهدات	برجامی	بود.
وی	گفت:	این	تصمیم	و	خروج	ایران	از	برجام	می	تواند	

نتایج	مثبت	و	ثبات	ایجادشده	بعد	از	توافق	هسته	ای	را	با	
مشکل	مواجه	سازد	که	این	امر	جای	نگرانی	دارد.

خرازی	در	توضیح	مواضع	جمهوری	اسلامی	ایران	
اظهار	داشت:	مردم	ایران	نسبت	به	اروپا	به	دلیل	اجرا	
نکردن	تعهدات	برجامی	آنها	و	تبعیت	از	سیاست	های	
تحریمی	دونالد	ترامپ	و	تن	دادن	به	تصمیم	های	فراملیتی	

آمریکا	به		شدت	بدبین	هستند.
وی	افزود:	جمهوری	اسلامی	ایران	با	صداقت	مذاکره	
کرد	و	درنتیجه	آن	توافق	هسته	ای	که	مورد	تائید	شورای	
امنیت	سازمان	ملل	هم	قرار	گرفت،	حاصل	شد؛	لیکن	
به	 فقط	 اروپا	 ایران،	 از	سوی	 تعهدات	 اجرای	 وجود	 با	
موضع	گیری	سیاسی	بسنده	و	در	عملی	کردن	تعهدات	

خود	کوتاهی	کرد.
داد:	 ادامه	 خارجی	 روابط	 راهبردی	 شورای	 رئیس	
در	نتیجه	جمهوری	اسلامی	ایران	بر	اساس	مفاد	برجام	

تصمیم	به	تعلیق	اجرای	برخی	از	تعهدات	خود	گرفت.
برای	 خرازی	گفت:	فرصت	دوماهه،	فرصت	خوبی	
اروپاست	که	با	تسریع	در	اجرایی	کردن	اینستکس	برای	
تسهیل	در	مبادلات	تجاری	و	مالی،	کندی	اقدام	گذشته	

خود	را	جبران	و	از	مرگ	برجام	جلوگیری	کند.
رئیس	کمیسیون	روابط	خارجی	مجلس	ملی	فرانسه	
نیز	با	ابراز	ناراحتی	از	تصمیمات	فراملیتی	و	فشارهای	
آمریکا	به	اروپا	و	انتقاد	از	خروج	آمریکا	از	برجام،	اذعان	کرد	

برجام	نتوانسته	در	عمل	خوب	جلو	برود.
وی	اظهار	داشت:	اروپا	و	فرانسه	برای	پیشبرد	و	حفظ	
برجام،	اراده	و	حسن	نیت	دارند	و	امیدواریم	به	راه	حل	

مناسبی	برسیم.
هیات	های	 تبادل	 اهمیت	 بر	 همچنین	 سارنز	 دو	
پارلمانی	بین	دو	کشور	برای	شناخت	بهتر	واقعیت	ها	و	

دیدگاه	های	طرفین	تاکید	کرد.

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی :

عدم وحدت اصولگرایان به نفع رقیب تمام می شود

در دیدار با رئیس کمیسیون روابط خارجی مجلس فرانسه مطرح شد

هشدار خرازی به اروپا برای جلوگیری از مرگ برجام
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در "سحر" و "افطار" چه بخوریم؟

سرپرست دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت با تاکید بر ضرورت مصرف وعده سحری 
در ماه رمضان، گفت: پرهیز از مصرف غذاهای تند، سرخ  کرده و چرب در وعده سحر و 
کاهش فعالیت فیزیکی و ورزش به خصوص در ساعات گرم روز، از دیگر توصیه هایی است 

که به کاهش تشنگی در طول روزه  داری کمک می کند.
دکتر محمود خدادوست افزود: در چند سال اخیر مهم ترین توصیه ما در ماه رمضان، 
بیدار شدن در سحر و مصرف وعده سحری بوده است تا از بروز ضعف در روزه داران به 

دلیل طولانی بودن روزها جلوگیری شود.
وی در ادامه گفت: با توجه به تاکید حکمای طب ایرانی مبنی بر خوردن غذا تنها هنگام 
وجود اشتهای صادق، به افرادی که احساس بی اشتهایی در وعده سحر دارند، توصیه 
می شود افطاری را به صورت سبک و در حد نان و پنیر و سبزی یا گردو در نظر بگیرند و 
علاوه  بر پرهیز از مصرف غذاهای سنگینی مانند حلیم، شله  زرد، کله  پاچه و آش که در 
توان هضم معده در فصول گرم سال نیست، وعده شام را نیز حذف و یا در حد بسیار کم 

و سبک میل کنند.
سرپرست دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت بر ضرورت خواب شبانه در ماه مبارک 
رمضان تاکید کرد و گفت: از آنجا که همواره توصیه شده که بین زمان غذا خوردن تا 
خوابیدن، حداقل باید دو ساعت فاصله باشد و این فاصله بسته به نوع غذای مصرفی و 
نوع هضم در هر فرد متغیر است، باید برنامه غذایی در وعده افطار و یا شام را بر مبنای 

آن تنظیم کرد.
وی تصریح کرد: آب ولرم، خرما و یا آب ولرم و یک قاشق عسل بهترین گزینه برای 
بازکردن روزه است. همچنین توصیه می شود در وعده افطار آب و مایعات سرد به عنوان 

اولین انتخاب استفاده نشود.
خدادوست افزود: هنگام گرسنگی و ایجاد اشتهای واقعی، حرارت معده بالا می رود و 
آماده هضم غذا می شود که با توجه به ساعات طولانی روز و گرسنگی طولانی  مدت در 
ماه رمضان، معده هنگام افطار در اوج حرارت خود قرار دارد و باید ماده ای را مصرف کرد 
که هم مقداری حرارت معده را کاهش دهد و به تعادل برساند و هم با کاهش ناگهانی آن، 

سبب اختلال در هضم غذای بعدی و بروز نفخ نشود.
وی، مصرف سبزی را در وعده افطار برای کمک به اجابت مزاج و جلوگیری از بروز 
یبوست به  عنوان یکی از مشکلات شایع روزه  داری، ضروری دانست و تاکید کرد: مصرف 
سبزی خام در سحری میزان عطش را در طول روز افزایش می  دهد و به همین دلیل بهتر 

است در این وعده غذایی از سبزیجات پخته استفاده شود.
سرپرست دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت، همچنین نوشیدن ترکیب عرق کاسنی و 
شاه  تره را در وعده افطار و سحر برای جلوگیری از بروز تشنگی در طول روزه  داری موثر 
دانست و اظهارکرد: می  توان یک قاشق چای  خوری تخم خرفه را در یک نعلبکی ریخت 
و دو قاشق غذاخوری دوغ به آن اضافه کرد تا به خود جذب کنند سپس تخم خرفه  ها 
را نیز به عرق کاسنی و شاه  تره که ترکیبی معتدل و مقوی معده است، افزود تا اثر ضد 

عطش آن را افزایش دهد. 
وی، از مصرف فالوده خیار و سنکجبین یا هندوانه و سکنجبین که از مخلوط رنده  شده 
هر یک از این میوه  ها با سکنجبین به دست می  آید، به عنوان دیگر توصیه مناسب برای 
رفع تشنگی در ماه رمضان یاد کرد و گفت: پرهیز از مصرف غذاهای تند، سرخ  کرده و 
چرب در وعده سحر و کاهش فعالیت فیزیکی و ورزش، به خصوص در ساعات گرم روز از 

دیگر توصیه هایی است که به کاهش تشنگی در طول روزه داری کمک می کند.
خدادوست با تاکید بر منع حکمای طب ایرانی از خوابیدن در طول روز، به غیر از 
روزهای طولانی فصل تابستان که خوابیدن قبل از ناهار با اصطلاح »خواب قیلوله« 
توصیه شده است، در خصوص خوابیدن در روزهای ماه رمضان گفت: به دلیل روزه  داری 
و نخوردن غذا در ماه مبارک رمضان، خوابیدن در طول روز برای تقویت قوای بدنی و 
بازگرداندن رطوبت به بدن به خصوص در افرادی که زیاد تشنه می شوند، توصیه می شود 

اما باید توجه داشت که زمان آن هنگام غروب آفتاب و هنگام افطار نباشد.

مصرف »شیر« را در هوای آلوده 
فراموش نکنید

»شیر« منبع پتاسیم، منیزیم، فسفر و کلسیم است و این ریز مغذی ها می توانند با فلزات 
سنگین از قبیل سرب ترکیب شده، تا فلزات در بدن پخش نشوند.

از طریق  آلودگی های محیطی می تواند  از فارس،  به نقل  نیوز  به گزارش سلامت 
تداخلات انسانی و یا پدیده های طبیعی اتفاق افتد. آلودگی های محیطی در هوا، 
پوستی، چشمی،  آسم،  ریوی،  تنفسی،  بیماری های  بروز  در  مهم ترین عامل خطر 

سرطان و به مرور زمان باعث آلزایمر و پارکینسون شوند.
منبع آلودگی از حجم کوچک مثل خاکستر سیگار تا حجم بزرگ مثل سوخت ماشین ها 
بیماری های  بروز  باعث  زمان  مرور  به  آلوده  این ذرات  فعالیت های صنعتی است.  و 
تنفسی، ریوی و سرطان می شود و حتی باروری مردان و رشد بدو تولد نوزاد را کاهش 
می دهد. آلودگی محیطی با بیشتر مرگ و میرها ارتباط مستقیم دارد. کارشناسان تغذیه 
مصرف شیر و لبنیات کم چرب را به همه گروه های سنی به صورت روزانه و مخصوصا افراد 
تحت خطر در کارخانه ها و معدن ها و همچنین محیط های کاری پرتوزا توصیه می کنند. 
همانطور که می دانید مکان های آلوده دارای فلزات سنگین از جمله سرب است که به 

راحتی از طریق تنفس به عنوان یک سم وارد بدن می شوند.
شیر منبع پتاسیم، منیزیم، فسفر و کلسیم است و این ریز مغذی ها می توانند با فلزات 
سنگین از قبیل سرب ترکیب شده تا در بدن پخش نشوند و از طریق ادرار و مدفوع دفع 
شوند. همچنین مصرف شیر و فراورده های آن سبب نرم شدن مخاط تنفسی می شود. 

در زیر گروه شیر و لبنیات هرم غذایی ایران توضیح داده شده است.
گروه شیر و لبنیات: این گروه شامل شیر و فرآورده های آن )ماست، پنیر، کشک، 
بستنی و دوغ( است. این گروه دارای کلسیم، پروتئین، فسفر، ویتامین B۱۲ و B۲و سایر 
مواد مغذی بوده و بهترین منبع تامین کننده کلسیم است که برای رشد و استحکانم 
استخوان و دندان ضروری است. میزان توصیه شده مصرف روزانه لبنیات ۳-۲ واحد 
است. یک لیوان شیر کم چرب ۲۴۰ سی سی شامل، ۱۰۲ کیلو کالری انرژی ، ۸ گرم 
پروتئین، ۱۲ گرم کربوهیدرات، ۱۳ گرم قند، ۲ گرم چربی و منیزیم، پتاسیم، فسفر، 

کلسیم و ویتامین دی، B۱۲ ,B۲ است.

ارتباط جراحی آپاندیس با بیماری پارکینسون
بررسی ها نشان می دهد جراحی برداشتن آپاندیس خطر ابتلا به بیماری پارکینسون را 

سه برابر افزایش می دهد.
 پزشکان در بررسی های اخیر دریافتند افرادی که تحت جراحی آپاندیس قرار گرفته اند 
سه برابر بیشتر احتمال دارد به بیماری پارکینسون مبتلا شوند. این متخصصان سوابق 
پزشکی ۶۲ میلیون بیمار در آمریکا را که تحت عمل جراحی آپاندیس قرار گرفته بودند 
و نیز افرادی که این جراحی را انجام نداده بودند، مورد بررسی قرار دادند.   محققان 
مرکز پزشکی کلیولند آمریکا اظهار داشتند: مطالعه اخیر در مورد علت ابتلا به بیماری 
پارکینسون با محوریت آلفا سینوکلئین بوده؛ پروتئینی که در مراحله اولیه شروع بیماری 
پارکینسون در دستگاه گوارش مشاهده می شود. به همین دلیل است محققان سراسر 
جهان بخش های مختلف دستگاه گوارش از جمله آپاندیس و نقش آن در بروز بیماری 
پارکینسون را مورد مطالعه قرار داده اند. مطالعاتی که پیش از این در مورد تاثیر جراحی 
آپاندیس بر خطر ابتلا به بیماری پارکینسون انجام گرفته بود با نتایج متضادی همراه بوده  
است. به طور مثال در سال ۲۰۱۶ مطالعه انجام گرفته روی ۱.۵ میلیون نفر در دانمارک 
نشان داد افرادی که تحت جراحی آپاندیس قرار گرفته اند در آینده با افزایش ناچیز خطر 
ابتلا به بیماری پارکینسون روبرو هستند. از سوی دیگر، سال گذشته میلادی مطالعه ای 
در سوئد انجام گرفت که نشان داد جراحی برداشتن آپاندیس با خطر کمتر و تاخیر در ابتلا 
به بیماری پارکینسون همراه است. بنابر گزارش مدیکال نیوز تودی، این بار متخصصان 
علوم پزشکی در آمریکا در یک بررسی بزرگتر روی اطلاعات پزشکی این بیماران دریافتند 
افرادی که تحت عمل جراحی آپاندیس قرار گرفته اند، حداقل شش ماه بعد بیماری 
پارکینسون در آنان تشخیص داده شده  است. از میان حدود ۴۸۸ هزار و ۱۹۰ بیمار که 

تحت این عمل جراحی قرار گرفته اند ۴۴۷۰ نفر به بیماری پارکینسون مبتلا شده اند.

سرتان  بالای  را  دست ها  می کنید،  خاموش  را  ساعت  آلارم 
می کشید، پتو را کنار می زنید و آماده ی شروع روزتان می شوید؛ 
اما به محض اینکه قدم به سمت آشپزخانه برمی دارید تا چای 
درست کنید متوجه می شوید زانوهایتان دردناک اند و تق تق صدا 

می دهند؛ زنگ هشدار آرتروز! اما از کجا باید مطمئن باشید؟
آرتروز انواع بسیار زیادی دارد اما نوعی از آن که مفاصل زانو را 
درگیر می کند، اوستئوآرتریت نام دارد. این نوع آرتروز موجب از 
بین رفتن غضروف ها در محل مفاصل می شود. غضروف ماده ی 
لاستیک مانندی است که نقش ضربه گیر را برای مفصل دارد. با 
از بین رفتن غضروف، استخوان ها به هم سابیده می شوند و در 
نتیجه درد و سفتی به دنبال دارند و مفاصل، حرکت پذیری خود را 
از دست می دهند.  برخی از افراد از نظر ژنتیکی در معرض ابتلا به 
اوستئوآرتریت در زانوها هستند؛ اما آسیب، عفونت و یا حتی اضافه 

وزن هم می تواند از سایر علت های آرتروز زانو باشد.
اوستئوآرتریت می تواند هر مفصلی در بدن را درگیر کند؛ اما 
زانوها بیشتر در معرض این عارضه اند. تحقیقات نشان می دهد 
تقریباً ۱۳ درصد مردان بالای ۴۵ سال و ۱۹ درصد زنان در همین 
محدوده ی سنی، علائم آرتروز زانو را دارا می باشند. حدوداً نیمی 
از افراد بزرگسال، در مرحله ای از زندگی خود دچار علائم آرتروز 
زانو می شوند. آرتروز درمان ندارد؛ اما راه های زیادی وجود دارد 
که می توانید درد را به حداقل برسانید. اگر هر یک از علائم زیرا را 

داشتید و ادامه دار شدند، به پزشک مراجعه کنید.
*زانوهایتان تق تق می کنند

در حال انجام حرکات یوگا هستید که زانوهایتان تق تق بلندی 
می کنند، طوری که فرد کناری شما می تواند این صدا را بشنود. 
شدن  سابیده  از  ناشی  می تواند  زانو  غژغژ  و  تق  تق  صدای 
استخوان ها به هم باشد. صدای ترق و تروق و ترکیدن مانند هم 
می تواند به دلیل حرکت مایعات در اطراف مفصل باشد. اگر این 
صداها برایتان آشنا هستند؛ اما هیچ دردی ندارید یا سایر علائم 
برای  اقداماتی  باید  هم  باز  نمی شوند  مشاهده  شما  در  آرتروز 
محافظت بیشتر از مفاصل زانویتان انجام دهید؛ زیرا سر و صدا 

کردن مفصل زانو می تواند پیش درآمد آرتروز زانو باشد.
*دردتان به مرور بدتر می شود

اگر مفصل زانو آسیب ببیند، دچار دردی ناگهانی خواهید شد؛ 
از آرتروز معمولًا تدریجاً بروز کرده و به مرور بدتر  اما درد ناشی 
می شود. در ابتدا ممکن است فقط صبح بعد از بیدار شدن از 
خواب این درد را احساس کنید، یا زمانی که بعد از چند ساعت 
پشت میز نشستن از جایتان بلند می شوید؛ اما به مرور زمان این 
درد، مکررتر و بدتر می شود. شاید متوجه شوید هنگام بالا رفتن از 
پله ها نیز این درد را دارید. برخی از افراد ممکن است نیمه شب با 

زانودرد از خواب بیدار شوند.
*وقتی فعالیت می کنید، درد بیشتری دارید

وقتی مفصلتان در حال حاضر دردناک است، حرکت دادن آن 
می تواند این درد را بدتر کند، زیرا باعث می شود استخوان ها به 

هم سابیده شوند. اگر زانودردتان آن قدر زیاد نیست که ناتوانتان 
کند، به آن اهمیت ندهید و به تحرکتان ادامه دهید چون با تحرک، 
جریان خون در مفصل زیاد شده و نرم و منعطف خواهد شد. در 
نتیجه دردتان کم می شود. ورزش های سبُکی مانند پیاده روی و 
شنا برایتان مفیدند. راه رفتن در آب کمکتان می کند طیف حرکتی 

مفاصلتان را بیشتر کنید و کیفیت زندگی تان را بالاتر ببرید.
*ممکن است وقتی سعی می کنید زانویتان را حرکت دهید، 

قفل شود
سطوح نرم به راحتی روی هم می لغزند، اما زمانی که زانوها 
دچار آرتروز می شوند، حفره هایی روی سطح غضروف و استخوان 
ایجاد می شود که وقتی حرکتشان می دهید به هم گیر می کنند. با 

تشدید این مشکل، زانو قفل خواهد شد.
*چند کیلو وزن اضافه کرده اید

با افزایش وزن، فشار بیشتری به زانوهایتان وارد خواهد شد. 
هر پوند وزنی که اضافه می کنید، سه تا چهار پوند وزن اضافی به 
زانوهایتان وارد می کنید. پژوهش ها نشان می دهند، چاقی باعث 
می شود فرد، پنج برابر بیشتر مستعد ابتلا به اوستئوآرتریت شود. 
نیازی نیست خیلی وزن کم کنید تا دردتان کمتر شود. مطالعه ای 
نشان داده افراد چاقی که تنها ۵ درصد از وزن خود را کاهش 
می دهند، می توانند افت قابل توجهی در میزان تحلیل رفتگی 

غضروف های خود ایجاد کنند.
*احساس می کنید زانوهایتان متورم شده اند یا تغییر شکل 

داده اند
لایه ی  گاهی  است.  زانو  آرتروز  کلاسیک  شاخصه ی  التهاب، 
داخلی کپسول مفصلی که سینوویوم نام دارد، متورم و ملتهب 
می شود یا مایعات در این قسمت جمع می شوند. در نتیجه متوجه 
زانو،  مفصل  اطراف  داده اند.  شکل  تغییر  زانوهایتان  می شوید 
عضله ی چندانی وجود ندارد، بنابراین وقتی که مفصل متورم 
می شود، استخوان ها می توانند شروع به تغییر شکل دادن کنند. 
در موارد شدیدتر، تغییرات در استخوان می تواند سبب شود طرز 

راه رفتن فرد تغییر کند یا حتی استخوان هایش خم شوند.
*وقتی هوا بارانی می شود، دردتان بیشتر می شود

خیلی از افرادی که آرتروز دارند ادعا می کنند می توانند با میزان 
دردی که در مفاصل خود دارند، هوای بارانی را پیش بینی کنند. 
در مطالعه ای ۶۷.۹ درصد از افراد این طور گفتند که مطمئن اند 
تغییرات آب و هوایی بر دردشان اثر دارد و بیشتر آن ها پیش از 
باران یا سرد شدن هوا، متوجه این تغییرات می شوند. محققان 
هنوز نمی دانند آیا واقعاً چنین ارتباطی وجود دارد یا نه، اما علت 
اتمسفری  فشار  در  تغییرات  که  باشد  این  می تواند  احتمالی 

می تواند بر این احساس تأثیر بگذارد.
*آرتروز موروثی است

اگر پدر و مادر، پدربزرگ و مادربزرگ و یا خواهر و برادرتان دچار 
آرتروز باشند، احتمال اینکه شما نیز به این عارضه دچار شوید زیاد 

است. مطالعات نشان داده اند ۹ ژن در اوستئوآرتریت دخیل اند.

نشانه هایی از ورم مفاصل

علائمی که نشان می دهد آرتروز زانو دارید

علمی و سلامت 

 

شرکت "فورد" به تازگی از رباتی خودران در کارخانه خود استفاده می کند که 
می تواند قطعات را با سرعت و دقت در کارخانه جابجا کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، چند وقتی است یک ربات در کارخانه شرکت 
"فورد" به کار گرفته شده است که خودران بوده و می تواند به درستی قطعات گوناگون 
را به بخش های مختلف کارخانه تحویل دهد. این ربات مسیر خود را بر اساس موانعی 
که سر راهش قرار دارد تشخیص می دهد و کارکرد آن در کارخانه باعث می شود 
بخشی از زمان کارکنان کارخانه آزاد شود. می توان گفت این ربات خودران اولین 

ربات از نوع خود است که در کارخانه های فورد در اروپا مورد استفاده قرار می گیرد.
"بقا") Survival( نام مستعار این ربات است و به دلیل اینکه می تواند با محیط 
زیست خود سازگار شود به این نام معروف شده است. به عنوان مثال اگر در مسیر 
خود چیزی را پیدا کند که راهش را سد کرده، در سفر بعدی خود به آن مسیر، تغییر 
جهت می دهد و راهی دیگر را برای رفتن به آن نقطه انتخاب می کند. ربات "بقا" کاملًا 

توسط مهندسان "فورد" طراحی و ساخته شده است و یکی از مهارت های آن این 
است که می تواند بدون داشتن تنظیمات خاصی در کارخانه تردد کند. "گارسیا 
ماگرانر")Garca Magraner( مدیر بخش مهندسی فورد اظهار کرد، ما این ربات را 
به نحوی برنامه ریزی کردیم که مسیر کل طبقات کارخانه را یاد بگیرد. وی ادامه داد، 
این ربات تنها چندین حسگر دارد و برای هدایت کردن نیازی به هیچ گونه راهنمای 
خارجی ندارد. زمانی که ربات "بقا" برای اولین بار در کارخانه به کار گرفته شد، کارکنان 
با تعجب به ربات خیره می شدند و تصور می کردند که در یک فیلم علمی تخیلی بازی 
می کنند. ولی کمی بعد متوجه شدند که این ربات به اندازه ای هوشمند است که در 
کنار آن ها کار کند. ربات مذکور هنوز در کارخانه به صورت آزمایشی کار می کند و 
در کارخانه کار تحویل قطعات و جوشکاری را انجام می دهد. کاری که برای کارکنان 
انسانی دشوار است. شرکت فورد اعلام کرده که قرار نیست این ربات جای نیروهای 

انسانی را بگیرد. بلکه تنها روزهای کاری آنها را جالب تر می کند.

سه مهندس انگلیسی دستگاهی کوچک به اندازه 
ماوس رایانه ابداع کرده اند که محتوای دیجیتال را به 
خط بریل تبدیل می کند تا افراد نابینا بتوانند به سرعت 

متون دیجیتال را بخوانند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، یک 
گجت کوچک به اندازه کف دست ابداع شده که به 

افراد نابینا کمک می کند ایمیل هایشان را در آیفون 
بخوانند. این دستگاه پایان سال جاری برای فروش 

عرضه می شود.
بسیاری از افراد نابینا یا کم بینا با استفاده از خط 
بریل متون را می خوانند. اما با ظهور عصر دیجیتال 
فعالیت های  یا  کار  تحصیل،  از  نابینا  فرد  میلیون ها 

اجتماعی خود عقب مانده اند.
البته تابه حال چند دستگاه به بازار عرضه شده اند 
که محتوای دیجیتال را به خط بریل تبدیل می کنند اما 

قیمت آنها بسیار بالا است.
درهمین راستا، گجتی جدید که به اندازه یک ماوس 
رایانه است به افراد نابینا اجازه می دهد متون را روی لپ 
تاپ، آی پد یا آیفون بخوانند. برای این منظور کافی 
است کاربر دستگاه را از چپ به راست حرکت دهد یا 

از گزینه »اسکرول خودکار« استفاده کند تا بتواند هر 
سطر را بخواند. همچنین کاربران می توانند با فشار 
دکمه ای خطوط یا پاراگراف ها یا حتی یک صفحه را 

نخوانند. سه مهندس این دستگاه را ابداع کرده اند.
این اختراع ساده در حقیقت محتوای دیجیتال را به 
وسیله بلوتوث به یک دریافت کننده به اندازه ماوس 
رایانه منتقل می کند. در این مرحله محتوا به خط بریل 

تبدیل می شود.
آن فقط ۳۰۰  به گفته سازندگان دستگاه، قیمت 
پوند اعلام شده است. حال آنکه نسخه های قدیمی تر 
دستگاه های تبدیل محتوای دیجیتال به بریل بین هزار 

تا ۶ هزار پوند هزینه دارند.
این دستگاه Bonocle نام گرفته به راحتی در جیب یا 

کیف دستی جای می گیرد.

استفاده از ربات و هوش مصنوعی برای پی 
بردن به عمق دریاها

هوش  و   )AUVs("زیرآبی خودکار  "ربات های  از  استفاده  با  که  دریافتند  محققان 
مصنوعی می توان به درک بهتر عمق دریا پرداخت.

به اطلاعات  تنوع زیستی دریایی،  بهتر  به منظور حفاظت و مدیریت  دانشمندان 
دقیق درباره بستردریاها نیاز دارند. یک راه برای جمع آوری چنین اطلاعاتی استفاده از 

"ربات های خودکار زیرآبی")AUVs( مجهز به دوربین است.
در  انگلستان   )University of Plymouth("پلیموث "دانشگاه  پژوهشگران  اکنون 
جمع آوری  در  آنها  به  می تواند   )AI(مصنوعی هوش  دریافته اند،  خود  اخیر  مطالعه 
و  دریایی  دانشمندان  مطالعه،  این  طی  کند.  کمک  دریا  بستر  ارزشمند  اطلاعات 
کارشناسان رباتیک، اثربخشی سیستم "بینایی رایانه ای")computer vision( را برای 
شناسایی موجودات دریایی آزمایش کردند و این سیستم با دقت ۸۰ درصد توانست آنها 
را شناسایی کند. اگر داده های مورد استفاده برای آموزش الگوریتم کافی باشد، سیستم 

مذکور حتی می تواند این موجودات را با دقت ۹۳ درصد نیز شناسایی کند.
"نیلز پیچاد")Nils Piechaud( دانشجوی دکترا و نویسنده ارشد این مطالعه گفت: 
ربات های خودکار یک ابزار حیاتی برای ارزیابی مناطق وسیعی از دریا هستند و توسط آنها 
می توان به عمقی از بستر دریا در عمق بیش از ۶۰ متر است )بیشترین عمقی که غواصان 
می توانند به آن دسترسی پیدا کنند( دست پیدا کرد. ما طی این مطالعه از فناوری هوش 
مصنوعی به عنوان ابزاری برای طبقه بندی تصاویر حیوانات استفاده کردیم. این کارها 

سبب می شود تا اطلاعات بسیاری درباره کف اقیانوس به دست آوریم.
طی این مطالعه پژوهشگران داده های یکی از ربات های خودکار زیر آبی ملی انگلستان 
موسوم به "آتوساب Autosub(" ۶۰۰۰ ۶۰۰۰( را جمع آوری کردند. این داده ها شامل 
بیش از ۱۵۰ هزار تصویر بود، مورد بررسی قرار دادند. محققان سپس ۱۲۰۰ مورد از این 
تصاویر را به صورت دستی مورد بررسی قرار دادند و موفق به شناسایی ۴۰ هزار عدد از آنکه 

منحصراً مربوط به ۱۱۰ نوع گونه های متفاوت جانوری بود، شدند.
عصبی  "شبکه  آموزش  برای  گوگل  "تنسورفلو"  افزار  نرم  از  سپس  آنها 
پیچشی")Convolutional Neural Network( به منظور شناسایی گونه های موجود 
در تصاویر ربات های خودکار زیرآبی، استفاده کردند و دریافتند که این روش با دقت ۸۰ 
درصد موفق به شناسایی این گونه ها شده و این در حالی است که دقت انسان ها در انجام 

این کار در محدوده ۵۰ تا ۹۵ درصد قرار دارد.
تنسورفلو )TensorFlow ( یک کتابخانه نرم افزاری متن باز برای یادگیری ماشین است. 
"شبکه های عصبی پیچشی" یا "همگشتی" رده ای از شبکه های عصبی ژرف هستند که 
معمولًا برای انجام تحلیل های تصویری یا گفتاری در یادگیری ماشین استفاده می شوند.

حافظه فلش غیرقابل هک به بازار می آید
یک شرکت تجاری از تولید حافظه فلشی خبر داده که کاملًا غیر قابل هک است و باز 

کردن آن تنها توسط مالک این حافظه ممکن است.
قیمت این حافظه فلش که توسط شرکت آی دیسک تولید شده تنها ۹۹ دلار است و 
به منظور شناسایی مالک واقعی آن از فناوری اسکن عنبیه چشم استفاده شده است. 
علاوه بر این، برای رمزگذاری اطلاعات ذخیره شده بر روی حافظه فلش مذکور از فناوری 
رمزگذاری AES-۲۵۶ بهره گرفته شده است. شرکت سازنده مدعی است حتی اگر یک 
هکر الگوی اسکن عنبیه فردی را در اختیار داشته باشد، قادر به فریب این حافظه فلاش 
در  تنها  حافظه  این  کردن  باز  و  نیست 
صورت حضور خود فرد ممکن خواهد بود. 
این حافظه فلاش علاوه بر سخت افزاری 
به منظور ذخیره سازی اطلاعات، مجهز به 
یک دوربین یو اس بی برای اسکن عنبیه 
نیز هست.برای باز کردن قفل این حافظه 
فلش کاربر باید آن را در برابر چشمان خود 
قرار دهد. این حافظه فریب عکس های 
این  عرضه  زمان  نمی خورد.  را  کاربر 

محصول به بازار هنوز مشخص نیست.

رباتی که کار را برای کارکنان "فورد" هیجان انگیز می کند

این گجت محتوای دیجیتال را برای نابینایان قابل خواندن می کند

یک متخصص آسم و آلرژی گفت: یکی از اصلی ترین مشکلات ما در درمان بیماران 
آسمی، خرافات است که در بسیاری از موارد درمان مدرن را مختل می کند.

مرتضی فلاح پور متخصص آسم و  آلرژی درباره بروز بیماری آسم اظهار کرد: آسم بیماری 
مزمنی است که باید مدام آموزش های لازم درباره آن در سطح جامعه ارائه و به روز رسانی 

شود.
وی ادامه داد: همه بیماری های مزمن از شرایط اقتصادی، اجتماعی تأثیر می گیردن و 
گاهی ممکن است فرد را دچار کند اغلب بیماری های مزمن اعتماد به نفس فرد را کاهش 
می دهند و حس متفاوت بودن در فرد ایجاد می کنند، این احساسات ممکن است فرد بیمار 

را از فعالیت های روزمره بازدارد و زندگی او را تحت تأثیر قرار دهد.
فلاح پور اظهار کرد: کنترل بسیاری از عوامل موثر در بروز آسم و تشدید آن مثل آلودگی 
هوا و شرایط اجتماعی از دسترس پزشک و فرد بیمار خارج است اما نکته حائز اهمیت این 
است که آسم هیچ محدودیتی برای فرد بیمار ایجاد نمی کند حتی قهرمانان المپیکی در 

دنیا وجود دارند که با بیماری آسم دست و پنجه نرم می کنند.
این متخصص آسم و  آلرژی تأکید کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات ما در درمان بیماران 
آسمی، خرافاتی است که درباره درمان این عارضه وجود دارد و در بسیاری از موارد درمان 
مدرن را مختل می کند. در بسیاری از موارد فرد بیمار به جای پرداختن به شیوه های صحیح 
درمانی به سراغ باورهای غلطی می روند که به اسم طب سنتی رواج پیدا کرده و می تواند به 

شدت آسیب رسان باشد.
وی بیان کرد: اغلب این راه های درمانی به صورت عامیانه در میان مردم جابجا می شود 

و هیچ گونه پشتوانه علمی ندارند بلکه برخی افراد سودجو برای منفعت خودشان آنها را 
ترویج می دهند.

فلاح پور با تأکید بر اینکه خرافات و شبهات موجود درباره درمان آسم باید کنترل شوند، 
گفت: از خرافات موجود در این حوزه می توان به دود کردن عنبرنسا اشاره کرد که نه تنها 
فایده ای برای درمان فرد بیمار ندارد بلکه این دود موجب تشدید آسم در وی می شود و بیمار 
را برای مدتی طولانی از درمان واقعی دور می کند، همین امر بهبودی را به تأخیر می اندازد 
و موجب تشدید و مقاوم شدن بیماری می شود؛ همچنین در برخی موارد حجامت، 
زالودرمانی و مواردی از این قبیل، فرصت درمان بیماری را از فرد می گیرد و باعث مزمن 

شدن عارضه می شود.
متخصص آسم و  آلرژی ادامه داد: برخی از افراد هم دمنوش ها و ترکیب هایی را برای 
درمان آسم تجویز می کنند که این ترکیب ها برای بدن ضرری ندارد اما منجر به بهبود بیمار 
هم نمی شود، نکته حائز اهمیت اینجاست که باور غلطی که درباره درمان سنتی به فرد القا 
می شود، همچنین زمانی که فرد از درمان واقعی دور می ماند و سراغ درمان های حاشیه ای 

می رود، باعث تشدید آسم می شوند.
وی تصریح کرد: از دیگر نکات حائز اهمیت در بیماری آسم تأخیر در تشخیص آن است، 
در موارد بسیاری شاهد هستیم که همکاران ما یا بیماری آسم را تشخیص نداده است یا 
اگر تشخیص می دهند از اعلام کردن آن به خانواده ها ترس دارند که همین مورد بزرگترین 

چالش پزشکان در زمینه آسم محسوب می شود.
فلاح پور یادآوری کرد:  تشخیص به موقع و شروع هرچه زودتر درمان آسم تأثیر بسیاری 

در کنترل یا بهبود بیمار دارد، بنابراین بهتر است در صورت مشاهده علائم هرچه زودتر 
به پزشک مراجعه کرد و در صورت تشخیص آن به سرعت درمان را آغاز و از عوارض آن 

جلوگیری شود.

باورهای غلطی که نفس بیماران آسمی را تنگ می کند

عنبرنسا و حجامت آسم را درمان نمی کند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۲۵۸۹ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خداپرست 
حسین پور فرزند گل ویردی بشماره شناسنامه ۵ صادره از کوثر در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۱۵/۴۷ مترمربع پلاک ۱۲۲۹ فرعی از ۹ 
اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالکین رسمی فریده ، سعید ، مسعود و فریبا 
همگی نیشابوری محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد . م/۷۵۶۸۷
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/02/07
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/02/22 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

-------------------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۲۶۰۰ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مریم محمد 
علی پور روشن دهنده فرزند عظیم بشماره شناسنامه ۱۰۱ صادره از کرج در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۳۰۸/۳۰ مترمربع پلاک ۱۸۸۸ فرعی از ۹ اصلی واقع در 
ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای محمد علی انجیل الی  محرز گردیده است 

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 

می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/۹۸/۶۹۸۹۳/ف
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/02/07

تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/02/22 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

-------------------------------------------------------------
رونوشت آگهی حصر وراثت 

آقا / خانم مژگان بابائی توسکی دارای شناسنامه شماره ۱۲۲۵ به شرح دادخواست 
این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین  از  به کلاسه ۹۸/۱۲۶/۸ 
توضیح داده که شادروان محمدحسن بابائی توسکی بشناسنامه شماره ۵ در تاریخ 
۱۳۹۷/۱۰/۳۰ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصر است به : 
۱ . مجید بابائی توسکی متولد ۱۳۵۰ ش ش ۲۱۵۲۴ فرزند محمدحسن پسر متوفی 

۲ . سعید بابائی توسکی متولد ۱۳۵۴ ش ش ۴۳۲ فرزند محمدحسن پسر متوفی 
۳ . امید بابائی توسکی متولد ۱۳۶۹ ش ملی ۳۹۲۰۱۴۱۸۷۳ فرزند محمدحسن پسر 

متوفی 
۴ . فاطمه بابائی توسکی متولد ۱۳۴۷ ش ملی ۳۹۳۰۱۹۸۸۷۸ فرزند محمدحسن 

دختر متوفی 
۵ . مژگان بابائی توسکی متولد ۱۳۵۷ ش ش ۱۲۲۵ فرزند محمد حسن دختر متوفی 
۶ . پرستو بابائی توسکی متولد ۱۳۶۰ ش ش ۳۹۳۲۷۹۴۰۷۹ فرزند محمدحسن 

دختر متوفی 
۷ . سحر بابائی توسکی متولد ۱۳۶۶ ش ش ۱۰۲۳۲ فرزند محمدحسن دختر متوفی 
۸ . محترم مرادی کردخوردی متولد ۱۳۳۳ ش ش ۲۸ فرزند غلامحسین همسر متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد .
 م/75690 - رئیس شعبه شورای حل اختلاف هشتم کرج
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هیفاء پردل

مردم قم در گذشته آیین ها و سنت های زیبایی در ماه 
رمضان داشتند که بسیاری از آن ها در دنیای مدرن 
امروزی رنگ باخته ولی بعضی از این آیین ها هم چنان 

در محلات قدیمی وجود دارد.
ما  برای  که  است  ماه هایی  از  رمضان  مبارک  ماه 
ایرانیان به ویژه مردم ساکن در شهرهای مقدسی مانند 
قم جایگاه ویژه ای دارد؛ در ماه مبارک رمضان سنت ها 
و آداب بسیار زیبایی در بین مردم قم در گذشته وجود 
داشته است که متأسفانه با توجه به گذر از سنت ها به 
سوی مدرنیته و هم چنین تقابل خرده فرهنگ ها و تغییر 
و تحولات امروزی رو به فراموشی رفته و گویی در دریای 
مدرنیته امروزی غرق شده اند هرچند باید این آداب ها 
و سنت ها به عنوان یک میراث ماندگار برای آیندگان و 

نسل های جدید حفظ شود.
ماه مبارک رمضان در گذشته و حتی با توجه به رنگ 
امروزی  مدرن  دنیای  در  قدیمی  سنت های  باختن 
در شهر مقدس قم جلوه های زیبایی دارد و بعضی از 
قدیمی ها و ساکنان محله های قدیمی این شهر اندکی 
از این سنت ها را حفظ کرده اند؛ شاید در گذشته از 
دنیای ارتباطات کنونی و امکانات مدرن امروزی خبری 
نبود ولی سادگی، یک رنگی و ارتباط خوبی که مردم 
زیباتری  جلوه  رمضان  مبارک  ماه  به  داشتند  هم  با 
بخشیده و خبری از تشریفات و تجملات امروزی نبود.

*سنت هایی که امروز رنگ باختند
آداب رمضان حال و هوای  و  این سنت ها  با وجود 
زیبایی داشت و با همه ماه های سال فرق داشت؛ در 
همه خانه ها مراسم بود، صله رحم مهم ترین رکن این 
ماه در گذشته بود و مردم بعد از افطار در پشت بام ها 
نشینی های  شب  و  داشتند  صمیمانه  ارتباط  باهم 
افطاری  سفره های  از  خبری  داشت؛  وجود  معنوی 
نان  بوی  قدیمی ها  گفته های  طبق  و  نبود  تجملی 
کنجدی در خانه ها می پیچید و ساکنان اغلب محله ها 

گویی با هم قوم و خویش بودند.
یک بانوی میان سال قمی با ذکر خاطراتی از گذشته  
می گوید: در ماه مبارک رمضان مردم مانند عید نوروز 
خانه تکانی می کردند هرچند خبری از امکانات امروزی 
نبود ولی همسایه از همسایه خبر داشت و داوطلبانه 
می کردند  بیدار  را  یکدیگر  زدن  طبل  با  سحرها  در 
نان کنجدی در خانه ها پخته می شد با بوی این نان 

می فهمدی که ماه مبارک رمضان است.
است  قم  پامنار  محله  ساکن  که  محمدی  اقدس 
می افزاید: امروز بعضی از جوانان هوای گرم را بهانه 
می کنند ولی در گذشته خبری از کولر نبود و مردم 
ساعاتی در سرداب ها می گذراندند تا از هوای گرم و 
کویری قم در امان باشند و بتواند روزه خود را به افطار 

برسانند.
معنوی  هوای  و  حال  گذشته  در  رمضان  *ماه 

بیشتری داشت
یک شهروند قمی نیز در گفت وگویی  بیان می کند: 
معنوی  هوای  و  حال  گذشته  در  رمضان  مبارک  ماه 
بیشتری داشت همسایه ها با هم ارتباط داشتند و صله 

رحم جایگاه ویژه ای داشت سفره های افطاری ساده 
ولی دل نشین بود؛ زمان افطار و سحر با زدن طبل در 

یکی از میدان های شهر مشخص می شد.
به گفته سید رضا حسینی مردم تا سحر نمی خوابیدند 
شب نشینی می کردند نه مثل شب نشینی تجملی 
و  خرما  نشینی ها  شب  این  خوراکی  اغلب  امروز 
چایی و زولبیا بود و ختم قرآن به نوبت در هر کدام از 
خانه ها برگزار می شد. وی می افزاید: هنوز بعضی از 
این سنت ها در بعضی محله های قدیمی وجود دارد 
محله هایی مانند آذر و پامنار که هنوزستن های اصیل 
خود را حفظ کرده است آئین خرما گردانی برای افطار 
روزه داران در مکان های عمومی مانند مسجد و یا سنت 
بیدار کردن همسایه برای سحر هنوز وجود دارد هرچند 

رونق گذشته را ندارد.
*فرهنگ و سنت های قدیمی مردم قم در رمضان
آئین ها و مراسم معنوی همیشه با مردم قم گره خورده 
است هرچند وسایل ارتباط جمعی و ارتباطات شهر 
نشینی امروزی این آئین ها را کم رنگ کرده است ولی 
هنوز هم می توان مراسم معنوی را در فرهنگ این مردم 

پیدا کرد.
برای  قم  مردم  می گوید:  قم  تاریخ  پژوهشگر  یک 
استقبال از ماه مبارک رمضان آئین زیبایی به نام »کلوخ 
اندازون« برگزار می کردند که آخرین روزهای ماه شعبان 
مردم در جوی آبی که کنار امامزاده شاه محمد قاسم 
)ع( وجود داشت و به خندق معروف بود کلوخ هایی 
مدد  گسترده  روزی  برای  خداوند  از  و  کرده  پرت  را 

می گرفتند.
ابوالحسن گرامی می افزاید: از دیگر رسوم این ماه 
خانه تکانی منازل هنگام ورود به ماه مبارک رمضان 
است که امروز کم رنگ شده ولی خانه تکانی و غبارروبی 
مساجد و هیئت ها برگزار می شود. مراسم آشتی کنان 
برای افرادی که با هم کدورتی داشتند از سنت های 
مردم در گذشته بود و مردم معتقد بودند اگر با کینه 
وارد این ماه مبارک شوند عبادت آن ها مورد قبول قرار 
نمی گیرد لذا بزرگان محله و یا فامیل این دور را قبل از 

ورود به ماه مبارک با هم آشتی می دادند.

*طبل زنی سحرهای ماه مبارک رمضان
یکی از اعضای بنیاد قم پژوهی نیز در گفت وگو با 
خبرنگار مهر بیان می کند: عده ای از مردم به صورت 
داوطلبانه برای بیدار کردن همسایه ها و اهالی محله 
ایام ماه مبارک  طبل زنی می کردند سحر خیزی در 
رمضان عادت زیبایی بود و همه خانواده در این مهم با 
هم شریک بودند و با توجه به اتصال پشت بام خانه ها 
در گذشته تا سحر شب نشینی می کردند و مناجات از 
بالای گلدسته های حرم خوانده می شد و در محله ها 

پخش می شد.
اقدس کاظمی می افزاید: شب نشینی ها بسیار ساده 
بود از ملزومات افطار در گذشته خرما و آب جوش بود 
بعضی مردم در خانه های خود اقدام به اذان گفتن در 
افطاری  افطار می کردند هم چنین  و هنگام  سحرها 
دادن و دستگیری از نیازمندان جایگاه مهمی در بین 

مردم داشت.
به گفته وی، مردم خیر و افراد مهم در محله ها افطاری 
مهم ترین  می دادند؛  نیازمند  افراد  به  و  کرده  آماده 
افطاری فسنجان بود که در کاسه هایی بین روزه داران 
و افراد نیازمندان تقسیم می شد سنتی که امروز بوی 
تجملات گرفته در حالی که اغلب خیرین در گذشته 

ناشناس از نیازمندان دستگیری می کردند.
این پژوهشگر بیان می کند: در شب ۲۷ ماه مبارک 
رمضان شب قتل ابن ملجم ملعون مراسم خاصی در 
قم برگزار می شد و مردم در مساجد مراسم حناگذاری 
برگزار می کردند اغلب غذاهای این شب کله پاچه، آش 
و آبگوشت قنبید بود این سنت در خانه ها هم برگزار 

می شد.
کاظمی می گوید: کال جوش، انواع کباب گوسفند 
و کشک بادمجان نیز از دیگر غذاهای سنتی قم است 
که طرفداران بسیار داشته و امروزه نیز موردتوجه مردم 

قم قرارگرفته است.
وی افزود: شیرینی کسمه یکی از شیرینی هایی است 
که از قدیم در ماه مبارک رمضان به جای شیرینی های 
سنتی پخته می شد. کسمه را از خرما، کشمش و انگور 

تهیه  می شد که قوت داشت و برای روزه دار مقوی بود.

باهدف تسریع در اجرا و کاهش هزینه ها انجام می شود؛

مشارکت بسیج سازندگی در اجرای برخی از 
پروژه های آب و فاضلاب قم

بسیج سازندگی با هدف تسریع در اجرا و کاهش هزینه ها، اجرای برخی از پروژه ها آب و 
فاضلاب استان را بر عهده می گیرد. دکتر علی جان صادق پور در دیدار سرهنگ دستوری 
مسئول بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابیطالب با اشاره به ظرفیت های نیروی انسانی 
و تخصصی بسیج سازندگی اظهار داشت: می توانیم از این ظرفیت ها به خوبی در اجرای 
پروژه های آب و فاضلاب استفاده کنیم.  وی حضور فعال بسیج سازندگی در پروژه های 
محرومیت زدایی مورد تاکید قرار داد و گفت: بسیج در هر عرصه ای که وارد شده توانسته با 
ظرفیت های خوبی که در اختیار دارد کارنامه درخشانی از خود بر جای بگذارد. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به برخی از پروژه های آب و فاضلاب که بسیج 
سازندگی توان اجرای آن را دارد، خاطرنشان کرد: امیدواریم همچون گذشته بتوانیم با 
تعامل که با بسیج سازندگی خواهیم داشت این پروژه ها در کوتاه ترین زمان و به بهترین 
نحو ممکن به بهره برداری برسد. سرهنگ پاسدار علی دستوری نیز در این دیدار، با بیان 
اینکه بسیج سازندگی داری پشتوانه عظیم مردمی در ابعاد مختلف است، خاطرنشان 
کرد: همین ظرفیت مردمی امکان ورود ما را در اجرای پروژه های مختلف به وجود آورده 
که بتوانیم سهمی توسعه و آبادانی کشور داشته باشیم. مسئول بسیج سازندگی سپاه امام 
علی بن ابیطالب)ع( با اشاره به اینکه تاکنون حدود 1۷0 گروه جهادی با تخصص های 
مختلف در قم سازماندهی شده است، ابراز داشت: هدف بسیج سازندگی از ورود به اجرای 
پروژه های شهری و روستایی، تسریع در اجرا و کاهش هزینه های این پروژه ها است. وی 
با بیان اینکه نیمی از پروژه هایی که بسیج سازندگی بر عهده داشته آبرسانی بوده است، 
گفت: امیدواریم با همکاری و تعامل با شرکت آب و فاضلاب استان بتوانیم کمک مثبتی 
به اجرای هر چه سریع تر پروژه های آبفا در سطح استان داشته باشیم. در ادامه این دیدار 
برخی از پروژه های آب و فاضلاب جهت اجرا توسط بسیج سازندگی مورد بررسی قرار گرفت 

تا در صورت توافق، عملیات اجرایی این پروژه ها هر چه زودتر آغاز شود.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران  خبرداد
آغاز ثبت نام اعتکاف رمضانیه در مسجد مقدس جمکران
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اشاره به برگزاری اعتکاف رمضانیه در دهه 
پایانی ماه مبارک رمضان گفت: علاقه مندان برای حضور در این سنت نبوی می توانند از 

طریق وب سایت این مسجد مقدس ثبت نام کنند.
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به برگزاری مراسم معنوی اعتکاف در دهه 
سوم ماه مبارک رمضان در مسجد مقدس جمکران، اظهار کرد: پیامبر اکرم )صلی الله 
علیه و آله( در کنار دیگر عبادت ها، به اعتکاف به ویژه در دهه آخر ماه مبارک رمضان اهتمام 
می ورزیدند و آن را با دو حج و دو عمره برابر می دانستند. وی ادامه داد: مسجد مقدس 
جمکران نیز برای اجرای عملی این سیره نبوی برای دومین سال اعتکاف رمضانیه را در دهه 
پایانی ماه مبارک رمضان برگزار خواهد کرد. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اشاره 
به اینکه متقاضیان از روز ۲0 اردیبهشت ماه می توانند به پایگاه اطلاع رسانی مسجد مقدس 
جمکران به نشانی www.jamkaran.ir مراجعه و ثبت نام کنند، تاکید کرد: این اعتکاف 
برای خواهران و برادران بالای 18 سال برگزار می شود و ازآنجاکه شرط معتکف شدن، 
برخورداری از شرایط لازم برای روزه گرفتن است، لذا افرادی که نمی توانند روزه بگیرند، مجاز 
به ثبت نام نیستند. حسین آبادی افزود: اسامی پذیرفته شدگان، نحوه دریافت کارت و سایر 
موارد در روز شانزدهم رمضان به صورت پیامک به ثبت نام کنندگان اطلاع رسانی خواهد شد. 
وی با اشاره به اینکه معاونت فرهنگی مسجد مقدس جمکران برنامه های ویژه ای را برای این 
آیین معنوی تدارک دیده است؛ گفت: کرسی های اخلاق، محافل انس با قرآن و صحیفه 
سجادیه، حلقه های معرفت با حضور اساتید مرکز تخصصی مهدویت و مناجات شعبانیه، از 

جمله برنامه هایی است که در این 10 روز برای معتکفین اجرا خواهد شد.

استاندار البرز :

شهر استارتاپی در البرز راه اندازی می شود
استاندار البرز اعلام کرد: با همکاری شرکت شهرک های صنعتی کشور، شهر استارتاپی 

را در زمینی به مساحت 10 هکتار ایجاد می کنیم.
عزیزاله شهبازی در حاشیه نشست اقتصاد مقاومتی که با حضور معاون وزیر کشور در 
منطقه ویژه اقتصادی پیام البرز برگزار شد در گفت وگو با خبرنگاران افزود: این استان دارای 
ظرفیت بالایی در بخش استارتاپی است و بهره برداری از این استارتاپ ها برای اشتغالزایی 
و رونق تولید ضروری است . وی بیان داشت : اکنون چند شرکت استارتاپی در پارک علم و 
فناوری البرز فعال هستند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در سال رونق 
تولید مجالی برای تعطیلی حتی یک واحد تولیدی و تعدیل یک نیروی کار نداریم ، اظهار 
داشت: طرح های متعددی برای محرومیت زایی در مناطق استان از جمله بخش پلنگ 
آباد شهرستان اشتهارد اجرایی شده است. شهبازی در ادامه به وضعیت برق استان البرز 
اشاره کرد و خاطر نشان کرد: پیگیر هستیم که برق منطقه ای استان از تهران جدا و مستقل 
شود، به این دلیل که پیک مصرف استان 800 مگاوات است ولی تولید البرز بیش از یک 
هزار و 600 مگاوات است که وارد شبکه ملی می شود. وی در ادامه با اشاره به ظرفیت های 
استان البرز گفت: نرخ بیکاری در پائیز 9۷ در استان 15.8 درصد بوده که در زمستان به 
حدود 13 درصد رسید اما با توجه به ظرفیت های بالایی که البرز در حوزه تولید و صنعت 
دارد باید این رقم کاهش داد. شهبازی افزود: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر 
شده که در استان هر کدام از دستگاه های اجرایی در پنج محور اصلی و به صورت متمرکز 
در سال 98 اقدام کنند. وی ادامه داد: با اقدامات صورت گرفته با توجه به تعدد واحدهای 

تولیدی و صنعتی کمترین مشکل و تعدیل نیرو را در شرایط کنونی استان داشته است.

 طی 8 سال اخیر صورت گرفت

اجرای 26 هزار کیلومتر شبکه فاضلاب 
در استان اصفهان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: از سال 89 تا پایان سال 9۷ حدود 
۲600 هزار کیلومتر شبکه فاضلاب در شهر های مختلف استان اجراءشد.این در حالیست 

هم اکنون طول شبکه فاضلاب در استان اصفهان بیش از ۷600 کیلومتر است .
مهندس هاشم امینی افزود: آبفا استان اصفهان رتبه دوم  را در بین شرکتهای آب و 

فاضلاب شهری کشور  را به جهت اجرای طول  شبکه فاضلاب  را به خود اختصاص داد 
اصفهان  استان  آبفا  اخیر شرکت  در سالهای  اینکه   بیان  با  امینی   مهندس هاشم 
با تنگناهایی مالی  مواجه بود اما به لحاظ ارتقاء سطح بهداشت و رفاه عمومی مردم 
اجراءشبکه فاضلاب را در نقاط مختلف استان در دستور کار قرارگرفت عنوان کرد:در حال 
حاضر بیش از ۲ میلیون و 900 هزار نفر در استان تحت پوشش خدمات شبکه فاضلاب 
قرار دارند که حدود ۷0 درصد جمعیت استان را شامل می شود و در صدد هستیم با 
استفاده از توان مالی بخش خصوصی صد در صد جمعیت استان را تحت پوشش شبکه 
فاضلاب قرار دهیم. وی با اشاره به تعداد تصفیه خانه های فاضلاب در مدار تصریح کرد: 
در حال حاضر ۲5 تصفیه خانه فاضلاب در استان اصفهان در مدار بهره برداری قرار دارد که 
بیشترین تعداد تصفیه خانه های فاضلاب در مدار را  میان شرکتهای آب وفاضلاب شهری 
در کشور را آبفا اصفهان دارد  . مهندس هاشم امینی با اشاره به برنامه های آتی آبفا استان 
اصفهان در توسعه سامانه های جمع آوری و تصفیه فاضلاب عنوان کرد: طی برنامه ایی  
هدف گذاری شده فرایند ساخت  تصفیه خانه های  فاضلاب در حال احداث تکمیل شوند  

وهر سال تصفیه خانه ایی در مدار  بهره برداری قرار گیرد .

به همت اداره کل اوقاف استان قم؛

2۴۰ هزار نفر مهمان سفره افطار در حرم 
امامزاده سید علی)ع( می شوند

مدیر روابط عمومی اوقاف استان قم گفت: رمضان امسال و به همت این اداره کل، ۲۴0 
هزار پرس افطاری در حرم امامزاده سید علی)ع( توزیع می شود.

آستان مقدس  کرد:  اظهار  باقر طباطبائی  والمسلمین سید محمد  الاسلام  حجت 
امامزاده سید علی علیه السلام به عنوان یکی از بقاع شاخص استان و مجری طرح ضیافت 
الهی، طرح پخت و توزیع افطاری را به همت این اداره کل اجرایی می کند. وی افزود: بر این 
اساس در طول ماه مبارک رمضان، هر شب 8 هزار نفر از افطاری این بقعه بهره مند خواهند 
شد. رئیس اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم ناحیه یک، فیش دریافت افطاری همه 
روزه در مساجد، حوزه های علمیه، مدارس و اماکن مقدسه قم در بین زوار و شهروندان 
توزیع می شود ضمن اینکه توزیع فیش ها با اولویت مناطق کمتر برخوردار صورت می گیرد. 
وی ادامه داد: با هماهنگی های صورت گرفته، بخشی از فیش ها به مددجویان کمیته 

امداد و بهزیستی تعلق می گیرد.
 

نماینده مجلس: 

البرز سالانه نیازمند ۴۰۰ کلاس درس جدید است
نماینده مردم کرج، فردیس ، اشتهارد و آسارا در مجلس شورای اسلامی گفت: باید در 
البرز سالانه ۴00 کلاس درس جدید ساخته شود. محمد جواد کولیوند اظهار داشت: رشد 
جمعیت دانش آموزی در البرز به دلیل مهاجرت از میانگین کشوری بالاتر است. استان 
البرز با 6 شهرستان در حدود سه میلیون نفر جمعیت دارد. وی تراکم دانش آموزان در 
کلاس های درس را بالاتر از استاندارد کشوری ذکر کرد و افزود: این استان با کمبود ۷ 
هزار کلاس درس روبرو است که برای تامین آن نیاز به افزایش اعتبارات دولتی و کمک ویژه 
خیرین مدرسه ساز است. وی تاکید کرد: فرهنگیان استان البرز نیز نیاز به توجه در بخش 
خدمات رفاهی در کنار سایر مطالباتی که فرهنگیان کشور دارند، هستند. نماینده مردم 
کرج، فردیس ، اشتهارد و آسارا در مجلس شورای اسلامی : باید نگاه هزینه ای از آموزش و 

پرورش برداشته شود تا این نهاد مهم و تاثیرگذار در جامعه تقویت شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمانشاه :

مدیران امور مربوط به سرمایه گذاران را با 
فوریت انجام دهند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمانشاه، یکی از مشکلات اصلی عدم سرمایه 
گذاری در بخش های مختلف استان را پیگیر نبودن مدیران اعلام کرد و گفت: مدیران 
دستگاههای اجرایی باید کارهای اداری سرمایه گذاران استانی را با فوریت و جدیت تا 

صدور تمام مجوزهای لازم دنبال کنند.
های  پنل  از  برق  انرژی  تولید  وضعیت  بررسی  جلسه  در  شنبه  روز  حاتمی  هدایت 
خورشیدی در استان افزود: صنعت برق مانند صنعت ساختمان در بخش های تولید 
انواع تجهیزات برقی مورد نیاز جامعه می تواند اشتغال زایی داشته باشد که متاسفانه در 
استان در این زمینه ضعیف عمل کردیم که امیدوارم با برگزاری کیفی همایش صنعت 
برق و تجهیزات آن در استان به رونق این بخش اقتصادی با جذب سرمایه گذار و تولید 
کنندگان کمکی بشود. وی در ادامه از اینکه سهمیه تولید برق ۲5 مگاواتی از انرژی های 
پاک مانند خورشید در استان هنوز اجرایی نشده، انتقاد کرد و اظهار داشت: مدیران حوزه 
برق استان باید به دنبال حل این مشکل باشند و ریشه یابی کنند. حاتمی در ادامه با اشاره 
به فرار سرمایه گذاران خارجی از احداث نیروگاه خورشیدی در کرمانشاه به دلیل مشکل 
زمین؛ از اداره کل منابع طبیعی استان خواست تا پایان هفته جاری، تمام نقاط مناسب 
احداث نیروگاه خورشیدی را شناسایی و به استانداری معرفی کند.  او اضافه کرد: واگذاری 
صحیح و درست منابع طبیعی و ملی برای ایجاد اشتغال باید در دستور کار منابع طبیعی 
باشد نه اینکه به دنبال حفظ آن، برخی به دلیل فقر از منابع طبیعی استفاده ناسالم و آلوده 

می کنند. وی در ادامه به مدیران هشدار داد که مانع سرمایه گذاری در استان نشوند.
*مجوز احداث سه نیروگاه خورشیدی در استان صادر شده است

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب کشور نیز در این جلسه گفت: تاکنون مجوز 
احداث سه نیروگاه برق خورشیدی در استان صادر شده ولی متاسفانه سرمایه گذاران 
شروع به کار نکرده اند و بیشتر به دنبال استفاده از تسهیلات این بخش هستند. علی 
اسدی، با بیان اینکه احداث نیروگاه خورشیدی در اولویت شرکت برق منطقه ای و شرکت 
توزیع نیروی برق استان است، گفت: خدمات رایگانی نیز برای جذب سرمایه گذاران در 
نظر گرفته شده ولی متاسفانه سرمایه گذاران رغبت نمی کنند. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: تاکنون مجوز تولید ۷0 مگاوات برق خورشیدی برای مشترکان شرکت توزیع نیروی 

برق استان صادر شده که بیش از 50 مورد آن هنوز شروع به کار نکرده است.

مدیرکل راه و شهرسازی ایلام :

1۰۰پروژه راه و شهرسازی در ایلام فعال است
مدیرکل راه و شهرسازی ایلام گفت: هم اکنون بیش از 100 پروژه راهسازی شامل اجرای 
تونل ، راه های اصلی، فرعی و روستایی و مسکن در این استان در دست اجراست که با بهره 

برداری از آنها طی سال های آینده تحول مهمی در این حوزه ایجاد خواهد شد.
علی اصغر کاظمی اظهار داشت: تمامی پروژه های حوزه راهسازی استان ایلام با اجرای 
طرح جامع و کامل عملیاتی شده اند، پروژه های بزرگی چون تونل کبیرکوه، تونل قلاجه، 
چهارخطه کردن محور ایلام - مهران، بزرگراه دهلران - اندیمشک، اتصال استان به پل زال 
و برج هنر از پروژه های مهم راهسازی ایلام در سطح ملی بوده که هم اکنون با پیشرفت 
فیزیکی مناسبی در حال اجرا هستند.  وی متوسط پیشرفت پروژه های راهسازی در استان 
را ۷0 درصد اعلام کرد و افزود: طی ۲ سال گذشته بیش از ۲ هزار و 900 متر تونل، 6۷ 
کیلومتر بزرگراه، ۷۲ کیلومتر راه اصلی و فرعی و 310 کیلومتر از راه های روستایی تکمیل 
و زیر بار ترافیک رفته است. مدیرکل راه و شهرسازی ایلام در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به پرداخت تسهیلات و خدماتی روبنایی به بافت های فرسوده در استان یادآور 
شد: سال های 96 و 9۷ بیش از ۲05 هزار متر مربع از بافت های فرسوده بهسازی شده 
است. کاظمی اضافه کرد: همچنین در این مدت )۲ سال گذشته( 1۴ هزار 630 متر مربع 
مساحت ساختمان در حوزه راه و شهرسازی استان تکمیل و اجرا شده است. وی از تکمیل 
یک هزار و 100 واحد مسکن مهر از ابتدای دولت دوازدهم تاکنون در این استان خبر داد 
و گفت: طی این مدت برای 500 هکتار از اراضی ملی استان به منظور جلوگیری از سوء 
استفاده زمین خواران سند صادر شده است. لازم به ذکر است، استان ۲0 هزار کیلومتر 
مربعی ایلام در غرب کشور و همسایگی عراق دارای 111 کیلومتر بزرگراه، 6۷0 کیلومتر 
راه اصلی، 891 کیلومتر راه فرعی و یک هزار و ۷۷0 کیلومتر راه روستایی است.  توپوگرافی 
خشن، وجود ناهمواری و پستی و بلندی فراوان در کنار کوهستانی بودن بخش عمده ای 
از ایلام باعث شده این استان در مقایسه با دیگر مناطق کشور حتی استان های همسایه از 

حیث راه از کم توسعه ترین مناطق باشد.

استاندار هرمزگان: 

تولید کنندگان حمایت می شوند
استاندار هرمزگان گفت: امسال مهترین مساله کشور رونق تولید بوده و با کار شبانه روزی 

از تولید کنندگان حمایت شود.
فریدون همتی شامگاه جمعه در مراسم آغاز به کار واحد تولید و پرورش مرغ مادر و جوجه 
یک روزه در روستای باغات شهرستان حاجی آباد اظهار داشت: فرمانداران باید به طور 
منظم از واحدهای تولیدی در سطح شهرستان ها بازدید کنند و تمام تلاش خود را در 
جهت حل مشکلات تولیدکنندگان انجام دهند. وی با اشاره به نقش مهم بخش خصوصی 
در جهت توسعه اقتصادی، گفت: اعتقاد داریم با کمک بخش خصوصی و فراهم کردن 
بستر برای فعالیت مناسب این بخش شاهد رونق خوبی در حوزه ایجاد اشتغال و تولید در 
استان خواهیم بود. همتی ادامه داد: امسال سال مقابله با تحریم های همه جانبه دشمنان 
است و باید همه مدیران دستگاه  های اجرایی در این سال در راستای تسهیل و روان سازی 
امور در اداره ها اقدام های گسترده ای انجام دهند تا سالی پر از جهش و پیشرفت را در 
حوزه  های مختلف داشته باشیم. استاندار هرمزگان افزود: ایجاد مزرعه پرورش مرغ مادر 
و جوجه یک روزه در حاجی آباد یک کار پایه  ای جهت بهره مندی و فعال  سازی بیشتر 
واحدهای مرغداری در سطح استان هرمزگان محسوب می شود. همتی بیان داشت: 
ایجاد این مجموعه یک اقدام مهم در سال رونق تولید است که پس از هفت سال تعطیلی 
با حمایت هایی که از آن صورت گرفت، توانست فعالیت خود را آغاز کند. وی تاکید کرد: 
کمک  ها و حمایت  های لازم را جهت تداوم فعالیت ها و همچنین توسعه تولیدهای این 
مجموعه خواهیم داشت. استاندار هرمزگان تصریح کرد: از سرمایه گذار این طرح انتظار 
داریم تا تولیدهای خود را در سطحی ارتقا دهند که هرمزگان در زمینه تولید و پرورش مرغ 
مادر و جوجه یک روزه خودکفا شود و واحدهای مرغداری این استان دیگر نیازی به واردات 

جوجه از خارج هرمزگان نداشته باشند.
 

استاندار چهارمحال و بختیاری:

شورای گفت وگوی بخش خصوصی و دولت 
باید گره گشای تولید باشد

استاندار چهارمحال و بختیاری با اشاره به نقش بخش خصوصی در اقتصاد کشور گفت: 
شورای گفت و گوی بخش خصوصی و دولت باید موجب رونق، گره گشا موانع و پویایی 

اقتصاد باشد.
اقبال عباسی روز شنبه در جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی چهارمحال 
و بختیاری دراتاق بازرگانی استان اظهار داشت: باید در این گونه جلسات، اعضا با دیدگاه 
کارشناسی و ارائه نظر راهبردی و عملیاتی خود، برنامه های قابل اجرا را به شورا ارائه کنند.

وی، پتانسیل ها و ظرفیت های چهارمحال و بختیاری در بخش صنعت، گردشگری، 
کشاورزی و دامپروی را مطلوب ارزیابی کرد و گفت : در صورت انجام مطالعات کارشناسی 
شده و جذب سرمایه گذار، دولت نیز در این استان آمادگی همکاری لازم با بخش خصوصی 
در ایجاد اشتغال و تولید ثروت را دارد. استاندار چهارمحال و بختیاری، رفع مشکلات 
اشتغال و تولید در عرصه های مختلف استان با بودجه دولتی را غیر ممکن دانست و گفت: 
مشارکت بخش خصوصی و ترغیب دادن سرمایه گذاران در این زمینه یک امر ضروری 
است.  وی تصریح کرد : دولت حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی در راستای ایجاد 
استغال و تولید داخلی را در دستورکار خود قرار داده است.  عباسی افزود: شورای گفت و 
گو که براساس قانون برنامه پنجم توسعه شکل گرفته است و می تواند با ایجاد شفافیت ، 
امکان رقابت همه ذینفعان در معامله با دستگاه های اجرایی را فراهم و به رونق فضای کسب 
و کار کمک کند.  به گفته وی، تقویت بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت های این حوزه 
در بخش های مختلف، بدون شک رونق اقتصادی مورد توجه مقام معظم رهبری را در پی 
خواهد داشت.  استاندار چهارمحال و بختیاری افزود: در مباحث اقتصادی و مدیریتی اگر 
به درستی عمل نشود، مشکلات در هم تنیده می شود و نباید این جلسات به درد و دل ختم 

شود بلکه باید مباحث مطرح شده در راستای آسیب شناسی مشکلات و مسائل باشد.
 

رئیس اداره فناوری اطلاعات اداره کل آموزش و پرورش قم :

استفاده از فناوری نوین باعث تعمیق در 
یادگیری دانش آموزان می شود

رئیس اداره فناوری اطلاعات اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: استفاده از فناوری 
نوین ضمن تعمیق در یادگیری باعث می شود دانش آموزان در یادگیری وابسته به زمان 
و مکان خاصی نبوده و از طریق شبکه اطلاعات مورد نیاز را دریافت نمایند. غلامحسین 
احمدوند افزود: در شیوه یادگیری به روش سنتی دانش آموز به ندرت از حواس خود 
استفاده می کند، ولی در فناوری نوین همه حواس دانش آموز به کار گرفته می شود. وی 
اضافه کرد: از سوی دیگر دانش آموزان می توانند با استفاده از فناوری های نوین یادگیری 
های خود را با هم به اشتراک بگذارند و معلم نیز می تواند تکالیف را خارج از فضا و زمان 
مدرسه از طریق شبکه در اختیار دانش آموزان قرار دهد و دریافت کند. وی ادامه داد: روند 
رو به رشد مدارس هوشمند تا سال 96 به نسبت خوب بود، ولی تخصیص نیافتن بودجه 
این روند را کند کرد؛ در عین حال با کمک خیران و مسئولان استان و صرفه جویی های 

صورت گرفته، در حال حاضر بیش از ۲ هزار کلاس درس قم هوشمندسازی شده است.

کلوخ اندازون تا شب نشینی های رمضانی 
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عضو انجمن علمی روانپزشکان گفت: بی اشتهایی، افسردگی، کم توجهی و بیش فعالی از 
عمده آسیب های رایجی است که بزرگسال و کودک نمی شناسد و در صورت ابتلا به آن و عدم 
آشنایی مردم با این اختلالات رفتاری، عواقب خطرناک در انتظار جامعه است. مهشید رابطیان 
افزود: افراد جامعه باید راه درمان های حوزه سلامت روان را بدانند، طی تحقیقات به عمل آمده 
در سطح بین الملل آنچه که تا کنون حاصل شده کسانی که دچار اختلالات رفتاری هستند، 

اصولان آن را پنهان و یا اینکه از ابتلا به این بیماری اطلاع و آگاهی لازم ندارند.
شناخت  گفت:  روان،  سلامت  سواد  های  مولفه  با  ارتباط  در  روانپزشک  متخصص  این 
اختلالات روانی، دانش کمک گرفتن از متخصصان برای کسب درمان های در دسترس، دانش 
استراتژی های کمک به خود، مهارت و دانش برای کمک های اولیه و حمایت افراد و دانش 
جلوگیری از اختلالات، از جمله این مولفه ها است. وی افزود: اختلال عاطفی فصلی، اختلال 
استرس پس از سانحه، ترس، اختلال خوردن، اختلال وسواس فکری یا عملی، افسردگی، 
اختلال کم توجهی- بیش فعالی، اضطراب، اسکیزوفرنی و اعتیاد رفتاری از عمده آسیب های 
رفتاری در حوزه سلامت روان به شمار می رود و متاسفانه مردم به دلایل متعدد برای شناسایی 
این اختلالات در حوزه خانوادگی و درمان آن هیچ گاه یا کمتر اقدام می کنند.  رابطیان گفت: 
یکی از دلایلی که افراد نمی توانند این اختلالات را تشخیص دهند ممکن است که در دوره 
نوجوانی دچار آن شده و یا در مورد این رفتارها کمتر آگاهی دارند و به آن اهمیت نمی دهند و از 
طرفی والدین هم ممکن است تصور کنند این تغییرات روانی در سنین نوجوانی طبیعی بوده و 
یا حتی یک مشکل جسمی و موقتی است. این متخصص روانپزشک کودک و نوجوان در مورد 
راهکارهای ابتدایی کمک به خود یا دیگران گفت: شرکت در فعالیت های فیزیکی، افزایش 
بهداشت خواب، لذت بردن از فعالیت های روزمره، انجام فعالیت های هدفمند برای بخش 
کوتاهی از روز، شرکت در فعالیت هایی که حس موفقیت را تقویت می کنند، وارد کردن افراد 
قابل اعتماد به لیست خانواده، خارج شدن از خانه برای ساعاتی از روز، در نظر گرفتن پاداش 
برای خود در صورت موفقیت، تمرین روش های تمدد اعصاب، صحبت با افراد قابل اعتماد در 
مورد احساسات خود، مصرف غذای سالم و رژیم متعادل، بسیار مفید است و توصیه می شود.

رابطیان تصریح کرد: اختلال رفتاری در مجموع شامل رفتارهای خاصی است که زندگی فرد 
یا افراد جامعه را تخریب و یا حداقل به آنان آسیب  های روحی و جسمی می رساند و از این رو 
بی اشتهایی، افسردگی و اختلال کم توجهی- بیش فعالی نمونه های بارز این بیماری رفتاری 

محسوب می شود که نه تنها کودک یا نوجوانان را بلکه بزرگسالان هم تحت تاثیر قرار می دهد.
*اعتیاد رفتاری

این روانپزشک برای شناخت بیشتر افراد جامعه از برخی اختلالات رفتاری که مزمن نیستند 
و در عین حال به راحتی نمی توان آنها را درمان کرد، گفت: اعتیاد رفتاری یکی از تیک های 

رفتاری است که در سطح جامعه مشاهده می شود. 
رابطیان افزود: اعتیاد موضوعی پیچیده است. اعتیاد اغلب به عنوان یک بیماری شناخته 
می شود درصورتیکه می تواند یک مشکل رفتاری هم باشد. بویژه آنکه اعتیادهای رفتاری 
هم وجود دارد. یکی از مطالعات انجام شده در این خصوص می گوید: برخی رفتارها علاوه 
بر مصرف داروهای روانگردان تاثیر کوتاه مدتی به  وجود می آورد که علی رغم علم به عواقب 
نامطلوب آن ها، رفتاری مداوم را تشکیل می دهد. پس درست است! شما می توانید به برخی 

تیک های رفتاری که به نوعی در شما موثر هستند معتاد شوید.
*اسکیزوفرنی

وی گفت: اسکیزوفرنی یکی دیگر از اختلالات رفتاری است که بیشتر افراد جامعه آن را 
می شناسند. این اختلال موضوعی فلج  کننده است و افراد مبتلا به آن را به شکل های گوناگون 
تحت تاثیر قرار می دهد. اسکیزوفرنی یک اختلال ذهنی مزمن است. افراد مبتلا به اسکیزوفرنی 
اغلب توهمات، اوهام و برخی اوقات مشکلات فیزیولوژیکی را تجربه می کنند. طبق آمارعلائم 

این اختلال معمولا بین سنین 16 تا 30 سال بالا می زند.

*اضطراب
این روانپزشک تاکید کرد: همه افراد در برخی موارد اضطراب و نگرانی را تجربه می کنند. 
اما تا زمانی که این مساله مزمن و طولانی مدت نشده و به نوعی اختلال رفتاری تبدیل نشود، 
جای نگرانی وجود ندارد. اختلالات اضطرابی به شدت با موضوعات افسردگی مرتبط هستند و 
نگرانی هم مثل افسردگی انواع بسیار زیادی دارد. در فرد مبتلا به اختلال اضطرابی، نگرانی از 
بین نمی رود و با گذشت زمان وخیم تر می شود. این احساسات می تواند در فعالیت های روزانه 

مثل عملکرد شغلی، تکالیف مدرسه و روابط نیز تاثیراتی را به همراه داشته باشد.
*اختلال کم توجهی- بیش فعالی

رابطیان گفت: این نوع از اختلال در بین افراد جامعه بیشتر شایع است و می تواند هم کودکان 
و هم بزرگسالان را تحت تاثیر قرار دهد. اساسا در این نوع اختلال ها آرام نشستن و توجه کردن 
برای فرد کاری بسیار مشکل و سخت می شود. تمرکز در فرد از بین می رود و نمی تواند بر کاری 
که انجام می دهد متمرکز شود. این اختلال می تواند مشکلاتی جدی را برای فرد در مدرسه یا 

محل کار به  وجود آورد.
*افسردگی

وی با بیان اینکه افسردگی میلیون ها نفر را تحت تاثیر قرار می دهد و برخی از آنها حتی 
نمی دانند که به آن مبتلا هستند، افزود: افسردگی احتمالا علل ریشه ای دارد و تاثیر رفتاری 
مشخص و دقیقی برای آن نمی توان یافت اما اگر بر یک شکل آن که همان افسردگی اصلی 
است تمرکز شود، بسیاری از تغییرات رفتاری قابل ملاحظه پدیدار می شود. افراد مبتلا به نوع 
اصلی افسردگی تمایل به زیاد خوابیدن دارند، عادات غذایی آنها تغییر می کند و حتی توانایی 

کار کردن یا مدرسه رفتن را از دست می دهند.
*اختلال خوردن

عضو هیات علمی روانشناسان گفت: اختلال  خوردن نوعی دیگر از اختلالات رفتاری است 
و شکل های گوناگونی دارد. برخی از افراد پرخوری و افراط می کنند درحالیکه برخی دیگر 
اصلا به ندرت چیزی می خورند. ممکن است نام برخی از این اختلال ها را شنیده باشید: 
بی اشتهایی، پرخوری عصبی و غیره. در صورتیکه به این اختلال ها رسیدگی نشود، مشکلاتی 
جدی را برای سلامت فرد به همرا خواهند داشت و حتی می توانند منجر به کشته شدن فرد 

شوند.
* ترس

وی افزود: اختلال ترس)پانیک( دربردارنده کسانی است که حملات ترسناک را تجربه 
می کنند و به شدت با اضطراب و نگرانی و نیز افرادی که با آگورافوبیا)هراس از مکان های باز( 
دست و پنجه نرم می کنند در ارتباط است. ترس از حملات هراس آمیز می تواند حملات هراس 

آمیز دیگری را به  وجود آورد و این چرخه باطل ادامه پیدا می کند.
*اختلال استرس پس از سانحه

این متخصص روانشناس گفت: این اختلال بین قربانی های جنایت  وحشیانه یا افرادی که 
مورد سوءاستفاده و تجاوز قرار گرفته اند شایع است. برخی افراد می توانند بهبود پیدا کنند در 
حالیکه برخی دیگر باقی مانده عمر خود را با این اختلال پشت سر می گذارند. خواب های بد، 

بازگویی وقایع گذشته و افکارترسناک و دلسرد کننده ازعلائم این اختلال هستند.
*اختلال عاطفی فصلی

رابطیان اظهارداشت: اختلال عاطفی فصلی زندگی افراد را در برخی نقاط دنیا تحت تاثیر 
قرار می دهد. اساسا، تغییر در میزان نور خورشید منجر به مسائل رفتاری می شود. بطور 
طبیعی، این اختلال یک مساله دوره ای و فصلی است. محققان معتقد هستند که این اختلال 
در نتیجه ساعت بیولوژیکی و شیمی مغز حاصل می شود که در نتیجه کمبود نور خورشید در 
فصل زمستان تغییر می کند. اختلال عاطفی فصلی نوعی افسردگی است و بسته به مکان 

زندگی افراد خطر ابتلا به آن را افزایش می  دهد.

عضو انجمن علمی روانپزشکان:

عواقب خطرناک اختلالات رفتاری بزرگ و کوچک نمی شناسد

به دنبال التهابات اخیر در بخش های خودرو و مسکن که به 
غیرواقعی شدن قیمت ها انجامید،  سایت دیوار ناچار به حذف 
قیمت ها در این دو حوزه شد و در بخش قیمت نیز فقط کلمه 
»توافقی« به چشم می خورد. بازار با این راه حل موقت، حسن 

نیت خود را در کم کردن التهاب بازار نشان داد.
سایت دیوار پس از دریافت بازخوردهای کاربران و همچنین 
بررسی ها و جلسات مختلف با مسئولان، راهکارهایی را برای 
کاهش التهاب به شکلی پایدارتر و بازگشت آرامش به معاملات 
عموم مردم در نظر گرفته است.  چند روزی است، دو بازار خودرو 
و املاک درگیر التهابات بسیاری شده و سایت دیوار که بستری 
نمانده  نصیب  بی  التهاب  این  از  نیز  اینهاست،  فروش  برای 
است.  از دلایل این التهابات می توان به برهم خوردن تناسب 
عرضه و تقاضا ناشی از محدودیت های تولید، ممنوعیت واردات 
بازار خودرو اشاره کرد.  به  به کشور و هجوم نقدینگی  خودرو 
اساس  بر  را داشت.  التهابات خاص خودش  نیز  بازار مسکن 
گزار ش های بانک مرکزی، در ماه های پایانی سال گذشته شاهد 
شرایط  همین  و  بوده  شهر  در  معاملات  درصدی  کاهش ۴9 
بازار  در  قیمت سازی   و  تبانی  برای  را  فرصت  اقتصادی،  ویژه 
خودرو -به ویژه خودروهایی که عرضه محدودتری داشته اند- و 
بازگشت رکود به بازار مسکن فراهم کرد. منشأ تبانی هایی که 
در بازار قیمت گذاری خودرو و مسکن صورت گرفته، خارج از 

فضای دیوار بود به همین دلیل این نیاز وجود داشت دستگاه 
قضا برای کاهش این التهابات وارد میدان شود.  سایت دیوار نیز 
پس از برگزاری جلسات مختلف، تصمیم گرفت اصلاحاتی را در 
پلتفرم خود ایجاد کند تا مشکلاتی از این دست به صفر برسد.  
این سایت با صدور بیانیه ای راه حل های کاربردی تر برای کاهش 
اولین قدمی که آن ها برخواهند  ارائه داده است.  را  التهابات 
این  به  است.  اطلاعات  فناوری  سازمان  با  همکاری  داشت، 
شکل که از این پس در دو دسته بندی خودرو و املاک، کد ملی 
درج  کنندگان آگهی با کد ملی مالک شماره موبایلی که از طریق 
آن ثبت آگهی صورت گرفته، از طریق سامانه شاهکار تطبیق 
اطلاعات  صحت  صورت  در  بعدی  گام  در  شد.  خواهد  داده 
وارد شده، تطبیق آن در صفحات آگهی نمایش داده می شود. 
راهکاری که خریدار را از صحت اطلاعات هویتی آگهی دهنده 
مطمئن می کند. استعلام هویت، فاز اول اقدامات دیوار است و 
در فازهای بعدی سخت گیری های بیشتری در زمینه  تشخیص 
به  منجر  کار  این  شد.  خواهد  اعمال  آگهی دهندگان  هویت 
سیم کارت های  با  می شود  تبانی گرانی  دست  شدن  کوتاه 
هدفی  و  می کنند  واقعی  غیر  آگهی  درج  به  اقدام  بی هویت 
یا کلاه برداری ندارند. »دیوار« برای  بازار  التهاب در  جز ایجاد 
دسته بندی های مختلف، راهکارهای مخصوص نیز در نظر گرفته 
است. به طور مثال در دسته بندی خودرو به طور آزمایشی و تا 

زمان رفع التهاب بازار، قیمت های خودرو با استفاده از فهرست 
اتحادیه  صنف دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودرو، اعلام 
می شود. در کنار آن محدودیت هایی در سقف قیمت پیشنهادی 
آگهی های خودرو نیز اعمال خواهد شد.  دیوار با همکاری وزارت 
راه و شهرسازی نیز قدم دیگری در کاهش این التهابات برداشته 
است. در دسته بندی املاک شهرهای بزرگ، از امروز اطلاعات 
پایان پذیرفته ای که از سوی وزارت راه و شهرسازی  معاملات 
اعلام می شود به تفکیک مناطق در اختیار بازدیدکنندگان سایت 
دیوار قرار خواهد گرفت. اطلاعاتی که می تواند تصمیم گیری 
در خصوص قیمت ارائه شده را برای کاربران ساده تر کند، البته 
اگر مدام به روز رسانی شوند و جمع آوری آن از سوی نهادهای 
مسئول با دقت انجام شود. سایت دیوار محل درج آگهی های 
رایگان است، در ادامه سیاست ها این مسئله به همین شکل 
باقی خواهد ماند اما برای کسانی که بیش از حد مورد نیاز عموم، 
اقدام به درج آگهی می کنند، هزینه ای در نظر گرفته خواهد شد. 
برای اجرایی شدن این راهکارها در جهت کاهش التهابات بازار 
مسکن و خودرو، به همکاری سازمان فناوری اطلاعات و کاهش 
تعرفه استفاده از سیستم شاهکار، اعلام فهرست قیمت از سوی 
اتحادیه  صنف دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودرو، درج و 
به روز رسانی اطلاعات معاملات پایان پذیرفته ای با کمک وزارت 

راه و شهرسازی نیاز است.

سیاستهای جدید دیوار در خصوص بازگشت قیمت ها به دسته  بندی های خودرو و املاک

دلالان اخلال گر از سایت های فروش اینترنتی حذف می شوند
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پاسخ مشاور وزیر اقتصاد به ادعای صادرکنندگان:

۳۰ میلیارد دلار ارز صادراتی از هیچ طریقی به 
کشور برنگشته است

معاون وزیر اقتصاد در پاسخ به ادعای برخی از صادرکنندگان که مدعی بازگشت 
ارزهای صادراتی خود در قالب کالا و مواد اولیه هستند، گفت: ۳۰ میلیارد دلار از 
مجموع ۴۰ میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات، نه به صورت کالا و نه به هیچ صورت 

دیگری وارد کشور نشده است.
در پی اعلام وزیر امور اقتصادی و دارایی در دو نوبت مبنی بر عدم بازگشت ارزهای 
حاصل از صادرات، بسیاری از صادرکنندگان در رسانه های خود این موضع را گرفتند که 
بخش زیادی از ارزهای صادراتی را در قالب واردات مواد اولیه هزینه کرده اند؛ ادعایی که 
معاون اقتصادی وزارت اقتصاد که چند هفته ای است سمت خود را واگذار کرده است، 

پاسخ آن را منفی می داند.
*آمار ارزها از سامانه نیما به دست می آید

حسین میرشجاعیان - مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی - در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه آمار عدم بازگشت ارزهای صادراتی از سامانه نیما به دست می آید، اظهار کرد: 
آنجا مشخص می شود که صادرکنندگان چقدر ارز صادر کرده و چقدر از آن را به سامانه 
نیما برگردانده اند. برخی ادعا می کنند که از طریق ارزهای صادراتی، خودشان واردات 
مواد اولیه را انجام داده اند که همه این ها از طریق کارت های بازرگانی و همچنین سامانه 

نیما قابل بررسی است.
وی با ذکر این مقدمات تاکید کرد: در حالی که برخی از صادرکنندگان ادعا می کنند 
با ارز حاصل از صادرات خود، مواد اولیه وارد کرده اند اما ۳۰ میلیارد دلار از ارز حاصل از 
صادرات غیرنفتی در بین هیچ کدام از موارد مربوط به واردات مواد اولیه نبوده است و 

عملًا مشمول صادرات بدون بازگشت ارز می شوند.
*عدم بازگشت ارزها مصداق فرار سرمایه است

او با بیان اینکه بخش زیادی از ارز حاصل از صادرات هنوز در خارج از کشور است، 
ادامه داد: ۳۰ میلیارد دلار از مجموع ۴۰ میلیارد دلار ارزهای حاصل از صادرات نه به 
صورت کالا و نه به هیچ صورت دیگری وارد کشور نشده است. در شرایطی که دولت به 
خاطر فشارها برای صادرات نفت دچار مشکل است این بخش خصوصی است که باید 
کمک کند چرخه تجارت خارجی بچرخد و این زمانی است که ما بتوانیم ارز را به صورت 

کالا یا به صورت ارز وارد کنیم.
*فراریان ارزی مشمول معافیت های مالیاتی نمی شوند

میرشجاعیان عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات در قالب کالا یا پول را مصداق فرار 
سرمایه ارزیابی کرد و گفت: طبق مصوبه ای که برای سران سه قوه ارسال کرده ایم، 
معافیت مالیاتی افزایش سرمایه شرکت های بورسی را مطرح کرده ایم و در آنجا تاکید بر 
این بود که کسانی می توانند از معافیت مالیاتی استفاده کنند که ارز خود را برگردانده 

باشند و به میزانی که ارزشان را برنگردانده اند، مشمول این معافیت ها نخواهند شد.
مالیاتی  معافیت های  جاری  سال  در  است  قرار  اینکه  بر  تاکید  با  همچنین  او 
صادرکنندگانی که ارزشان را برنمی گردانند لغو شود، بر شرایط خاص اقتصادی کشور و 
لزوم همکاری فعالان اقتصادی بخش خصوصی برای برون رفت از این شرایط تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، وزیر امور اقتصادی و دارایی در اواخر سال گذشته در جلسه شورای 
گفت وگوی دولت با بخش خصوصی گفت که بر اساس آخرین ارزیابی های صورت گرفته 
در طول این ماه ها حدود هشت میلیارد دلار از ارز صادراتی به کشور بازگشته که از این 
رقم ۶.۵ میلیارد دلار مربوط به پتروشیمی ها و عرصه های فولادی می شود. بنابر این 
ارقام، عمده بازگشت ارز حاصل از صادرات از محل محصولات پتروشیمی ها و فولادی ها 

بوده است و سایر حوزه ها مانند صادرات مواد غذایی کمترین ارزآوری را داشته اند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:
موقعیت یابی نادرست طرح تفحص از بانک مرکزی

سیدناصر موسوی لارگانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با ایرناپلاس 
درخصوص طرح تحقیق و تفحص از بانک مرکزی اظهار کرد: با ذات این طرح مخالف 

نیستم، اما از نظر زمانی موقعیت مناسبی برای طرح آن نیست.
سید ناصر موسوی لارگانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه چند 
ماهی است که تحقیق و تفحص از بانک مرکزی مطرح و به کمیسیون اقتصادی ارجاع 
شده است، گفت: در کمیسیون اقتصادی، رئیس وقت بانک مرکزی را دعوت و از وی 
توضیحاتی خواسته شد که نهایتاً بانک مرکزی توضیحات و توجیهات خود را به صورت 
مکتوب در اختیار تحقیق و تفحص کنندگان قرار داد، اما با اقناع آن ها همراه نشد. از 
همین رو، درخواست شد این موضوع در صحن علنی مطرح شود که هفته گذشته در 

صحن مطرح شد.
وی افزود: حقیقتاً نه اینکه با تحقیق و تفحص از بانک مرکزی مخالف باشم، اما از نظر 
زمان و موقعیتی که اکنون در آن قرار داریم و تحت فشار استکبار جهانی و تحریم هایی 
هستیم که علیه کشور اعمال کردند، طرح این بحث باعث می شود دشمنان از آن 
سوءاستفاده کنند. بنابراین به نظر می رسد تا حدودی از نظر سیاست خارجی صلاح 
نباشد و به همین دلیل یک تذکر هم در همان روز مطرح شدن تحقیق و تفحص عرض 
کردم، ولی دکتر لاریجانی، ریاست مجلس توضیح داد که تاکنون تحقیقی در زمینه بانک 

مرکزی انجام نشده و در نهایت نمایندگان هم به آن رأی دادند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره مسیر فعلی این طرح در خانه ملت توضیح 
اقتصادی  کمیسیون  به  تفحص  و  تحقیق  این  قانونی  نظر  از  حاضر  حال  در  داد: 
برمی گردد و در آنجا پنج نفر از افرادی که تحقیق و تفحص را امضا کردند و 1۰ نفر هم 
از اعضای کمیسیون انتخاب می شوند و به عنوان گروه تحقیق و تفحص کننده که از 
سوی ریاست مجلس به آن ها حکم داده می شود، این موضوع را پیگیری می کنند. بانک 

مرکزی هم باید با آن ها همکاری کند.
*مسأله مؤسسات مالی

موسوی لارگانی درباره مسائل مطرح شده در این طرح گفت: بحثی که بیشتر در این 
تحقیق و تفحص روی آن مانور داده شده، به مدیریت دوران ولی الله سیف و مشکلاتی 
برمی گردد که در زمینه مدیریت مؤسسات مالی و اعتباری مانند کاسپین، ثامن الحجج و 

برخی دیگر از بانک ها پیش آمد.
به گفته وی، در این زمینه هم بحث نقدینگی و هم سپرده گذاران این مؤسسه ها مطرح 
است، اینکه چرا بانک مرکزی اجازه داده یک مؤسسه مالی و اعتباری در سراسر ایران 
شعبه بزند و سال ها فعالیت کند. مؤسسه ای که در تابلو های خود عنوان »تحت نظارت 
بانک مرکزی« را نوشته و با همین اعتبار سپرده های زیادی جمع آوری کرده است، بعد از 
همه این ها، بانک مرکزی اعلام کرد این مؤسسه غیرقانونی است. این موضوع حقیقتاً تا 
حد زیادی به اعتماد مردم به نظام بانکی کشور خدشه وارد می کند. سپرده گذاران از این 
موضوع گله مند هستند که چرا بانک مرکزی اجازه داده که این همه مدت مؤسسه های 

یاد شده فعالیت کنند و تازه بعد از جمع آوری پول ها، غیرمجاز خوانده شوند.
وی در پاسخ به اینکه چرا در دوران مدیریت سیف در بانک مرکزی این طرح پیگیری 
نشد، گفت: شاید علتش مواردی مانند جست وجو و کاوش برخی اسناد و مدارکی بوده 
که از سوی اعضای کمیسیون به طور دقیق مطالعه و بررسی می شد؛ فرآیندی که نیاز 
به زمان زیادی داشت. از سوی دیگر، این طرح چند مرحله داشت که طی آن ابتدا از 
دکتر سیف دعوت و از او توضیحاتی خواسته شد، سپس با عدم رضایت نمایندگان از 

توضیحات ایشان، درخواست تحقیق بیشتر و مدارک دیگری شد.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد

عدم تحمیل هزینه رمز یکبار مصرف به مشتریان
رئیس کل بانک مرکزی در یادداشتی تأکید کرد در قضیه تبدیل رمز دوم به رمز یکبار 

مصرف، بانک ها نباید هیچ هزینه ای به مشتریان خود تحمیل کنند.
به گزارش  نقل از روابط عمومی بانک مرکزی، عبدالناصر همتی گفت: در تبدیل رمز 
دوم ایستای بانکی به رمز پویا به حوزه فناوری تاکید کردم که دقت بیشتری بکنند و 
اجرای طرح برای تأمین امنیت حساب ها، نبایستی به کسب و کارهای نوپا لطمه بزند و 

در اجرای آن هیچ هزینه ای نباید به مشتریان بانک ها تحمیل شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به نوسانات اخیر نرخ ارز اشاره کرد: این روزها با موج 
اخبار سیاسی، نرخ ارز نوسانات زیادی را تجربه کرده است که الزاماً اقتصادی نیست و 
محصول متغیرهای سیاسی است، چرا که عوامل بنیادی اقتصادی در این مدت تغییرات 
قابل توجهی نداشته اند. لذا با توجه به تغییرات مداوم شیب و جهت متغیرهای سیاسی، 

توجه مردم عزیز را به ریسک زیاد این بازار جلب می کنم.
همتی همچنین با اشاره به ضرورت تجدید نظر در بودجه سال جاری تأکید کرد: در 
کنار تلاش های دولت برای افزایش صادرات نفت، کنترل هزینه ها و راه های مختلف 
تأمین منابع مالی جایگزین در بودجه، اعتقاد راسخ دارم که اجتناب از پولی کردن 
کسری بودجه باید یک اصل غیر قابل مناقشه باشد و باید راه های دیگری را برای افزایش 

درآمدها دنبال کرد.

اقتصاد    ی

کارشناسان اقتصاد و رسانه، التهاب قیمت کالاها را ناشی از 
عملکرد بازارسازها در اقتصاد کشور می دانند و می گویند که 
بازارسازها موجب بحران قیمت ها شده اند و اگر سایت های 
خرید و فروش کالا بسته شود، التهاب بازار و قیمت ها کاهش 

نمی یابد، از این رو باید نظارت ها را بیشتر کرد.
اینترنت دیگر فقط محلی برای خواندن مطالب و دانلود برنامه 
نیست بلکه خرید و فروش کالا در این فضا سبب رونق و توسعه 
بسیاری از کسب و کارها شده است و اینگونه نیاز مردم را برای به 

دست آوردن کالای مورد نیاز در کمترین زمان بر آورده می کند.
روال کار در فضای مجازی به این صورت است که فروشندگان 
کالاهای خود را در سایت های خرید و فروش یا صفحه های کاری 
خود ثبت و مسوولان سایت با بررسی کالا و نداشتن مغایرت با 
قوانین تصویب شده آن را تایید می کنند و برای مشتریان نمایش 
محصول  بررسی  و  مشاهده  از  پس  نیز  خریداران  دهند.  می 
مورد نظر نسبت به خرید آن اقدام می کنند. در این نوع تجارت 
الکترونیکی، سایت ها از زمان شروع ثبت سفارش تا پایان معامله 

بر روند خرید و فروش کالا نظارت دارند.
در ایران نیز مردم از این سبک جدید به واسطه سهولت کار، 
این  و  هستند  راضی  وقت،  در  جویی  صرفه  و  انتخاب  تنوع 

تارنماهای خرید و فروش طرفداران زیادی هم دارند.
اگرچه کار و زندگی  بسیاری از مردم در این سایت ها تأمین 
می شود اما اگر نظارتی بر آنها وجود نداشته باشد می تواند معایب 
زیادی به بار آورد که مهمترین نمونه آن دامن زدن به بحران قیمت 
هاست و نمونه مهم آن در هفته گذشته و در ارتباط با بازار خودرو 
اتفاق افتاد و سایت های خرید و فروش اینترنتی به عنوان متهم 
اصلی افزایش التهاب بازار معرفی شدند تا آنجا که این سایت ها 
به حذف قیمت ها در تمامی آگهی های مربوط به معامله های 

خودرو، مسکن و ... اقدام کردند.
هرچند قیمت گذاری در انواع بازارها در سایت های اینترنتی 
اقدام جدیدی نیست که ناگهان بازار آنها را دچار آشفتگی کند 
بلکه در طول سال ها با وجود فعالیت این سایت ها، این بازار 
هم شرایط باثباتی را سپری کرده اند. در کشورهای توسعه یافته 
جهان هم این سایت ها رقابت شدیدی با یکدیگر دارند و گوی 
سبقت را از بازار سنتی ربوده اند اما بازار خودرو، مسکن و ... در 

این کشورها دچار دلالی نمی شوند.
در خصوص عملکرد سایت های خرید و فروش کالا و چگونگی 
نظارت بر این سایت ها با »آلبرت بغزیان« استاد اقتصاد دانشگاه 
تهران و »صدیقه ببران« استاد دانشگاه، مدیرکل روابط عمومی 

وزارت نیرو و فعال رسانه به گفت وگو پرداخته ایم.
-در ادامه متن گفت وگو با »آلبرت بغزیان« استاد اقتصاد را می 

خوانیم:
* سایت های خرید و فروش کالا تا چه اندازه در التهاب بازار 

نقش دارند؟
وضعیت  معلول  خودشان  کالا  فروش  و  خرید  ها  سایت   
اقتصادی جامعه هستند؛ یعنی مسایلی مانند تحریم و ارز باعث 
می شود، بازارسازهایی که در بازار وجود دارند، مانند بازارسازهای 
مسکن، سکه، خودرو و... با استفاده از توانایی که دارند نرخ 
جدید را از طریق این سایت ها اعلام می کنند، وگرنه خود سایت 

ها، بازار ساز نیستند و عین شفافیت عمل می کنند.
آید،  عمل  به  جلوگیری  ها  سایت  این  فعالیت  از  اگر   *

التهاب بازار گرفته می شود؟

اگر این سایت ها بسته شود، التهاب بازار و قیمت ها کاهش پیدا 
نمی کند زیرا بازارسازها باعث این التهاب در اقتصاد کشور شده 
اند. بنابراین باید این افراد شناسایی شوند. برای نمونه در بخش 
مسکن سلطان هایی وجود دارند که لیدر این بخش هستند، آنها 
با تغییر قیمت یک واحدی آپارتمان در یک برج، باعث می شوند 
که قیمت مسکن به صورت آبشاری تا پایین تحت تاثیر قرار گیرد 
و این تغییر قیمت به همه واحدهای آن برج منتقل می شود. با 
توجه به این شرایط مردم هر وقت ببینند، قیمت خانه بالا رفته 
است، قیمت خانه خود را متناسب با آن نرخ بالا می برند و این 
باعث دامن زدن به افزایش قیمت ها می شود. بنابراین سایت 
های خرید و فروش کالا یک ابزار هستند و باید مانند صرافی ها 

باز باشند زیرا با اعلام قیمت ها شفاف سازی می کنند. 
* این افراد را چگونه می توان شناسایی کرد؟

این افراد به راحتی وارد اقتصاد می شوند و به بهانه های مختلف 
نرخ ها را تغییر می دهند. در همه بازارها هم به صورت آشکار 
حضور دارند و پنهان نیستند. شناسایی آنها بستگی به اراده 
دولت و سازمان نظارتی دارد. دشمنان کشور برای اینکه اوضاع 
اقتصادی را وخیم تر و نارضایتی ها را بیشتر کنند وارد این حوزه 
شده اند. بنابراین این افراد را باید شناسایی کرد وگرنه با بستن 
سایت ها هیچ تغییری پیش نمی آید، چون افرادی که در بازار، 
بازار سازی می کنند، از راه های دیگر این کار را انجام می دهند و 

این اقدام جوابگو نیست.
تا  پیدا کند  ورود  و اطلاعاتی  امنیتی  نظارتی،  باید سازمان 
بازارسازها و افرادی که نرخ ها را اعلام می کنند شناسایی شوند 
و بدانیم که این نرخ گذاری ها اصلًا از کجا شروع می شود. 
برای نمونه ممکن است در بخش خودرو چند نمایشگاه بزرگ 
به التهاب بازار دامن بزنند و قیمت ها را بالا ببرند. همچنین در 
بخش مسکن دولت می تواند با بستن مالیات بر عایدی مسکن و 
ابزارهای مشابه از سوءاستفاده ها و افزایش قیمت ها جلوگیری 

کند.
دانشگاه،  استاد  ببران«  مرور دیدگاه »صدیقه  به  ادامه  در   -

مدیرکل روابط عمومی وزارت نیرو و فعال رسانه می پردازیم:
را  کالا  فروش  و  خرید  در  اینترنتی  های  سایت  نقش   *

چگونه ارزیابی می کنید؟
اکنون جهان به علت انقلاب اطلاعاتی سرعت بسیار ویژه ای به 
خود گرفته و اینترنت باعث شده است، حوزه تجارت هم تبدیل به 
تجارت الکترونیک شود که این کار مهمی است و برای پیشرفت 
کشورها اهمیت دارد. پس حضور حوزه تجارت الکترونیک در 
تمام دنیا متداول است و ایران از آن مستثنی نیست چون این 

سایت ها کارایی بسیار بالایی دارند.
بنابراین ایران باید به این حوزه ورود پیدا کند و در جهت توسعه 
تجارت الکترونیک گام های اساسی بردارد. اگرچه تنها مشکلی 
که این سایت ها دارند این موضوع به شمار می رود که در بسیاری 
از مواقع مشتریان آن چیزی که واقعی است و مطلب اصلی را 
دریافت نمی کنند و در برخی موارد با افراد کلاهبرداری مواجه 
می شوند که این ضعف در عملکرد را باید با نظارت و قوانین لازم 

حل کرد.
* ورود به عرصه کسب و کارهای مجازی چگونه باید انجام 

شود؟
چگونگی ورود به حوزه تجارت الکترونیک خیلی مهم است. 
باید سایت های متعددی که وارد این عرصه می شوند، فعالیتی 
شفاف داشته باشند و تحت نظارت قرار بگیرند. گویا در ایران 
بخش هایی از وزارت صنعت، معدن و تجارت)صمت( پیگیر این 
ماجرا هستند و به عنوان کسب و کار الکترونیک روی آن کار می 
کنند. همچنین پلیس فتا بر روی بخش قاچاق کالا و ارز نظارت 
دارد اما این اقدام ها زمانی کفایت می کند که اصولی باشند 
مانند سایت هایی که در کشورهای جهان فعالیت دارند و بر روی 
آنها نظارت می شود، مانند سایت »آمازون« که یکی از بالاترین 

میزان های فروش را دارد.
بنابراین نظارت بر روی سایت هابه منظور توسعه کشورها بسیار 
فعال شود.  الکترونیک  تجارت  تجارت در حوزه  تا  مهم است 
همچنین افرادی که در این سایت ها کار می کنند باید از سواد 
رسانه ای بالایی برخوردار باشند تا از نشر هرگونه مطلب کذب و 

نادرست جلوگیری شود.
* خرید و فروش در سایت چگونه انجام می شود و چه 

ویژگی دارند؟ 

سایت های خرید و فروش کالا هم مانند آگهی روزنامه می 
مانند روزنامه ها به شکل حقیقی اند اما این سایت ها به شکل 
مجازی هستند و قیمت کالاهای گوناگون را در سایت می زنند. 
در واقع آگهی به این منظور انجام می شود که فردی که می 
خواهد خرید کند، مبلغ آن کالا را در سایت های مختلف چک 
و با هم مقایسه می کند و سپس خرید را انجام می دهد. پس 
مهم ترین ویژگی این سایت ها درج قیمت کالاست اما در هفته 
گذشته این سایت ها در خصوص درج قیمت بعضی از کالاها با 
مشکل مواجه شدند و مسوولان برای جلوگیری از بحران قیمت 
ها در بعضی موارد خاص مثل قیمت ارز و خودرو که الان دچار 
نوسان های بحرانی شده، تشخیص داده اند که این قیمت ها 

فعلًا درج نشوند.
* این نوسان قیمت ناشی از چیست و سایت ها چه نقشی 

در آن دارند؟
در واقع ما اکنون درگیر بحران قیمت های متعدد هستیم و 
سیستم اقتصادی کشور در این حوزه مشکل دارد. این مشکل 
اقتصادی عمومی بوده است و باید از بُعد ساختار اقتصادی 
کنترل شود که تا حد ممکن تورم را افزایش ندهیم و دروغ پراکنی 
نشود. بنابراین باید قیمت های واقعی کالا را به مردم بگویم وگرنه 
با اعلام نکردن قیمت ها تنها صورت مساله پاک می شود. از این 
رو ما نمی توانیم بگوییم سایت هایی مانند دیوار، شیپور و ... 
موجب بحران قیمت ها شده زیرا ساختارهای معیوب اقتصادی 
در حوزه بازار و قیمت ها سبب بحران قیمت ها شده اند. البته 
باید به نحوه آگاهی های سایت های خرید و فروش کالا نیز 

نظارت وجود داشته باشد.
* قانون مشخصی درباره ساز و کار فعالیت سایت های 

خرید و فروش کالا وجود دارد؟
برای سایت های خرید و فروش کالا قوانین مشخص و نوشته 
شده وجود دارد اما چگونگی اجرای آن با مشکلاتی مواجه است 
و نظارت آنچنانی وجود ندارد. بنابراین نظارت مطلوب و درست 
نیست و حتی در حوزه حقیقی هم مشکل مشاهده می شود. 
برای نمونه قیمت یک کالا در حوزه حقیقی از یک مغازه به مغازه 

دیگر بسیار زیاد است زیرا در واقع نظارتی وجود ندارد.
کالا  فروش  و  خرید  های  سایت  زمینه  در  نظارت  این   *

چگونه است؟
 نظارت بر سایت های خرید و فروش کالا بسیار ضعیف است 
زیرا در مواقع بسیاری مشاهده می شود که خریداران از کالای 
خریداری شده ناراضی هستند چراکه کالای واقعی دیده نمی 
شود و کالایی که به آنها داده شده است با ویژگی های که برای آن 
نوشته اند، مطابقتی ندارد. باید دانست وقتی که نظام اقتصادی 
با مشکل مواجه می شود و حتی بحث پولشویی به میان می آید و 
ممکن است از همه ابزارها برای فساد استفاده شود، نظارت باید 

بیش از پیش شود. 
* برای ساماندهی بازارهای ثانویه و سایت های خرید و 

فروش کالا چه باید کرد؟
بهترین راهکار این است که این سایت ها از قوانین پیروی 
کنند؛ یعنی با استفاده از سیستم های قانونی و به صورت مجاز 
فعالیت داشته باشند. از این رو باید سایت های غیر مجاز در این 
حوزه ها بسته شوند و وزارت صمت باید قوانین درست، تسهیل 
گر و دقیق برای سایت های خرید و فروش کالا بگذارد تا از این 

طریق جلوی فسادهای اقتصادی در آن حوزه گرفته شود.

در گفت وگو با کارشناسان مطرح شد؛

سایت های اینترنتی یا بازارسازها؛ کدام مقصر هستند

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت که در صورت پرهیز مردم از خرید خودرو، عرضه و تقاضا متعادل 
خواهد شد و قیمت ها تا ۲۰ درصد کاهش می یابد.

محمدرضا منصوری در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: با توجه به اینکه اقدامی برای جلوگیری از ورود دلالان به بازار خودرو نشده، مردم 
باید خودشان اقدام کنند. می شد قوانین سختی برای خرید و فروش خودرو قرار داد، مثلًا می شد تعرفه های بالایی برای فروش خودرو 
در نظر گرفت یا فروش خودرو برای کسانی که خودرو صفر می خرند تا چند سال ممنوع شود تا مصرف کننده واقعی صاحب خودرو 
شود ولی چون حرکتی انجام نشده، مردم می توانند با نخریدن تقاضا را کاهش دهند تا دلالانی که خودرو را می خرند و دپو می کنند 

نتوانند قیمت ها را افزایش دهند.
وی افزود: قیمت دلار نسبت به چند ماه گذشته از 1۶ هزار تومان پایین آمد و به 1۲ هزار تومان هم رسید. در حالی که آن موقع قیمت 
خودرو پایین تر بود ولی الان ۴۰ تا ۵۰ درصد افزایش پیدا کرده و مشخص است که عرضه و تقاضا را در بازار به هم زده ایم و دلالان زیادی 

به بازار ورود پیدا کردند که این باعث شده قیمت خودرو به صورت کاذب بالا برود.
این نماینده مجلس ادامه داد: مردم فعلًا از خرید خودرو جلوگیری کنند تا قیمت به صورت عاقلانه و معقول اصلاح شود و عرضه و 

تقاضا متعادل شود. این کار می تواند قیمت ها را تا ۲۰ درصد کاهش دهد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به ممنوعیت جدید برای برخی سایت ها در مورد اعلام قیمت خودرو گفت: به 
نظرم این کار تأثیر چندانی ندارد، البته اگر اطلاع رسانی درست باشد بهتر است ولی ما هیچ وقت اینقدر تقاضای خودرو نداشتیم که 
الان داریم. این تقاضای زیاد باعث شده قیمت ها به صورت کاذب بالا برود و دلالان برای سودجویی خودرو را بخرند و نگهداری کنند و 

بعد به قیمت بالاتر بفروشند. به نظر می رسد رو به رشد بودن قیمت خودرو میل و عطش به این کار را نیز بیشتر کرده است.

دبیر علمی طرح جامع مسکن با بیان اینکه بازار مسکن در شرایط تورم رکودی قرار دارد، گفت: اگر طرح کارت اعتباری مصالح با 
موفقیت به اجرا برسد، حدود ۲ تا ۳ درصد بر کاهش هزینه های تمام شده ساخت مسکن اثر دارد.

»فردین یزدانی« درباره میزان نیاز بازار برای ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضا اظهار داشت: طبق محاسباتی که در سال 9۳ انجام 
شد در افق 1۰ ساله، سالانه چیزی حدود ۶۰۰ هزار خانوار جدید تشکیل می شود. در عین حال ۳ میلیون واحد شهری نیاز به 

نوسازی دارند. با همه این ها در مجموع بازار مسکن سالانه به 8۰۰ هزار واحد جدید نیازدارد.    
وی با اشاره به ادامه افزایش قیمت مسکن در بازار اظهار داشت: بخشی از افزایش قیمت ها به دلیل تورم در هزینه های ساخت 
است. و هزینه های ساخت  شامل هزینه مصالح و هزینه مجوزها می شود که در هر دو عامل شاهد افزایش قیمت هستیم. از سوی 
دیگر  صاحبان ملک به دلیل کاهش ارز پول ملی کشورمان، چسبندگی قیمتی به املاک خود دارند. به همین دلیل در شرایط تورم 

رکودی قرار داریم و نه تورم رونقی.
یزدانی درباره طرح کارت اعتباری وزارت راه وشهرسازی برای کاهش قیمت تمام شده تولید مسکن در کشور نیز گفت: چیزی 
حدود ۵۴ درصد قیمت واحد مسکونی سهم زمین است. حدود 1۵ درصد هم سهم نیروی انسانی و انشعاب و... بنابراین ۳۵ درصد 

هزینه ها به مصالح ساختمانی برمی گردد.
وی افزود: با توجه به تورم موجود و نوسانات قیمتی، فروش اعتباری برای فروشندگان صرفه ندارد بنابراین سودی را روی فروش 
اعتباری اعمال خواهند کرد. حال اگر کل این پروسه و پروژه طرح کارت اعتباری مصالح با موفقیت به اجرا برسد حدود ۲ تا۳ درصد 

روی کل هزینه تمام شده مسکن اثر دارد که تاثیر چشمگیری محسوب نمی شود.
یزدانی تاکید کرد: کاهش قیمت تمام شده ۲ تا ۳ درصدی هزینه ها عدد معناداری نیست که بخواهد کمکی به بازار مسکن کند.

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

مردم خودرو نخرند قیمت ها تا ۲۰ درصد کاهش می یابد
دبیر علمی طرح جامع مسکن :

بازار مسکن در شرایط تورم رکودی قرار دارد 

رییس سابق اتاق بازرگانی تهران با بیان این که در شرایط جنگ 
اقتصادی باید جایی وجود داشته باشد که بتواند بازار را کنترل 
کند، گفت: دولت برای مقابله با تروریست های اقتصادی، نیاز به 
نهادی دارد که این کار را انجام دهد و مجلس در تفکیک وزارت 

صمت و جدایی بازرگانی از صنعت باید با دولت همراهی کند.
یحیی آل اسحاق با اشاره به مبحث تروریسم اقتصادی اظهار 
با  عیار  تمام  جنگ  یک  در  ما  که  است  این  واقعیت  داشت: 

بدخواهان و با محوریت آمریکا مدت هاست که روبه رو هستیم.
وی افزود: استکبار جهانی سالیان دراز است که با ما در جنگ 
نظامی و فرهنگی است، ولی در هیچ کدام از این ها موفق نشده 

است، اما در حوزه اقتصاد فکر می کند که موفق می شود.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران تصریح کرد: 
با توجه به شرایطی که در داخل کشور وجود دارد، آنها سعی 
می کنند با ابزارهای اقتصادی از جمله تحریم ها و جنگ روانی و 

تحریک عوامل داخلی به گونه ای خود را موفق نشان دهد.
آل اسحاق با بیان این که در حال حاضر فشارها به اوج خود 
رسیده است، عنوان کرد: از ابتدای انقلاب از این حربه استفاده 
می کردند، اما منتها چند سالی است که تحریم ها به اوج خود 

رسیده است.
وی متذکر شد: از جمله عواملی که دنبال می کنند، تکیه بر 
جریانات روانی داخل کشور، تحریک تقاضا و ایجاد بحران در 

اقتصاد ایران است.
*مردم تحت فشار اقتصادی قرار دارند 

رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران با اشاره به 
افزایش نرخ ارز در کشور، گفت: نرخ ارز به دلیل این که در تمام 
بخش های اقتصادی اثر دارد، تحرک جدی را در مسیر بالا بردن 

نرخ ارز داشت.
آل اسحاق افزود: در حوزه کالاها و به خصوص کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم نیز فشار وارد شد؛ به خصوص در شرایطی مثل ماه 

مبارک رمضان و شب عید از این ابزار استفاده کردند.
وی عنوان کرد: متاسفانه عواملی در داخل هم هستند که حالا 
دانسته یا نادانسته به اهداف استکبار و آمریکا کمک می کنند. 
یعنی با ایجاد فضای تورمی متاسفانه با بعضی از ابزار مثل فضای 
مجازی، جنگ روانی را عملیاتی می کنند؛ همان طور که در حوزه 

مسکن، خودرو و کالاهای معیشتی مردم شاهد هستیم.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران یادآور شد: 
گروهی  اما  می کنند،  عمل  نادانسته  صورت  به  گروهی  البته 
آنهایی  اساس،  این  بر  می کنند.  کار  دشمن  سرباز  عنوان  به 
جزو  حتما  می کنند،  کار  برنامه ریزی  و  تعمدی  صورت  به  که 
تروریسم های اقتصادی هستند. یعنی فرقی نمی کند که آمریکا 
لشکر خود را به ایران بفرستد یا یک سری از عیادی داخلی اش 
به صورت برنامه ریزی شده این کارها را انجام دهند. اثر هر دو 

یکسان است.
آل اسحاق متذکر شد: این ها ظلم به مردم و کشور می کنند؛ آن 
هم در بخش هایی که اصلا حق مردم نیست. برای مثال، در حوزه 
کالاهای اساسی، مجلس و دولت بودجه 1۴ میلیارد دلاری را به 
صورت سوبسیدی و تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی قرار داده است. 
اما کالایی که به دست مردم می رسد، با نرخ ارز حداقل 8 هزار 

تومان یا با ارز آزاد 1۴، 1۵ هزار تومان فروخته می شود.
فشار  تحت  مردم  که  است  حالی  در  این  کرد:  عنوان  وی 
اقتصادی قرار دارند و این کار را جز تروریسم اقتصادی، چیز 

دیگری نمی توان گذاشت.
*وقتی جیب مردم خالی می شود

رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران تصریح کرد: 
حجم پولی که این ها می برند، یعنی اگر ۴۲۰۰ تومان را با بازار آزاد 
حساب کنید، رقمی بالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومان است. اگر با 
نرخ ارز نیمایی نیز باشد، با توجه به اختلاف ۴ هزار تومانی نرخ 
ارز، حدود ۶۴ هزار میلیارد تومان می شود. این پول را چه کسی 

می برد؟ یک عده از جیب ملت این پول را می برند که ظلم است.
آل اسحاق یادآور سد:به عنوان مثال قیمت گوشت هم  وقتی با 
قیمت دلار ۴۲۰۰ وارد می شد،  حدودا  ۳۶ هزار تومان می شد، 

اما عرضه آن با نرخ 1۰۰ هزار تومان ظلم است.
وی اظهار داشت: همین طور در رابطه با بقیه موارد، این ها 
عملیاتی است که تحت تاثیر برنامه ریزی های سازمان هایی مثل 
خزانه داری آمریکا اتفاق می افتد. خزانه داری آمریکا ۳۰۰ نفر 
دارد که در حوزه های مختلف طراحی های جنگ اقتصادی را 

داشته باشند.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفت: حالا 
که دشمن از این ابزار استفاده می کند، متاسفانه یک عده هم 
در راستای آن عمل می کنند و این جزو تروریسم اقتصادی، نام 

دیگری نمی توان روی آن گذاشت.
*بازرگانی از صنعت جدا شود

آل اسحاق افزود: البته مقداری از مشکلات به نظام تدبیر ما 
برمی گردد. یعنی اگر دولت در رابطه با نظام توزیع، قیمت گذاری 
و نظارت به درستی عمل می کرد، کمتر با این مشکلات مواجه 
با کالاهای  رابطه  در  که  می شدیم.  وی عنوان کرد: مشکلی 
اساسی مثال زدم، یک دلیل آن این است که نظام کنترلی و 
نظارتی وجود ندارد و خود دولت هم اعلام می کند که بیشتر از 
این از دست ما برنمی آید. هفته پیش هم آقای جهانگیری، معاون 

اول رییس جمهور به این موضوع اشاره کرد.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران تصریح کرد: 
آنها می گویند ما به مجلس گفتیم بازرگانی از صنعت و معدن جدا 
شود، چون وزارت صنعت، معدن و تجارت نمی تواند هم توجه به 
صنعت داشته باشند و هم حوزه بازرحگانی، بنابراین این دو حوزه 

باید از یکدیگر تفکیک شود. اما مجلس نمی پذیرد.
در  زیرا  است،  درست  دولت  انتقاد  کرد:  تاکید  آل اسحاق 
شرایط جنگ اقتصادی باید جایی وجود داشته باشد که بتواند 

جهادکشاورزی  وزارت  از  حاضر  حال  در  کند.  کنترل  را  بازار 
می پرسی چرا قیمت گوشت این همه بالا رفته، می گوید مربوط 
هم  صمت  وزارت  به  است.  صنفی  اتحادیه های  و  اصناف  به 
می گویی چرا این اتفاق افتاده، می گوید تامین گوشت در اختیار 
وزارت جهادکشاورزی است. در واقع هیچ بخشی مسوولیت را 

نمی پذیرد.
وی با بیان این که نظام تدبیر و ساختار ما مشکل دارد، متذکر 
شد: دولت برای مقابله با تروریست های اقتصادی، نیاز به نهادی 
دارد که این کار را انجام دهد و مجلس باید با دولت همراهی کند.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران خاطرنشان 
موفق  دولت  اگر  دارد،  وجود  که  اقتصادی ای  جنگ  در  کرد: 

می شد، تا  به حال این  اتفاق افتاده بود.

یحیی آل اسحاق :

ایران به نهاد مقابله با تروریسم اقتصادی نیاز دارد

یک عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد است در شرایطی که نه سیاست های دولت در حمایت از اقشار کم درآمد جامعه مشخص است و نه به 
طور دقیق تکلیف مدیریت بازارها روشن شده، نمی توان انتظار داشت قیمت ها بر اساس شرایط واقعی جامعه تعیین شود.

در طول ماه های گذشته با وجود برنامه ریزی که از سوی دولت برای مدیریت بازار کالاهای اساسی صورت گرفته همچنان بسیاری از این 
بازارها با افزایش قیمت یا تلاطم های جدی مواجه هستند.

در چنین شرایطی گزارش هایی که از گران فروشی و سودجویی برخی افراد حکایت می کند نیز مزید بر علت شده تا نگرانی هایی درباره 
سرنوشت قیمتی این بازارها به وجود آید. به عنوان مثال در هفته های گذشته بالا بردن قیمت شکر و فروش این کالا با نرخی بیش از قیمت 

درج شده و مصوب نشان داد که همچنان سودجویان به فکر منفعت شخصی خود در بازار کالاهای اساسی هستند.
در این رابطه جمشید عدالتیان شهریاری – اقتصاددان و عضو اتاق بازرگانی ایران – معتقد است مشکلات گسترده ای که در اقتصاد ایران 
به وجود آمده، عامل اصلی به وجود آمدن این بی نظمی ها در بازار شده است و تا زمانی که تلاش برای ایجاد تغییرات ساختاری به جایی 

نرسد نمی توان انتظار ریشه کن شدن این شرایط را داشت.
وی با بیان اینکه شناخت نیازهای جامعه اولویتی مهم و حیاتی به شمار می رود، تاکید کرد: ما باید به آمارهایی دسترسی پیدا کنیم که 
بتوان براساس آن برنامه ریزی کرد و کارها را جلو برد. باید مشخص شود جامعه به چه میزان از کالاهای اساسی نیاز دارد و سقف قیمتی که 

می توان طبق آن نرخ گذاری کرد، در چه نقطه ای می ایستد.
عدالتیان ادامه داد: اگر این شناخت به وجود آید، قیمت ها از تلاطم های دائمی و بی وقفه خلاص می شوند و سودجویان نیز این فضا را 

پیدا نمی کنند که در هر زمانی نسبت به تغییر نرخ ها اقدام کنند.
این عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه صدای مصرف کننده باید از کانالی رسمی منعکس شود، گفت: اینکه در کشور ما انجمن های 
حمایت از حقوق مصرف کننده یا شکل نگرفته اند یا توانایی عمل در چارچوب وظایف خود را ندارند، موضوعی است که باید برای آن 
چاره اندیشی کرد. وقتی قیمت کالایی خاص بالا می رود نمی توان تنها از بازرسان رسمی انتظار داشت که اوضاع بازار را رصد کرده و 
گزارش های مربوط به آن را ارائه کنند بلکه در صورت فعال بودن این انجمن ها، در کوتاه ترین زمان ممکن شکایت ها طرح شده و با پیگیری 

رسمی امکان مدیریت شرایط بازار فراهم می شود.
وی خاطرنشان کرد: شرایط فعلی که اقتصاد ما با آن روبه روست تلاش برای مدیریت بازارهای اساسی را بسیار مهم می کند زیرا در صورتی 
که قیمت یک یا چند کالا بدون پشتوانه اقتصادی و صرفاً براساس اهداف سودجویانه افزایش داشته باشد، جامعه با فشاری جدید رو به رو 
می شود که شاید دولت و سایر نهادها نیز تلاش شان را برای جلوگیری از این شرایط به کار بسته باشند و این موضوع مشکلات را دو طرفه 

می کند.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

در تأمین نیازهای مردم راه را اشتباه رفته ایم
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غیبت های زیاد سرمربیان لیگ

 فتاحی: ملاحظه مربیان را کردیم!
به  توجه  با  سازمان  این  می گوید  لیگ  سازمان  مسابقات  برگزاری  کمیته  رئیس 
مشکلات مالی تیم ها ملاحظه سرمربیان را کرده که جریمه ای برای آن ها در نظر گرفته 

نشده است.
سعید فتاحی، اظهار کرد: باید خودمان را با زمان برگزاری دو هفته پایانی لیگ وفق 
دهیم و بحث سختی و آسانی نیست. ماه رمضان است و مردم بعد از افطار به ورزشگاه 
می آیند. هوا هم خوب که است. امیدوارم بازی های خوب و کم حاشیه داشته باشیم 
تا مردم لذت ببرند. کارگروهی با حضور نمایندگان کمیته اخلاق، انضباطی، داوران 
و مسابقات تشکیل دادیم و تمام تمرکزمان را روی دو هفته پایانی لیگ گذاشته ایم. 

امیدوارم مشکل خاصی پیش نیاید.
او در مورد اعتراض باشگاه پدیده مبنی بر اینکه با توجه با شانس قهرمانی این تیم، 
چرا سازمان لیگ ۳ جام قهرمانی برای هفته پایانی در نظر گرفته بود، گفت: حق با 
تیم پدیده بود. البته ما یک جام از قبل داشتیم و ۳ جام دیگر هم ساختیم اما روابط 
عمومی به اشتباه این موضوع را عنوان کرده بود که انگار ما کلًا سه جام داریم. بعد از 
بازی های امشب اگر جدول به همین منوال بماند، ما در ۴ شهر جام خواهیم داشت. 

من از هواداران پدیده عذرخواهی می کنم.
فتاحی در مورد غیبت سرمربیان در نشست های خبری هم توضیح داد: ما آئین نامه 
داریم و در آن جریمه هم تعیین شده است. ما ملاحظه حال مربیان را می کردیم چون 
خیلی از تیم ها درگیر مشکلات مالی هستند ولی این موضوع دیگر دارد غیر واقعی 
می شود. قطعاً طبق قانون جریمه در نظر گرفته می شود. فصل بعد اگر تعدادش زیاد 
شود آن ها را به کمیته انضباطی می فرستیم تا محرومیت هم داشته باشیم. در لیگ 
قهرمانان آسیا چون تیم ها دو روز قبل از مسابقه به آن شهر محل بازی می روند، سرمربیان 
به نشست های خبری می روند ولی در اینجا پرواز مستقیم کم است، مخصوصاً اگر بازی 

تهران نباشد. سعی می کنیم فصل آینده نظم بیشتری به این موضوع بدهیم.
رئیس کمیته برگزاری مسابقات سازمان لیگ درباره اهدای جام قهرمانی هم، گفت: 
طبق آئین نامه چون قهرمانی پرسپولیس قطعی نشده است، در صورت قهرمانی جام 
هفته آینده و در شهر جم به این تیم اهدا می شود. این موضوع دست ما نیست و در 
آئین نامه آمده است. سال قبل پرسپولیس زودتر قهرمان شد و جام را در آزادی به این 

تیم اهدا کردیم.
او که با رادیو تهران صحبت می کرد در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نیست مانند 
لیگ های اروپایی جام در همان روز قهرمانی به تیم قهرمان داده شود بیان کرد: این 
موضوع در جدول تأثیر می گذارد و باید بقیه تیم ها را در نظر بگیریم. آئین نامه ما گفته 
است جام باید هفته آخر اهدا شود مگر اینکه تیمی قهرمانی اش از قبل مسجل شده 
باشد.  فتاحی در مورد محل برگزاری جام حذفی هم اظهار کرد: محل فینال جام حذفی 
را آخر همین هفته اعلام می کنیم. نیمه نهایی روز هشتم خرداد و فینال دوازدهم همان 

ماه برگزار می شود. با توجه به گرمای هوا خرمشهر میزبان فینال جام حذفی نیست.

روزنامه الوطن مدعی شد 

سرمربی سابق اتلتیکو مادرید 
گزینه هدایت استقلال

»خوزه  شد  مدعی  الوطن  روزنامه 
هدایت  اکنون  که  اسپانیایی  مورسیا« 
تیم الشحانیه قطر را بر عهده دارد گزینه 
برای  تهران  استقلال  تیم  سرمربیگری 

لیگ نوزدهم است.
ناکامی آبی پوشان پایتخت با »وینفرد 
در  خود  سابق  آلمانی  سرمربی  شفر« 
جام حذفی ایران و لیگ قهرمانان آسیا 
شهرآورد  نهمین  و  هشتاد  همچنین  و 
پایتخت سبب شد تا زمزمه های جدایی 

او از استقلال شنیده شود.
این درحالی است که مدیریت باشگاه 

استقلال نیز پیش از این به او فرصت داده بود تا حداقل در لیگ برتر باشگاه های ایران 
استقلال یک جام بگیرد.

 اما آبی پوشان در هفته بیست و هفتم لیگ در حالی که به سه امتیاز مصاف با پدیده 
مشهد شدیدا نیاز داشتند تا در کورس قهرمانی باقی بمانند، با یک گل شکست 
خوردند. این موضوع سبب اخراج شفر و سایر اعضای خارجی کادر فنی استقلال شد 
تا »فرهاد مجیدی« یکی از محبوب ترین بازیکنان استقلال به صورت موقت جایگزین 

او شود.
با این حال مدیریت باشگاه استقلال تمایل دارد از یک سرمربی مطرح برای جانشینی 
شفر و مجیدی استفاده کند. هر چند که دو نفر از اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال 

تمایل دارند سکان هدایت آبی پوشان در فصل آینده را به یک مربی داخلی بسپارند.
روزنامه الوطن در ادامه گزارش خود نوشت: خوزه مورسیا از سال 2017 هدایت 
الشحانیه را بر عهده دارد. او توانست تیم را از لیگ پایین تر به لیگ ستارگان قطر بالا آورد 

و در فصل جاری هم نتایج درخشانی به دست آورده است.
مورسیا در سال 2006 هدایت تیم اتلتیکو مادرید اسپانیا را برعهده داشته است.

بی خبری سرمربی تیم ملی بسکتبال از بازگشت 
حامد حدادی!

سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران گفت: در جریان بازگشت حامد حدادی به تیم ملی 
نیستم.

 با وجود اینکه رضا صالحی امیری رئیس کمیته ملی المپیک امروز از بازگشت حامد 
حدادی به تیم ملی بسکتبال خبر داد اما سرمربی تیم ملی می گوید که از این موضوع 

بی خبر است.
با کنار گذاشتن  انتخابی جام جهانی 2019 چین  حدادی در جریان مسابقات 
اختلافات موجود،  حاضر شد برای تیم ملی بازی کند ولی مهران شاهین طبع به دلیل 

عدم هماهنگی او با تیم، ترجیح داد از حدادی استفاده نکند.
تیم ملی بسکتبال بدون حدادی، جواز حضور در جام جهانی را گرفت و این بار 
بالاترین مرجع ورزش المپیکی کشور از بازگشت او به تیم ملی با رفع کدورت های 

موجود بین او و شاهین طبع خبر داد.
با این حال به نظر نمی رسد که قضیه به همین سادگی ها باشد. مهران  شاهین طبع 
سرمربی تیم ملی در این مورد به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: من در جریان 
چنین تصمیمی نیستم و اطلاعی از دعوت شدن کسی به تیم ملی ندارم. اکنون هم در 

تمرین هستم و نمی توانم بیشتر صحبت کنم.
به گزارش تسنیم ادامه دار شدن چنین اختلافاتی قطعاً به سود بسکتبال در سال 
جام جهانی و کسب سهمیه المپیک نیست ولی از طرفی هم نمی توان بازیکنی را که 

سرمربی به او اعتقادی ندارد در ترکیب تیم جای داد.

 ایگور کولاکوویچ  سرمربی تیم ملی والیبال؛

برای تغییر نسل باید صبور باشیم
رواج  بسکتبال  و  فوتبال  که  بود  شده  بزرگ  کشوری  در   
بیش تری نسبت به والیبال داشت اما او والیبال را برای ادامه 
راه حرفه ای خود انتخاب کرد. به همراه تیم پارتیزان بلگراد دو 
قهرمانی و یک نایب قهرمانی لیگ یوگسلاوی را کسب کرد، دو 
قهرمانی جام حذفی و یک نایب قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا 

نیز از دیگر افتخارات دوران بازیگری اش بود.
در ۳2 سالگی وارد دوران مربیگری شد، ۴0 سال داشت که 
هدایت تیم ملی کشورش )صربستان( را بر عهده گرفت و در 
۵1 سالگی با پیشنهاد هدایت تیم ملی والیبال ایران که به تازگی 
نامش در دنیای حرفه ای والیبال طنین انداخته بود مواجه شد.
پیشنهادی که او را در یک دو راهی انتخاب قرار داد. شناختی 
از ایران و مردمانش نداشت، تنها می دانست والیبال را خوب 
بازی می کنند و در آینده ای نه چندان دور به یکی از قدرت های 
این رشته در دنیا تبدیل خواهند شد. از طرف دیگر در برخی 
سایت ها و خبرگزاری ها اخبار خوبی از ایران نشنیده بود به 
همین دلیل برای قبول هدایت تیم ملی و آمدن به ایران دچار 

تردید شده بود.
به همراه تیم صربستان دو بار فرصت آمدن به ایران را داشته اما 
زمان کافی برای بازدید و برخورد با مردم برایش فراهم نشده بود. 
به هر ترتیب با شناختی که از بازیکنان ایرانی داشت، پذیرفت 
به ایران بیاید. والیبال باعث شد تا تصورات منفی و سیاهی که 
از سرزمین پهناور ایران در ذهنش شکل گرفته بود پاک شود. با 
ورود به ایران با مردمانی مهربان روبرو شد تا متوجه شود اخبار 

منفی از ایران صحت ندارد.
حال از حضورش در ایران خوشحال است و به گفته خودش 
یکی از جالب ترین خاطراتش جو و فضای سالن های ورزشی با 
حضور مردم ایران است. والیبال و به طور کلی ورزش دلیلی شد 
تا ایران به مردِ صربستانی به خوبی شناخته شود و او به عنوان 
یک سفیر ورزشی می تواند بازخورد خوبی از ایران برای مردمان 

سرزمینش به همراه ببرد.
کولاکوویچ چندباری نیز خانواده اش را به ایران آورد. حتی 
قرار بود همسر ایگور، ساندرا کولاکوویچ نیز مذاکراتی برای 
هدایت تیم ملی هندبال زنان ایران داشته باشد که به دلیل رفتن 

رئیس وقت فدراسیون به سرانجام نرسید.
ایگور کولاکوویچ با هدف تغییر نسل، هدایت تیم ملی را بر 
عهده گرفت و خواسته اش از مردم این است تا کمی صبور 
باشند و به بازیکنان جوان که دچار اشتباه می شوند احترام 
بگذارند چرا که آینده برای جوانان است. سرمربی تیم ملی 
اعتقاد دارد برای تغییر نسل نیاز به زمان دارد و باید آهسته 

آهسته تیم را دچار تغییر کند.
سال مهم و پرترافیکی برای والیبال ایران و جهان در پیش 
است و تیم ملی عازم مسابقات لیگ ملت ها، انتخابی المپیک، 
قهرمانی آسیا و جام جهانی است. سرمربی تیم ملی پیش 
خبرگزاری  با  مصاحبه ای  در  ملی  تیم  طولانی  سفر  آغاز  از 

مهرشرکت کرد.
مشروح گفتگوی با ایگور کولاکوویچ سرمربی تیم ملی والیبال 

را می خوانید:
* فوتبال و بسکتبال از والیبال طرفداران بیش تری دارد

در کشورم )صربستان( زمانی که همه سن کمی دارند یک 
ورزش را انتخاب و شروع به فعالیت می کنند. مردم صرب ابتدا 
به سراغ فوتبال و بسکتبال می روند و پس از آن والیبال را آغاز 
می کنند چرا که والیبال مانند فوتبال و بسکتبال خیلی رایج 
نیست. در یازده سالگی والیبال را از یک سردری، جایی که 
شرایط خوبی نداشت آغاز کردم. بعد از آن از یک باشگاه، ورزش 
حرفه ای را شروع و به همین تربیت رده نوجوانان، جوانان و 
سپس بزرگسالان را طی کردم تا اینکه در انتهای دوره ورزشی ام 
با تیم پارتیزان بلگراد به که مدت زمان زیادی قهرمان یوگسلاوی 
سابق بود فعالیت داشتم. در ۳2 سالگی دوران ورزش حرفه ایم 
تمام و مربیگری را آغاز کردم، در ۴0 سالگی نیز هدایت تیم ملی 

صربستان را بر عهده گرفتم.
* داستان های خوبی از ایران نشنیده بودم

گرفتم  را  ایران  ملی  تیم  سرمربیگری  پیشنهاد  زمانیکه 
که  دلیل داستان هایی  به  نداشتم.  ایران  از  زیادی  اطلاعات 

در روزنامه ها و سایت ها از ایران شنیده بودم تمایلی به آمدن 
نداشتم. در گذشته دو بار به همراه تیم صربستان به ایران آمده 
بودم اما زمان کافی برای بازدید نداشتم تا بتوانم با فرهنگ و 
والیبال  ایران،  ایرانی آشنا شوم. فقط می دانستم که  جامعه 
خوبی دارد که مردمش علاقه زیادی به این رشته ورزشی دارند 
و توانایی و پتانسیل زیادی در این رشته وجود دارد. همچنین 
مسابقات دوستانه زیادی با ایرانی ها داشتم، به همین دلیل 

بازیکنان ایرانی را به خوبی می شناختم.
* خاطره بدی در ایران نداشتم

تا به امروز هیچ خاطره بدی در ایران نداشته ام. همانطور که 
گفتم از بودن در اینجا لذت می برم. مردم ایران، انسان های 
خوب و مهمی هستند و بسیار خوشحالم که این فرصت را دارم 
تا با بازیکنان حرفه ای کار کنم. همین طور با همکارانم. چرا که 
من هر روز با خنده در سالن حاضر می شوم و اینجا محیط کار 

من است.
* جو سالن مسابقات با حضور مردم ایران برایم جالب 

است
داستانهای زیادی دارم که شاید برای شما جالب نباشد. اما 
یکی از خاطرات بسیار جالبم، فضا و جو سالن مسابقات است، 
زمانی که تیم ملی ایران بازی دارد، حضور مردم ایران در سالن 
مسابقات خاطرات بسیار خوبی برایم ساخته است. تهران و 
اردبیل و البته امیدوارم که ارومیه نیز همینطور باشد )با اشاره 
به میزبانی ارومیه در لیگ ملت های والیبال(. از فضای سالن 

بهترین انرژی را می گیرم و این خاطره خوبی برایم است.
* مردم ایران خارج از رانندگی احترام زیادی برای هم قائل 

هستند
و  مهربان  خوب،  بسیار  آدم های  با  ایران  به  ورودم  بدو  در 
خونگرمی آشنا شدم که بسیار به یک دیگر احترام می گذاشتند 
و در همه شرایط این احترام را نگه می دارند. مردمی دوست 
ایران  از مردم  داشتنی که عصبی نیستند. شاید چیزی که 
انتظار نداشتم ترافیکی است که در تهران وجود دارد. مردم ایران 
در بیرون از ترافیک بسیار به هم احترام می گذارند اما در هنگام 
رانندگی اینقدر که باید احترامی وجود ندارد و این برای من جای 
تعجب دارد. نکته دیگر اینکه مردم ایران مانند کشور من دوست 
دارند که همه چیز را در دقیقه 90 انجام دهند. در فدراسیون 
همه کارها و برنامه ریزی ها به خوبی انجام می شود اما در آخرین 

لحظه اقدام به انجام می کنند.
* دوری از خانواده مشکل نیست

دوری از خانواده مشکلی برایم به وجود نمی آورد چرا که من 
یک فرد ورزشی هستم و در کل دنیا در حال چرخیدنم. هر 
کدام از اعضای خانواده ام شغل خود را دارند و خیلی امکانپذیر 
نیست که با یکدیگر باشیم. همسرم چند روزی به ایران خواهد 

آمد،  من  نزد  ایران  در  حضورم  ابتدای  در  که  همانطور  آمد. 
همینطور پسرانم. به دلیل شرایط شغلی، بسیار سخت است که 

همزمان بخواهیم با یکدیگر اینجا )ایران( باشیم.
* حضور همسر در تیم ملی هندبال منتفی شد

کولاکوویچ در ادامه گفتگویش  به مذاکره فدراسیون هندبال با 
همسرش اشاره کرد و گفت: بحث حضور همسرم برای هدایت 
سرمربیگری تیم ملی هندبال بانوان ایران در همان ابتدای 
حضورم مطرح و تمام شد. با رئیس وقت فدراسیون هندبال 
اتمام  به  بحث  این  او،  رفتن  با  که  شد  مطرح  صحبت هایی 
رسید. دیگر هم کسی سوال نکرد و در حال حاضر همسرم در 

صربستان در تیم باشگاهی خود مشغول به کار است.
* هدفم تغییر نسل در والیبال ایران بود / فرصت رشد 

فراهم نشد
هدف اصلی ام در والیبال ایران، تغییر نسل بود تا شرایط 
خوبی را برای آینده فراهم کنم. ایران توانست جایگاه خوبی در 
والیبال جهان برای خودش کسب کند اما بعد از آن دیگر شرایط 
برایش فراهم نشد که بتواند رشد کند و در جایگاه بالاتری قرار 
گیرد. تیم نوجوانان، قهرمان جهان شد و جوانان نیز بازی های 
خوبی ارائه کردند، همچنین نتایج تیم زیر 2۳ سال، نشان داد 

که پتانسیل خوبی برای والیبال ایران و پیشرفتش وجود دارد.
* مردم به بازیکنان جوان احترام بگذارند

در سال اول حضورم موفق شدیم مدال برنز مسابقات قاره ای 
را دریافت کنیم که این اولین مدال جهانی تیم ملی والیبال ایران 
بود. ایران این امکان را دارد تا مدال های بهتری دریافت کند. 
این شرایط یک شب به وجود نمی آید و باید کار کنیم. کارهای 
بسیار زیادی که باید فدراسیون انجام دهد. مردم ایران باید به 
که  است  درست  بگذارند.  احترام  جوان  بازیکنان  و  تیم  این 
جوانان اشتباه می کنند اما یک روز اتفاقات خوبی برای آنها رخ 
خواهد داد. باید به بازیکنان جوان احترام گذاشته شود چرا که 

آینده برای این بازیکنان است.
تجربه ها  با  و  جوانان  از  ترکیبی  از  ملت ها  لیگ  در   *

استفاده خواهم کرد
علی رغم هدف شما برای تغییر نسل اما جوانگرایی کامل 
صورت نگرفته است، برای مثال آیا لیگ ملت ها فضا را برای 
حضور بیشتر بازیکنان جوان فراهم خواهد کرد؟ پاسخ به این 
سوال کمی سخت است چرا که ما باید به تیم نوجوانان و جوانان 
احترام بگذاریم آنها نیز مسابقات قهرمانی خودشان را در پیش 
دارند همانطور که می بینیم در ترکیب تیم ملی بازیکنان جوان 
حضور دارند. دلیل اینکه از برخی از آنها نیز نمی توانیم استفاده 
کنیم این است که آنها در اختیارتیم نوجوانان و جوانان هستند. 
والیبال ایران نیاز دارد تجربیات بیشتری کسب کند و این تجربه 
در مسابقه بین المللی به دست خواهد آمد. برای همین ما باید 

در مسابقات لیگ ملت های والیبال از ترکیبی از بازیکنان با 
تجربه و جوان استفاده کنیم. همانطور که دیدیم در مسابقات 
قهرمانی جهان از ۴ بازیکن، توخته، شریفی، حضرت پور و 
کاظمی که تازه از مسابقات نوجوانان بازگشته بودند استفاده 
کردیم. نمی توانیم به یکباره تیم را با تغییر نسل مواجه کنیم. 
فقط می توانیم قسمت هایی از تیم را عوض کنیم. سال گذشته 
۴ بازیکن را تغییر دادیم، ۴ نفر قسمتی از تیم 1۴ نفره بودند، ۴ 

نفری که از تیم نوجوانان آمدند.
* فدراسیون شرایط را برای تیم ملی فراهم کرد

با توجه به سال پرترافیک والیبال، آیا تمام امکانات و شرایط 
برای تیم ملی فراهم شده است؟ فدراسیون همه چیز را برایمان 
انجام  بیشتری  شرایط  سری  یک  باید  اما  است  کرده  آماده 
می دادیم مانند مسابقات دوستانه به خاطر شرایطی که وجود 
دارد مسابقات دوستانه یک مسئله است و همینطور گاهی 
نیاز است که یک کمپ خارج از کشور برپا کنیم اما به دلیل 
مشکلات اقتصادی و شرایطی که هست قابل انجام نبود. اما 
سایر شرایط خوب است. شما بهتر می دانید که در حال حاضر 
پذیرش مسابقات دوستانه کار بسیار سختی است چون تیمی 
حاضر نمی شود در اینجا حاضر شود و با شرایط اقتصادی نیز ما 
نمی توانیم به آنجا برویم اما فدراسیون تمام کارهایی که باید را به 

بهترین نحو برای ما انجام داد.
* افشین داوری اشتباه نکرده است

عدم  بر  مبنی  داوری  افشین  اظهارات  درباره  شما  نظر 
ما  چیست؟  دوستانه  بازی های  برای  فنی  کادر  درخواست 
درخواستی به فدراسیون ندادیم چرا که هیچ تیمی پاسخ ما را 
نداد حتی با اینکه من و خوش خبر ارتباطات خوبی داریم اما 
تیمی پاسخگو نبود. به همین دلیل تا قبل از بازی های لیگ 
ملت ها مسابقه دوستانه نداریم. شاید داوری اشتباه نکرده 
است چون تیمی درخواست بازی دوستانه ما را نداد ما نیز آن 
را به فدراسیون اعلام نکردیم. می دانیم که فدراسیون می تواند 
همه چیز را برای ما مهیا کند اما خوب کسی به ما جواب نداد. 
)سرمربی تیم ملی والیبال به همراه امیر خوش خبر، سرپرست 
با  دوستانه  بازی  برگزاری  برای  را  لازم  رایزنی های  ملی  تیم 
تیم های مختلف انجام داده اند و به دلیل دریافت پاسخ منفی 
فدراسیون  به  اطلاعی  دیگر  کننده  درخواست  تیم های  از 
نداده اند به همین دلیل فدراسیون این طور برداشت کرده است 
که کادر فنی درخواستی برای برگزاری بازی دوستانه نداشته 

است(.
  * مهم حضور در المپیک است 

صعود به المپیک در کدام مرحله امکان پذیر است؟ مهم 
نیست در کدام مرحله به المپیک می رویم. مهم المپیک است. 
هر دو مرحله برای ما سخت است. با اینکه کوبا و مکزیک در 
گروه ما وجود دارند اما روسیه به دلیل میزبانی تمام کارها را برای 
حضور و مهیا شدن در المپیک انجام داده است. در مرحله دوم 
المپیک )قاره ای( هنوز میزبان مشخص  انتخابی  مسابقات 
نیست و فکر می کنم که چین باشد. آنها نیز به همراه استرالیا 
شرایطی مانند ایران را دارند. در آنجا باید بهترین مبارزه را برای 

کسب نتیجه انجام دهیم.
* در زندگی خصوصی نیز ارتباط خوبی با چیریچ دارم

الکساندر چیریچ، هموطن شما نیز هدایت تیم ملی واترپلو 
ایران را بر عهده دارد، ارتباط شما با او چطور است؟ چیریچیکی 
از بهترین واترپلوئیست ها در دنیا بوده است. برای اولین بار 
در سال 200۸ در پکن یکدیگر را ملاقات کردیم و مجدداً در 
ایران او را دیدم. چیریچ یک انسان خارق العاده و بسیار خلاق 
است. همیشه سعی می کنیم تجربیاتمان را با یکدیگر مبادله 
کنیم. گاهی او سر تمرینات ما حاضر می شود گاهی من نیز به 
تمرینات آنها می روم. به غیر از کار در زندگی خصوصی هم رابطه 

خوبی با یکدیگر داریم.
* برای بهترین نتیجه تلاش خواهیم کرد

و در پایان گفتگو پیام شما برای مردم ایران چیست؟ امیدوارم 
مردم ایران صبر داشته باشند و حمایت بسیار خوبی از بازیکنان 
جوان به عمل آورند. برای بالا و پایین های تیم صبور باشند. ما 

نیز سعی می کنیم بهترین نتیجه را به مردم ایران بدهیم.

ورزشی

لوکاس مورا، ستاره برزیلی تاتنهام 
از  روز  چند  گذشت  با  می گوید 
مقابل  استثنایی اش  هت تریک 
آژاکس با دیدن فیلم گلهایش در آن 
بازی نمی تواند جلوی اشک هایش را 

بگیرد.
لوکاس مورا، ستاره برزیلی تاتنهام 
بازیکن  محبوب ترین  روزها  این  که 
این تیم برای هواداران اسپرز است، 
می گوید با گذشت چند روز از شب استثنایی اش در یوهان کرویف آرنا که موفق 
شد با یک هت تریک رویایی، بازگشت تاتنهام را محقق کرده و تیمش را به فینال 
لیگ قهرمانان برساند، هر وقت که فیلم گلهایش را تماشا می کند به گریه می افتد 

و نمی تواند جلوی اشک هایش را بگیرد.
لوکاس مورا در گفتگو با وبسایت باشگاه تاتنهام در این باره گفت:" هنوز که 
هنوز است فکر می کنم دارم خواب می بینم. چه روز عجیب و غریبی بود. من 
خیلی خوشحالم و احساس غرور می کنم. همیشه گفته ام که آدم اگر باور داشته 
باشد و سخت تلاش کند می تواند به چیزهای خوب برسد. این بچه ها و این تیم 
لیاقت بهترین ها را دارند". ستاره برزیلی تاتنهام در ادامه گفت:" من باور داشتم 
که پیروزی در آن بازی و صعود به فینال ممکن است. ولی باورم نمی شد که خودم  
سه گل می زنم، آنهم با گل آخری که در آخرین ثانیه های بازی به ثمر می رسد و 

تیم را به فینال می رساند. بله، واقعاً بی نظیر بود".
لوکاس مورا در ادامه گفت:" از آن روز به بعد بازی با آژاکس را بارها تماشا 
خیلی  و  می افتم  گریه  به  می بینم  را  بازی  فیلم  که  وقت  هر  ولی  کرده ام. 
احساساتی می شوم. هر فوتبالیستی دلش می خواهد چنین لحظه ای را تجربه 
کند. من خیلی خوشحالم و ما تاتنهامی ها باید از افتخاری که نصیب مان شده 

لذت ببریم".

کاپیتان  کمپانی،  وینسنت 
آخر  بازی  آستانه  در  منچسترسیتی 
برایتون  مقابل  برتر  لیگ  در  تیمش 
می گوید سیتی باید این بازی را ساده 
بگیرد و از ایجاد تنش اضافی خودداری 
کاپیتان  کمپانی،  وینسنت  کند.  
این  دیدار  آستانه  در  منچسترسیتی، 
تیم با برایتون که آخرین دیدار شاگردان 
برتر  لیگ  جاری  فصل  در  گواردیولا 

خواهد بود و برای نبرد قهرمانی بین سیتی و لیورپول اهمیتی کلیدی دارد، از 
همبازی هایش خواست بدون توجه به این موضوع، به بازی مقابل برایتون به عنوان 

یک بازی عادی نگاه کنند و از ایجاد استرس اضافی برای خود خودداری کنند.
 سیتی در حالی به مصاف برایتون می رود که می داند در صورت پیروزی در این 
مسابقه قهرمانی خود در لیگ برتر را قطعی خواهد کرد و فارغ از نتیجه ای که 

لیورپول در بازی خود بدست خواهد آورد جام قهرمانی را بالای سر خواهد برد.
   کمپانی در این باره گفت:" واقعیت این است که هر سناریویی ممکن است 
اتفاق بیفتد و این بازی مهمترین بازی فصل برای ما است. ما با پیروزی در این 
کاپیتان  نیست".   کوچکی  مساله  اصلًا  که  می شویم  برتر  لیگ  قهرمان  بازی 
منچسترسیتی در ادامه گفت:" ولی ما باید بازی را ساده بگیریم و از ایجاد استرس 
اضافی خودداری کنیم. برایتون هم مثل هر تیم دیگری نقاط قوت و ضعف دارد 
و ما باید راهی پیدا کنیم که در مقابل نقاط قوت برایتون مقاومت کرده و از نقاط 
ضعف شان استفاده کنیم".  کمپانی در ادامه اضافه کرد:" ما باید حواس مان به این 
باشد که در روز مسابقه در اوج آمادگی باشیم. باید در روزهای قبل خوب بخوابیم، 
خوب غذا بخوریم و روز مسابقه بهترین بازی را انجام بدهیم. من که به آن بازی زیاد 
فکر نمی کنم چون می دانم که در روز آخر لیگ به مصاف برایتون می رویم و با ارائه 

یک بازی خوب موفق می شویم".

امروز آخرین هفته لیگ برتر انگلیس است و 
در نهایت، سرنوشت تیم قهرمان نیز مشخص 

خواهد شد.
 در حال حاضر سیتی با یک امتیاز بیشتر از 
لیورپول در صدر قرار دارد و در هفته پایانی باید 
به مصاف برایتون برود. بازی در زمین برایتون 
برگزار می شود که هفته گذشته ماندنش در 
لیگ قطعی شد و بدون فشار برابر سیتیزن ها 

به میدان خواهد رفت.
لیورپول نیز در آنفیلد میزبان وولوز خواهد بود و در صورت توقف سیتی و پیروزی بر وولوز، 

می تواند پس از سال ها عنوان قهرمانی را کسب کند.
 یورگن کلوپ، سرمربی لیورپول به درخشش برایتون برابر سیتی خوشبین است. او در 
این رابطه به اسکای اسپورتس گفت:» باید برای این فصل فوق العاده تبریک گفت. این 
رقابت تنگاتنگ همه را تحت تاثیر قرار داده است. تبریک به سیتی که ما را تحت تاثیر قرار 

داد و البته به خودمان که متقابلا سیتی را تحت تاثیر قرار داده ایم.
هر دو بازی ما برابر سیتی نزدیک و فشرده بود. سیتی در این فصل درخشان ظاهر شده و 
ما نیز همینطور. اکنون باید دید کدام یک قهرمان می شویم. از مدت ها پیش مشخص بود 
که قهرمان، با اختلافی اندک تعیین می شود. همه ما دوست داریم قهرمان شویم ولی باید 

ببینیم برایتون برابر سیتی چه خواهد کرد.«
 سرمربی آلمانی ادامه داد:» همه می گویند ما فردا وولوز را شکست می دهیم و سیتی نیز 
100 درصد بر برایتون پیروز خواهد شد اما من فکر می کنم برایتون که حالا هیچ فشاری 
رویش وجود ندارد، با آرامش و آسودگی خاطر برابر سیتی بازی خواهد کرد و می تواند 
همچون بازی هفته گذشته که توانست آرسنال را 1-1 متوقف کند، از سیتی هم امتیاز 
بگیرد. برایتون قادر به ارائه یک فوتبال خوب است و می دانند که برابر سیتی مجبور به دفاع 
برای طولانی مدت خواهند بود. در حال حاضر به تنها چیزی که فکر می کنم، شکست 

دادن وولوز است و معتقدم هیچ چیز قطعی نیست و باید خوشبین و امیداور بود.«

 مورا: فیلم بازی با آژاکس را می بینم و 
گریه می کنم

 کمپانی: سیتی نباید بازی با برایتون را 
سخت بگیرد

 کلوپ: 
به توقف سیتی مقابل برایتون خوشبینم

مدیرکل توسعه ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها گفت: سرخآبی 
های پایتخت با حسابرسی های دقیق آماده واگذاری هستند و با 
انتخاب حامیان مالی مناسب و پرداخت بدهی ها که در مجموع 
حدود ۵۵ میلیارد تومان بود، مجوز حرفه ای 2 باشگاه اخذ شد.

های  باشگاه  سنگین  های  مالیات  افزود:  داوری«  »افشین 
استقلال و پرسپولیس طی سال ها باعث شد تا مشکلاتی در 
بخش مجوز داشته باشند که بخش اعظم آن به دلیل ساختار 

آنها بود.
وی افزود: حسابرسی 2 باشگاه حدود هشت سال انجام نشده 
درآمدزایی  طرفی  از  نداشت.  وجود  هم  مالی  شفافیت  و  بود 
جانبی و نوع بلیت فروشی 2 باشگاه به دلیل ساماندهی نشدن 

آن مشکلات را بیشتر کرد.
مدیرکل توسعه ورزش حرفه ای و امور باشگاه ها به تلاش وزارت 
ورزش و جوانان برای حرفه ای شدن استقلال و پرسپولیس 
اشاره کرد و افزود: تلاش بسیار مضاعف وزارت ورزش باعث شد 
تا با انتخاب حامیان مالی و پرداخت بدهی که در مجموع حدود 

۵۵ میلیارد تومان بود مجوز حرفه ای 2 باشگاه گرفته شود.
وی تصریح کرد: مالیات هم نقش بسیار مهمی برای صدور 
و  ورزش  وزارت  ریزی  برنامه  و  درایت  با  که  داشت  مجوز  این 
جوانان، تمام بدهی مالیاتی 2 باشگاه تجمیع و در حال حاضر در 
کمیسیون ماده 2۵1 مکرر قانون مالیاتی کشور مورد رسیدگی 
در  مرتفع شود.  زودتر  امیدواریم هرچه  که  گرفته  قرار  مجدد 
واقع دستور وزیر ورزش و جوانان باعث شد برای نخستین مرتبه 
تمامی مالیات های گذشته تجمیع و برای اولین بار به صورت 

مشخص تحویل وزارت اقتصاد و دارایی شده تا مورد ارزیابی 
قرار گیرد. داوری ادامه داد: هر دو باشگاه سالیان طولانی بود 
که حسابرسی نشده بودند و نیاز بود که میزان درآمد و هزینه آنها 
مقایسه شود. با تلاشی که طی 2،۵ سال گذشته داشتیم اکنون 
به نقطه ای رسیدیم که به روز هستیم و در سال 9۵، 96 و 97 
بخش حسابرسی 2 باشگاه به سرانجام رسیده و آماده واگذاری 

هستند. 
وی با اشاره به تاکید دکتر سلطانی فر بر روی ساختار درست 

هر دو باشگاه گفت: استقلال و پرسپولیس در حال حاضر دارای 
هیات مدیره توانمند، تخصصی و فنی هستند و ساختارشان 
را  فوق  موارد  اگر  است.  شده  تنظیم  مقررات  و  قوانین  برابر 
درست ارزیابی کنیم بخش مهمی از آن به ساختار بسیار خوب 2 
باشگاه بر می گردد که باعث شفافیت مالی شده است. همچنین 
اتفاقات خوب دیگری مثل بلیت فروشی الکترونیکی به دستور 
وزیر ورزش و جوانان انجام شد که سابقا فیزیکی بود. میزان 
درآمدها از این طریق کاملا شفاف است و به زودی می توان 

شاهد واگذاری کاملا منطقی 2 باشگاه باشیم.
و  وزارت ورزش  اراده بسیار جدی  به  اشاره  با  داوری سپس 
جوانان برای واگذاری 2 باشگاه گفت: برابر قانون و به خصوص 
با تاکید وزیر ورزش بر رفع برخی نواقص در این مسیر، مسائل 
و موارد مربوط به این 2 باشگاه کاملا شفاف به دستگاه های 
داده  تحویل  سازی  خصوصی  سازمان  و  مجلس  ذیصلاح، 
شده و در دی ماه سال 97 این  حساب ها یا مستندات تحویل 
دستگاههای ذیصلاح داده شده و منتظریم سازمان خصوصی 
سازی هرچه سریعتر برابر قوانین و مقررات زمان مزایده را اعلام 

کند تا بتوانیم شاهد واگذاری این دو باشگاه باشیم.
داوری در مورد بدهی های انباشته شده استقلال و پرسپولیس 
ارگانها،  به اشخاص مختلف،  از سالیان دور گفت: بدهی ها 
برخی از مربیان داخلی و خارجی و بازیکنان بود که با دستور 
دکتر سلطانی فر در جلسات مختلف مورد بررسی قرار گرفت و 
بخصوص در رابطه با ورزش حرفه ای بدهی ها ساماندهی شد. 
البته پرداخت بدهی ها زمانی مقدور بود که حامی مالی وجود 
داشته باشد چون دولت از حمایت مالی برای کمک به دو باشگاه 
معاف شده بود. به همین منظور حامیان خوبی مثل ایرانسل، 
اتکا و کوثر به صورت دو طرفه به 2 باشگاه کمک کردند و هم بهره 

کافی از برند استقلال و پرسپولیس را ببرند.
وی گفت: همیشه استقلال و پرسپولیس نیازمند کمک  بودند 
و سیاست جدید باعث شد هم بدهی های گذشته آنها پرداخت 
شود و هم با درآمدی که از حامیان مالی داشتند شرایط بسیار 

خوبی در مسابقات داخلی و آسیایی داشته باشند.

مدیر کل توسعه امور باشگاه ها:

سرخآبی ها آماده واگذاری هستند
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آژیر عملیات اضطراری بعد از عکس یادگاری 

برجام؛ گرفتار انفعال و فرصت سوزی اروپایی ها 
اتحادیه اروپا همچنان خود را متعهد به توافق هسته ای می داند و از جمهوری اسلامی 
ایران نیز می خواهد که به تعهداتش پایبند باشد. این در حالی است که دلیل اصلی لرزان 

شدن برجام پس از خروج آمریکا، انفعال و فرصت سوزی اروپایی ها بوده است. 
اعلام کاهش تعهدات برجامی جمهوری اسلامی ایران که روز چهارشنبه )هجدهم 
اردیبهشت ماه( و در سالروز خروج »دونالد ترامپ« از توافق هسته ای ایران و 1+5 رخ داد، 

تلنگری محکم به اروپایی ها بود تا به سرعت به این اقدام واکنش نشان دهند.
»حسن روحانی« با اعلام اینکه ایران با توجه به مفاد توافق هسته ای در زمینه نقض 
تعهدات، از حقوق خود استفاده کرده و فروش آب سنگین و اورانیوم غنی شده را متوقف 
می سازد، ضرب العجلی شصت روزه را برای اروپایی ها تعیین کرد تا نسبت به ادای 

مسوولیت های خود در برجام اقدامات لازم را به عمل آورند.
در همین راستا سخنگوی شورای عالی امنیت ملی هشدار داد جمهوری اسلامی ایران 
در صورت تداوم نقض عهد از سوی طرف های توافق هسته ای به صورت گام به گام به 

سوی خروج از برجام و مراحل پس از آن پیش خواهد رفت.
در واکنش به ضرب العجل شصت روزه، مقامات اروپایی بیانیه ای را صادر کردند و از 
تهران خواستند تا به تعهدات برجامی خود عمل کند و دیگر گامی به سوی برونرفت از 
توافق برندارد. اروپایی ها همچنین تصریح کردند که تعیین ضرب العجل از سوی ایران 

را نمی پذیرند.
امروز سخنگوی اتحادیه اروپا در گفت وگو با یکی از خبرگزاری های ایرانی به تشریج 
دلایل رد مهلت تهران برای اقدام موثر اروپایی ها پرداخت و اظهار داشت: ما این اولتیماتوم 
را رد کردیم زیرا در مسیر انجام تعهدات قرار داریم. ما به برجام متعهدیم و در هماهنگی 
کامل با توافق هسته ای ایران عمل می کنیم. وی توافق هسته ای ایران و 1+5 را منفعتی 
جمعی برای حفظ امنیت اروپا و جهان دانست که باید از آن به عنوان دستاوردی کلیدی 
محافظت کرد. وی با تاکید دوباره بر پایبندی اروپا به تعهدات برجامی خواست تا ایران هم 

به تعهدات خود پایبند بماند.
این در حالی است که وزیر امور خارجه کشورمان در جریان سفر به مسکو در صفحه 
مجازی خود نوشت ایران همچنان تعامل سازنده با بازیگران برجامی و قابل اعتماد را دنبال 
می کند. به نوشته »محمدجواد ظریف« برجام به خاطر آمریکا و عدم پایبندی اروپا به 
تعهداتش در شرایط اضطراری قرار دارد. اتحادیه اروپا و سه کشور اروپایی باید برای حفظ 

برجام قدم پیش بگذارند.
تا پیش از اعلام خروج آمریکا از برجام، سه کشور اروپایی حاضر در توافق هسته 
ای تلاش های دیپلماتیک گسترده ای را به کار بستند تا مانع از تصمیم پیمان شکنانه 

ترامپ شوند. 
به موازات بروز اختلافات میان اروپا و آمریکا در زمینه مسائل تجاری، تعهدات آمریکا در 
پیمان های بین المللی و نیز هزینه های مالی دفاع جمعی آتلانتیک، مساعی دیپلماتیک 

اروپا برای اقناع ترامپ در جهت تداوم پایبندی به برجام به شکست انجامید. 
با نگاهی به رخدادهای پس از خروج آمریکا از برجام می توان مجموعه مسوولیت 
پذیری اروپایی ها در قبال تعهدات برجامی را محدود به مساعی مذکور در عرصه 
دیپلماسی و صدور بیانیه های سیاسی دانست. در عمل تنها اقدام اروپایی ها تا اینجای 
کار ثبت سازوکاری با عنوان »اینستکس« بوده که از بهمن ماه پارسال تاکنون باری را از 

دوش ایران برنداشته است.
این در حالی است که خواسته جمهوری اسلامی ایران از اروپایی ها مشخص و 
معطوف به ایجاد امکان فروش نفت، تامین خدمات و کالاهای مورد نیاز و تعبیه کانال 

های ارتباط مالی بود.
افزایش تهدیدات ترامپ علیه تهران و تهدید جدی شرکت های خارجی در صورت 
برقراری ارتباط با ایران سبب شد تا با این استدلال که بنگاه های اقتصادی اروپایی به 
صورت خصوصی و غیردستوری فعالیت دارند، دولت های اروپایی عملا وارد فاز انفعال 
شده و به جای اجرایی سازی مسوولیت های برجامی به موضع گیری های اعلانی بسنده 

کنند.
اعتراض ایران به انفعال اروپایی ها و مواضع تهران در این زمینه، زمانی بیشتر محق به 
چشم می رسد که رویکردها و رفتار اروپایی ها در مراحل پیش از انعقاد برجام و سپس 

اجرایی سازی آن تا زمان خروج آمریکا را به یاد بیاوریم.
در مسیر دستیابی به توافق در مذاکرات بود که مقامات اروپایی با تغیر تابلوی 1+5 به 
3+3 کوشیدند تا این موفقیت دیپلماتیک محتمل را به نام خود ثبت کرده و در فرایند 
رایزنی هایی که در شهرهای اروپایی صورت می گرفت نقش تروئیکای اروپایی را برجسته 

سازند.
نحوه حضور مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در رایزنی های سیاسی بین ایران 
و 1+5 نیز به نحوی بود که گویا اتحادیه با نزدیک شدن مواضع ایران با دولت دموکرات 
آمریکا جهت دستیابی به توافق برد- برد، نقش تسهیلگر گفت وگو و ضمانتگر نتایج آن 

را برعهده دارد.
با گذشت نزدیک به چهار سال از انعقاد توافق هسته ای، اروپا به دلیل هراس از تحمل 
هزینه های بالای تشدید تنش با آمریکا مشخصا در خارج ساختن برجام از وضعیت قرمز 
و اضطراری تقریبا هیچ عملکرد خاصی از خود بر جای نگذاشته است حال آن که زمانی 
عکس یادگاری با برجام نمایشی از قدرت دیپلماتیک اروپا و پرستیژ اتحادیه برای برقراری 

امنیت و ثبات جهانی و نیز حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات سخت تلقی می شد.
پس از برجام بود که شرکت های اروپایی برای استفاده از فرصت های بازارپرکشش 
ایران به تکاپو افتادند و به خصوص شرکت های فرانسوی چون »پژو-ستروئن« و »توتال« 

منافع خود را در گسترش همکاری ها با شرکت های ایرانی می دیدند. 
با یادآوری این سیر تحولات، اظهارات اخیر مقامات اروپایی به ویژه »امانوئل مکرون« 
رئیس جمهوری فرانسه بسیار قابل تامل است. مکرون در واکنش به کاهش تعهدات 
برجامی ایران، در سخنانی دوپهلو ضرورت تداوم و حفظ برجام را یادآور می شود اما با 
اشاره به برنامه مشروع موشکی ایران تصریح می دارد که توافق هسته ای سال 2015 

ناقص است و با گنجاندن موارد موشکی باید تکمیل شود.
برخی تحلیلگران می گویند برخلاف اظهارنظرهای سیاسی اتحادیه مبنی بر ضرورت 
حفظ برجام، حرکت جمهوری اسلامی ایران به سوی خروج از توافق هسته ای، تکلیف 
را برای اروپایی ها روشن می سازد و با قرار دادن آن ها در کنار ترامپ، به تبعات تقابل 
سیاسی با کاخ سفید و مسوولیت مقابله با تحریم های ضدایرانی پایان می دهد و نوعی 

همدستی را برای بازگرداندن تحریم ها علیه تهران به وجود می آورد.
در مقابل، این تحلیل وجود دارد که پس از فروپاشی کامل برجام دیگر چیزی از اعتبار 
سیاسی مبتنی بر اروپای مستقل باقی نمانده و حتی ژست اقتدار و وحدت اروپایی نیز 

خنده آور به نظر خواهد رسید.
خاورمیانه لرزان و سیل میلیون ها مهاجری که از انبار مهماتی در حال انفجار به سوی 
مرزهای اروپایی هجوم می آوردند در کنار سرازیری تروریسم به سوی کشورهای اتحادیه 
چشم اندازی هولناک را به تصویر درمی آورد که در آن حسرت انفعال در حفظ برجام 

خودنمایی می کند.

احمد توکلی: 

یکپارچه  باشیم
 دسیسه های دشمن بی اثر می شود

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر این که اگر یکپارچه باشیم،دسیسه 
های دشمن بر ما اثذر نخواهد کرد،گفت: اگر دولت های بیگانه احساس کنند دولت ایران 
ضعف دارد و شرایط اجتماعی ما متزلزل هست، از این فرصت سواستفاده کرده و اهداف 

خود را پیش خواهند برد.
»احمد توکلی« گفت: هدف آمریکا ناامید ساختن مردم ایران از نظام اسلامی و 
حکومت مردمی مستقر در کشور است، از این جهت عبارت جنگ امید که آقای روحانی 
اخیرا در سخنان خود به آن اشاره کردند، کاملا به جا بیان شده است. اما باید توجه داشت 

میزان تاثیرگذاری آمریکا در این نزاع ارتباط مستقیمی به وضعیت داخلی ما دارد.
وی افزود: اگر دولت های بیگانه احساس کنند دولت ایران ضعف دارد و شرایط 
اجتماعی ما متزلزل هست، از فرصت سوء استفاده کرده و اهداف خود را پیش خواهند 

برد. به عبارتی توفیق دشمن بستگی به رفتار مجموعه حکومت ما دارد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاظرنشان کرد: اگر دولت برای امیدواری مردم 
ارزش قائل است باید سوء تدبیرها، خیانت نفوذی ها و روش های ناعادلانه را برطرف کند. 
مشکلات اقتصادی بزرگی که امروز ما در داخل کشور با آن ها روبه رو هستیم، برای مردم 
بسیار سنگین است و در صورت ادامه این وضعیت، سخن گفتن از امید اثر نخواهد داشت. 
توکلی با تاکید بر اهمیت یکپارچگی داخلی گفت: اگر ما ملتی یکپارچه، وفادار به 
نظام و موثر باشیم، دسیسه های دنیا روی ما اثر نخواهد کرد چرا که مردم پای دولت و 
حکومتی که آن را خیرخواه خود بدانند، ایستادگی می کنند. اما اگر همین مردم به این 
نتیجه برسند که مجموعه حکومت و دولت فاسد است در آن صورت توطئه دولت های 

بیگانه موثر واقع خواهد شد.
رئیس دیده بان شفافیت و عدالت در خصوص راهکارهای موفقیت در جنگ امید 
گفت: قطعا برای خروج از این وضعیت راهکارهایی وجود دارد و بنده نیز طی نامه هایی 
مختلف در ماه های گذشته راهکارهای پیشنهادی خود را برای مسئولین نظام ارسال 
کرده ام. اما به صورت خلاصه باید گفت که برطرف کردن اشتباهات گذشته، دست 
برداشتن از سیستم نامبارک سه نرخی، افزایش تولید و فراهم کردن شرایطی که مردم 
در تهیه ضروریات خود دچار مشکل نباشند، از جمله اهدافی است که دولت بایستی در 

پی آنها باشد.

نکتـه

خبــر

دیپلمات پیشین معقتد است: غرب به دنبال بازگرداندن پول 
خرید نفت در ازای فروش تسلیحات به خاورمیانه است و این راهبرد 

به گسترش خشونت و درگیری در این منطقه دامن می زند.
»نصرت الله تاجیک« اظهارداشت: ما در منطقه توسعه نیافته ای 
زندگی می کنیم و سیاست خارجی ما با روندهای متعدد، پیچیده، 
چند لایه و پاردوکسیکالی روبرو است. وی ادامه داد: یکی از جنبه 
های پیچیدگی شرایط این است که کشورهایی نظیر عربستان فکر 
می کنند هر چقدر مشکلات ایران در عرصه سیاست خارجی کمتر 
باشد، به ضرر منافع و اهداف ریاض در رقابت های منطقه ای با 
تهران است و این امر بعد از برجام و حل نسبی مشکلات ما با غرب 
خود را نشان داد.این دیپلمات پیشین اضافه کرد: البته روند فاصله 
گرفتن عربستان سعودی از ایران از سال 2003 و حذف صدام از 
معادلات منطقه ای و قدرت گیری ایران و به محاق رفتن راهبرد 
مهار دوجانبه آمریکا آغاز شد. تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با 
بیان اینکه این وضعیت از سال 2011 و وقوع بهار عربی که ریاض 
برای تقویت انسجام داخلی و از سر گذراندن نسیم این خیزش 
عمومی دنیای عرب، نیاز به دشمن خارجی داشت، شدت گرفت، 
تصریح کرد: برجام و پیروزی های منطقه ای ایران باعث تشدید 
جدایی دو کشور نشد، بلکه دلیل اصلی غلط بودن راهبردها و اهداف 
منطقه ای عربستان سعودی است اما ما نیز برای کاهش تنش ها 
 Conflict( راهی نداریم جز آنکه به روش های علمی مدیرت تعارض

Management( برگردیم.
* عربستان خواستار حل مشکلات منطقه نیست

تاجیک با اشاره به تلاش های ایران برای حل مشکلات و مسائل 
منطقه ای ادامه داد: این در حالی است که برخی از کشورهای 
منطقه و مشخصا عربستان سعودی که سیاست هایش تاثیر بسزایی 
بر سایر کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس دارد، به خاطر رویکرد، 
منافع داخلی و اوج گرفتن گسل های داخلی خود و اهداف منطقه 
ای خویش و همچنین پشت گرمی به حضور و رویکرد ترامپ در 
آمریکا، خواستار گفت وگو با ایران برای حل مشکلات نیست.وی 
با بیان اینکه عربستان سعودی به غلط به منافع و اهداف سیاست 
خارجی ایران و نیز اختلافاتش با ما جهت امنیتی می دهد و هم 
به ضرر خود می داند، گفت: یکی از مهمترین اشتباهات استراتژیک 
سعودی ها این است که پس از حمله ایالات متحده به عراق در 
جنگ دوم خلیج فارس، سعودی ها سقوط صدام را به ضرر خود 
تلقی کرده و احساس کردند توازن قدرت و توازن ژئوپولتیکی در 
خاورمیانه به سود ایران و به ضرر آنها تغییر کرده است. سفیر اسبق 
ایران در اردن افزود: البته قدرت گیری ایران یک واقعیت است اما نه 
به دلیل حذف صدام یا به وسیله آمریکایی ها، بلکه به دلیل سرمایه 
گذاری ایران در مسیر درست است.تاجیک با اشاره به توافق هسته 
ای ابراز داشت: این احساس سعودی ها پس از دستیابی ایران و 
گروه 1+5 به توافق هسته ای و بهبود نسبی روابط ایران با کشورهای 
غربی تشدید شد و به همین خاطر، سعودی ها هرگونه تعامل و 
بهبود روابط ایران با غرب را به زیان خود و توازن موجود در خاورمیانه 
می دانند.وی با بیان اینکه در مقابل عربستان سعودی، ما نیز در 

رسیدن به این نقطه بی اشتباه یا بی اشکال نبوده ایم، عنوان کرد: هم 
در مسائل منطقه ای، هم دوجانبه و هم فرامنطقه ای همچون قضیه 
برجام ما اشتباهاتی داشته ایم. به طور مثال در تحلیل هایمان در 
زمینه تاثیرات منطقه ای به برجام نسبت به پارامترهایی نظیر توسعه 
نیافتگی و عوامل پاردوکسیکال در سیاست خارجی کشورهای 
منطقه غفلت کردیم. این کارشناس مسائل خاورمیانه ادامه داد: ما در 
چارچوب برجام در زمینه نقش منفی ومخرب عربستان سعودی در 
این خصوص بی توجه بودیم. شاید تصور می کردیم با بهبود روابط 
ایران با غرب، یخ روابط تهران و ریاض هم آب می شود در حالی که 
به موازت بهبود نسبی روابط با غرب، عربستان سعودی این روند را 
به ضرر خود دید و حجم زیادی تلاش و هزینه مالی کرد تا نگذارد 
روابط ایران و غرب بهبود یابد. تاجیک اضافه کرد: سنگ اندازی 
در راه برجام با همکاری صهیونیست ها در دوران اوباما و کمک 
های مادی و معنوی به انتخاب شدن ترامپ بخشی از این تلاش 
است. یعنی سعودی ها روندی که به برجام ختم شد و این نقشه 
راه مشترک کاری را از خود ما جدی تر گرفتند! وی اظهارداشت: 
سعودی ها برای تخریب برجام سرمایه گذاری سنگینی کردند و ما 
حداقل نه برای حفظش استراتژی داشتیم و نه تحلیل مشخصی از 

روند و تاثیراتش بر داخل و خارج محیط سیاست خارجی کشور. 
این کارشناس مسائل منطقه گفت: ما هیچ گاه نتوانستیم به این 
سوال پاسخ دهیم که آیا حفظ برجام صرفا حفظ یک توافقنامه منع 
گسترش تسلیحات هسته ای است یا طرف های ما به چیزی بیش 
از یک توافقنامه هسته ای فکر می کنند؟ و هم خود ما چه فکری 
می کنیم و هر یک از دو حالت چه تاثیراتی بر محیط پیرامونی ما 
و نیز روند و تحرکات سیاست خارجی ما دارد و ما چه کاری باید 

بکنیم؟ وی گفت: متاسفانه در داخل کشور تمام توان مثبت و منفی 
ما صرف درگیری های داخلی و جناحی شد و نتوانستیم از برجام 
به عنوان فضای تنفسی برای سیاست خارجی کشور استفاده کنیم 
و مشکلات خود با غرب را سامان دهی کنیم، بلکه آن را به غلط 
چرتکه داده ها و ستانده ها دانستیم و فراموش کردیم که چه عواملی 

کشور را به این نقطه رساند. 
تاجیک ادامه کرد: در این چارچوب، عربستان سعودی نه تنها 
حاضر نبود با ایران وارد مذاکره شود بلکه برای استفاده از راهبرد 
امتیازگیری در جهت تخریب روابط ایران با غرب و مخصوصا آمریکا 
هم برآمد و بر اقدامات تخریبی خود در سوریه، لبنان، عراق و یمن 
افزود. در این چارچوب با حضور ترامپ در کاخ سفید، به دنبال 
خریدهای عمده تسلیحاتی برآمده و سرمایه گذاری های هنگفتی 
در این رابطه انجام داد و در نتیجه مسائل نه تنها حل نشد بلکه 

حادتر هم شد.
* روابط منطقه ای ایران به موازت بهبود نسبی با غرب 

تخریب شد
وی با بیان اینکه به موازت بهبود نسبی روابط تهران با غرب روابط 
منطقه ای ایران تخریب شد، اظهار داشت: عامل عمده این تخریب 
عربستان سعودی بود و البته بخشی از آن هم به خاطر عملکرد 
ماست چراکه عمده رویکرد سیاست خارجی ما گرایش بین المللی 
پیدا کرد و کمتر بر مسائل دوجانبه و منطقه متمرکز شد. یعنی 
استنباط نادرستی که تمام توجه و هم و غم کشور مصروف برجام 
شد، باعث چنین اشتباهی گردید.این دیپلمات پیشین کشورمان در 
پاسخ به این سوال که دولت ترامپ از چه توانی در برهم زدن روابط 
خارجی ایران با کشورهای منطقه برخودار است، تصریح کرد: وقتی 

عاملی خارجی به ویژه ایالات متحده به عنوان قدرت مسلم نظامی 
و اقتصادی به منطقه ورود می کند، کشورهای منطقه دیگر متغیر 

مستقل نیستند بلکه به عنوان متغیر وابسته ایفای نقش می کنند.
* ایران می تواند با روش های مدیریت اختلافات جلوی 

وقوع بحران را بگیرد 
تاجیک در بخش دیگر از اظهاراتش گفت: آمریکا به کشورهای 
منطقه فشار وارد می کند و این فشارها هم بی اثر نیست ولی ایران 
می تواند با روش های کنترل بحران و مدیریت اختلافات جلوی 
وقوع چنین زمینه هایی را بگیرد.وی یادآورشد: عربستان سعودی 
به دلیل سرمایه گذاری بالایی که انجام داده و همچنین ذخیره و 
اندوخته ارزی دارای قدرت تخریبی زیادی بوده و اگر زمینه تقابل 
با کشوری را داشته باشد، می تواند این قدرت را علیه رقبای خود 
بکار گیرد به ویژه آنکه اهداف و منافع خود را از روندهای سیاسی 
به روندهای نظامی و امنیتی منتقل کرده است. این کارشناس 
مسائل منطقه افزود: یکی از ضعف های ما به حوزه های مطالعاتی و 
دانشگاهی برمی گردد که نتوانستیم اثرات تخریبی چنین اندوخته 
ارزی در دست دولتی که دارای حداقل استانداردهای حقوق بشری 

در داخل و خارج است، ارزیابی کنیم.
* خاورمیانه به بشکه باروت تبدیل شده است

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با تاکید بر اینکه هر 
چقدر مشکلات و مسائل ایران با کشورهای منطقه کمتر باشد، 
امکان وقوع مسائل ضد امنیت ملی ایران هم کاهش می یابد، ابراز 
داشت: خاورمیانه به دلایل مختلف به شدت آسیب پذیر است واز 
طرف دیگر با رقابت ها و خریدهای انبوه تسلیحاتی توسط برخی 
از کشورها این منطقه را به بشکه باروت تبدیل کرده است.در این 
شرایط هر چقدر تنش های داخلی و خارجی کاهش یابد، میزان 

تخریب ها هم کمتر می شود.
تاجیک عنوان کرد: اگر ایران بتواند دستاویزها را گرفته و زمینه 
های وقوع درگیری و تقابل را بگیرد، منطقه با تنش های کمتر روبه 
رو شده و می تواند آرامش بیشتری به خود ببیند.در این شرایط 
قدم اول چنین وضعیتی توجه کشورها به دغدغه های طرف مقابل 
و پیگیری تامین اهداف سیاست خارجی از روش های سیاسی و 

مصالحه به جای روش های نظامی است. 
* باید منطقه را از فضای نظامی و امنیتی نجات دهیم 

وی با بیان اینکه قطع امید از مفید بودن دخالت خارجی می 
تواند زمینه تحقق چنین وضعیتی را فراهم کند، یادآور شد: غرب 
به دنبال برگرداندن پول خرید نفت در ازای فروش تسلیحات 
است و این راهبرد کمکی به توسعه منطقه نخواهد کرد زیرا این 
راهبرد یعنی فروش هرچه بیشتر تسلیحات به کشورها و دور جدید 
از گسترش خشونت و درگیری برای مصرف این تسلیحات آغاز 

خواهد شد در حالی که منطقه ظرفیت تنش جدیدی را ندارد. 
سفیر اسبق ایران در اردن اضافه کرد: باید تلاش کنیم که بین 
ایران و اعراب به طور عام و با عربستان و مصر گفتمان غالبی در 
درون منطقه شکل بگیرد و منطقه را از فضای نظامی و امنیتی 

نجات دهیم.

برخی رسانه ها و تحلیلگران آمریکایی می گویند نبود راهبرد 
مشخص در حوزه سیاست خارجی کاخ سفید موجب شده تا 

»دونالد ترامپ« در قبال ایران دچار اشتباهات محاسباتی شود.
شیب تقابل تهران و واشنگتن به بالاترین میزان آن از زمان 
امضای توافق هسته ای رسیده است. از دید طیفی از تحلیلگران، 
نبود یک استراتژی مشخص و دقیق در حوزه سیاست خارجی 
ایالات متحده موجب شده است اقدامات پراکنده، متناقض و 
حتی مخرب سطح یک تنش معمولی را به اندازه ای بالا ببرد 
که همچون شرایط کنونی حتی تهدید نظامی و خطر جنگ هم 
مطرح شود. در یک سال اخیر خروج بی دلیل ایالات متحده 
از توافق هسته ای ایران و 1+5 آغازی بر این بحران بود. این 
اقدام آمریکا به اندازه ای غیرمنطقی بود که از آن زمان تاکنون 
مورد انتقاد دیگر کشورها و حتی متحدان اروپایی کاخ سفید 
هم قرار گرفته است. افزایش تدریجی فشار تحریم های یکجانبه 
کاخ سفید بر ایران و بی تحرکی دیگر امضاکنندگان برجام به 
ویژه اتحادیه اروپا، به تدریج تحولات را به مرحله ای رساند که 
ایران ضمن کاستن از میزان تعهدات هسته ای خود در قابل 
برجام، برای دیگر بازیگران توافق هسته ای به ویژه کشورهای 
اروپایی ضرب الاجل 60 روزه ای را تعیین کرده است. جمهوری 
اسلامی ایران به کشورها اروپایی دو ماه فرصت داد تا تعهداتی را 
که براساس برجام برای عادی سازی روابط اقتصادی به تهران 
داده بودند اجرایی کنند، در غیر اینصورت تهران اقداماتی فراتر 
و غیرقابل تصور برای آن ها را در زمینه فعالیت های هسته ای 

اعلام و اجرا می کند. 
* دولتی بدون راهبرد مشخص در سیاست خارجی 

در آمریکا یکی از اصلی ترین انتقادها به دونالد ترامپ به 
رویکردهای وی در زمینه مسائل بین المللی و سیاست خارجی 
کابینه وی مربوط می شود. نکته قابل توجه آن است که همه 
موفقیت هایی که ترامپ در حدود دو سال و نیم ریاست جمهوری 
به آن افتخار می کند به حوزه های داخلی این کشور و تنها اقتصاد 
و اشتغال محدود می شود و تقریبا در بیشتر مسائل بین المللی 

هیچ یک از اهداف کاخ سفید محقق نشده است. 
شاید برخی گفت وگو با رهبر کره شمالی و کشاندن وی به میز 
مذاکره مستقیم با آمریکا را موفقیت دیپلماتیک رئیس جمهوری 
آمریکا تفسیر کنند اما چند دلیل برای اثبات نادرستی این گمانه 
وجود دارد. نخست اینکه هنوز با گذشت نزدیک به یک سال این 
تلاش ها هیچ دستاوردی را بر دو طرف نداشته است و با وجود 
توقف موقت فعالیت های موشکی و هسته ای کره شمالی، حال 
بی ثمر بودن تعامل باعث تغییر نگاه پیونگ یانگ شده است. 
این کشور اکنون در حال از سرگیری فعالیت های پیشین خود 
است و چند آزمایش موشکی تازه پیونگ یانگ نشانه آن است. 
نکته دوم آن که دیدار مستقیم مقام های آمریکایی و کره شمالی 
اتفاق تازه ای نیست و در دو دهه گذشته نیز این امر چندین بار 
رخ داد و تقریبا در همه آن ها این واشنگتن بود که تعهدات خود 
را به سرانجام نرساند و باعث عقیم ماندن تلاش ها شد. همانگونه 
که بسیاری از تحلیلگران اعتقاد دارند به نظر می رسد برخلاف 

دوره ریاست جمهوری »باراک اوباما«، ترامپ تقریبا در هیچ یک 
از حوزه های سیاسی راهبرد مشخصی را دنبال نمی کند. در 
واقع وی تنها انتظار دارد کشورها در مقابل فشارهای سیاسی و 
اقتصادی یا تهدید نظامی، تسلیم خواسته واشنگتن شوند. این 
ارزیابی اشتباه، سردرگمی سیاسی و دیپلماتیکی را باعث شده 
است که نشانه های آن در رابطه ضعیف واشنگتن با متحدان 
دیرینه این کشور نمایان است. شاهدیم که در دیدار دوجانبه یا 
نشست های رسمی بین المللی رفتار و سیاستی مطلوب و مطابق 
با هنجارهای جهانی از سوی ترامپ دنبال نمی شود. در همین 
پیوند، تارنمای نشریه »نشنال اینترست« نوشته است که خط 
مشی های ترامپ در حوزه سیاست خارجی به ویژه در مورد ایران 

یک دیدگاه جامع و حتی راهبرد منطقه ای را دنبال نمی کند. 
* تناقض ترامپ؛ از تعامل تا تقابل با ایران

به دستگاه  انتقادها  از مهمترین  نگاه کارشناسان یکی  از 
دیپلماسی آمریکا در دوره ترامپ به ویژه در مورد ایران، نبود 
سیاستی کلان و بلندمدت بوده است. هنوز کاخ سفید تکلیف 
خود را در مورد نوع تعامل با ایران نمی داند و در میان بازه ای از 
رایزنی تا رو در رویی نظامی سر درگم است. به نظر می رسد حتی 
در دوره اخیر که ترامپ بیشترین فشارها را بر ایران اعمال می 
کند، وی از قدم های بعدی خود آگاهی ندارد. آمریکا مشتریان 
نفت ایران را هدف تحریم های شدید قرار می دهد و در دیگر 
حوزه های مالی، صنعتی و تجاری بسیاری از هنجارهای بین 
المللی را برای فشار حداکثری بر ایران نادیده می گیرد؛ کاخ سفید 

اما همزمان از تهدید نظامی و تبلیغ بیش از حد بر موضوع حرکت 
ناو هواپیمابر خود به منطقه ابایی ندارد. در همین حین دولت 
آمریکا چنان نشان می دهد که همه این هزینه زایی ها برای 
آمریکا و کشورهای جهان تنها برای تهدید ایران هستند. وزارت 
امور خارجه این کشور آشکارا می گوید جنگ با ایران را دنبال 
نمی کند و از سوی دیگر می گوید منتظر تماس تلفنی ایران 
است.بنابر تحلیل »ان.بی.سی نیوز« به نظر می رسد واشنگتن 
توان مقاومتی تهران را دست کم گرفته و دچار تناقض شده است. 
تهدیدهای جنگی ابتدایی »مایک پومپئو« وزیر امور خارجه آمریکا 
اکنون بیش از پیش تو خالی به نظر می رسد. از سوی دیگر 
رئیس جمهوری ایالات متحده با نگاه به انتخابات پیش رو در 
آمریکا، اطمینان دارد همانگونه که هنر معامله گری وی در مورد 
کره شمالی عمل کرد، می تواند با فشار حداکثری در تعامل با 
تهران هم موفقیتی را کسب کند. طبق تحلیل این شبکه خبری، 
مشاوران نزدیک ترامپ هم در مورد میزان انعطاف و عزم و اراده 
ایران دچار اشتباه محاسباتی شده اند زیرا ایران کره شمالی نیست 

و ساختار قدرت در آن هم متفاوت است. 
از طرف دیگر در آمریکا نیز صداهای مختلفی در مخالفت با 
ترامپ به گوش می رسد. علاوه بر مخالفت جدی کنگره با راه 
اندازی جنگ، اکنون کمیته های روابط خارجی و تسلیحات سنا 
هم این نگرانی را مطرح می کنند که سیاست های ترامپ ممکن 
است بدون اینکه رئیس جمهوری متوجه باشد یا بخواهد، مسیر 

تحولات با ایران را تغییر دهد. 

نصرت الله تاجیک:

راهبرد غرب در خاورمیانه به گسترش خشونت ها دامن می زند

کاخ سفید راهبرد مشخصی در حوزه سیاست خارجی ندارد

ترامپ و خطای محاسباتی درباره ایران

صحبـت از اصلاح طلبـی و اصولگرایی که می شـود بسـیاری از مردم اخم های شـان 
را در هـم گـره می کننـد تا نارضایتی شـان را نشـان دهند اما عرصه سیاسـت که بدون 
کنشـگر نمی شـود بنابرایـن این سـوال مطرح اسـت که آیا وقـت آن نرسـیده که یک 

جریـان سـوم پا به عرصه بگـذارد؟
چندسـالی اسـت شـعار»نه چپ نه راسـت« سیاسی سـر داده می شـود اما در یکی 
دو سـال اخیـر این شـعار از جانب مـردم به ویژه در جریـان اعتراضات سـال دی ماه ۹6 
و  مرداد ۹۷ بیشـتر شـد، به طوری که بعضی از تحلیل گران سیاسـی از این شـعارها به 
عنـوان عبـور مردم از دو جریان اصلی سیاسـی یعنی اصلاح طلبـان و اصولگرایان تعبیر 
کردنـد. حـال سـوال اینجاسـت آیا وقت آن نرسـیده اسـت کـه یک جریان سـومی در 
کشـور ظهـور کند؟ این سـوالی بود کـه آن را با نمایندگان مجلس در میان گذاشـتیم. 
برخـی از نماینـدگان مانند علاءالدین بروجردی با گرایش اصولگرایی و مسـعود رضایی 
بـا گرایش اصلاح طلبی معتقد بودند این جریان سـوم نمی توانـد کاری از پیش ببرد اما 
از سـوی دیگر افرادی مانند سـبحانی فر، جعفرزاده ایمن آبادی، بهروز نعمتی  و مهرداد 
لاهوتی این ظهور و بروز این جریان را لازم می دانند و معتقند اساسـا این جریان سـوم 
چندسـالی  اسـت تحت عنوان اعتدالیون و مسـتقلین پا به عرصه وجود گذاشته است و 

جـای خود را در میـان مردم باز کرده اسـت.
* جریان سوم خارج از مدار چپ و راست

علاءالدین بروجردی نماینده مردم بروجرد و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجـی دربـاره لـزوم ظهور جریان سـوم می گوید:» اگر حتی جریان سـومی هم ایجاد 

شـود اگر بتواند پاسـخ مثبتی به نیازهای مردم بدهد آنها هم اسـتقبال می کنند.«
او در پاسـخ به این سـوال که چرا اصولگرایان و اصلاح طلبان نتوانسـتند این رضایت 

را ایجاد کنند گفت: برای آنکه اغلب آنها درگیر دعواهای سیاسـی می شـوند.
عضو فراکسـیون نمایندگان ولایی مجلس در پاسـخ به این سـوال که اگر اعتدالیون 
بـه عنوان جریان سـوم وارد میدان شـوند می توانند خلاهای موجـود را برطربف کنند و 
ایـن اقبـال را به وجود بیاورند می گویـد: مگر درحال حاضر امور در دسـت اعتدال گراها 
نیسـت؟! آقای روحانی برخاسـته از جریان اعتدال اسـت، آیا توانسـته رضایت  مردم را 
بـه دسـت بیـاورد؟! به نظرم جریان سـوم کـه آن را بـه معنای اعتدال تعبیـر کنیم و با 
همیـن شـعار که دولت فعلـی روی کار آمد، گلی به سـر مـردم نزد. بنابرایـن اصل این 
اسـت کـه هر جریانـی که در قدرت و موقعیت حاکمیتی قرار می گیـرد بتواند به مردم 
خدمـت و رضایـت آنهـا را بتوانـد جلب کند لـذا این یک اصل تعیین کنننده اسـت به 
حـدی کـه هـر جریانی بتوانـد این امـر را محقق کند به طبع مـی تواند اقبال مـردم را 

هم به همراه داشـته باشـد.
* وحدت یا تقابل؟

مسـعود رضایـی نماینـده اصلاح طلب شـیراز نیز معتقد اسـت اگر جریان سـوم در 
ردای ایجاد همگرایی در کشـور تشـکیل شـود می تواند مثبت باشـد اما اگر بخواهد به 
عنوان یک جناح سیاسـی وارد میدان شـود باز به همان سـمت ایجاد یک تقابل پیش 
خواهد رفت که تفاوتی با آنچه تا امروز شـاهد بودیم نیسـت. او به خبرآنلاین می گوید: 
ایجاد جریان سـوم با هدف اینکه بتوانند در راه توسـعه ملی و در مسـیرهای سیاسـی 
کشـور قـدم هایـی بردارند اقدامی صحیح و ضروری اسـت. لـذا می توانند معتدلین هر 
دو گـروه یـک هماهنگـی ایجاد کننـد. این مـی تواند مطلوب تلقی شـود به ویـژه اگر 

ایـن موضوع متوجه مسـائل ملی شـود برای مثال موضوع سیاسـت خارجی کـه امروز 
بـا چالش هایـی مواجه هسـتیم  معقـولان هر دو گروه کار را به دسـت بگیرند و کشـور 
را از ایـن بن بسـت خـارج کننـد. امـا اگـر قرار باشـد ایـن گروه تبدیـل به یک گـروه یا 
جریـان سـوم شـود، دیگر نمی تواند مطلوب تلقی شـود چـون این جریـان هم  تبدیل 
بـه یک تقابل فکری می شـود که می خواهد اثر اقدامات دیگـران را خنثی کند بنابراین 
بـه یـک عقب گـرد تبدیل می شـود.عضو فراکسـیون امید مجلـس ادامه می دهـد: این 
یک واقعیتی اسـت که کشـور ما در بسـیاری از موارد گرفتار همین تقابل افکار مختلف 
اسـت بـرای مثـال اگر یک جریانی بـا یک تفکـری روی کار می آیـد اگر بخواهند همه 
را طـرد کننـد و خـود یکه تاز باشـند این موضوع رشـدی بـه دنبال نخواهد داشـت اما 
از سـوی دیگـر اگـر قـرار باشـد یک هماهنگـی ایجاد کند طبیعی اسـت کـه می تواند 

مفید واقع شـود.
* این رشته سر دراز دارد

بهروز نعمتی سـخنگوی هیات رئیسـه مجلس و عضو فراکسـیون مسـتقلین نیز 
می گوید:  این جریان سـوم بیشـتر از 10 سـال اسـت که با اسم های اعتدال، مستقلین 
و ... بـه وجـود آمـده اسـت. من حتـی یادم می آید در مجلس ششـم هم  قـرار بود یک 
طیف مسـتقلین ایجاد شـود لذا این صحبت از سـال ها پیش مطرح بوده اسـت. اما در 
حـال حاضـر ایـن واقعیتی اسـت که جریان سـوم وجـود دارد. نعمتی در پاسـخ به این 
سـوال کـه چـرا این موضـوع هنوز جایـگاه ویژه ای پیـدا نکرده اسـت گفت: چـرا اتفاقا 
پذیرفته شـده اسـت حال ممکن اسـت یکی مقبولیت بیشـتری داشـته باشـد و یکی 
کمتـر. او در پاسـخ به این سـوال کـه ملاک تان برای اینکه می گویید جریان سـوم بین 
مردم شـناخته شـده اسـت چیسـت؟ گفت: اگـر مـلاک را تعداد کرسـی های مجلس 
بدانیـم می بینیـم این جریان سـوم در مجلس اثرگـذاری خـود را دارد. اگـر دولت را هم 

مـلاک قـرار دهیـم که دولت هم معتقد اسـت برخاسـته از جریان اعتدالی اسـت.
ایـن نماینـده تهران در پاسـخ به این سـوال که این موفقیت در مجلـس و دولت که 
شـما از آن بـه عنـوان اقبال به جریان سـوم یـاد می کنید در اثر ائتـلاف با اصلاح طلبان 
به وجود آمده اسـت و چیزی نیسـت که بگوییم تنها مقبولیت جریان سـوم بوده است 
گفـت: بـه هـر حال این موضـوع چه به صورت ائتلافی باشـد و چه به صورت مسـتقل، 
وجـود دارد. مـن فکـر می کنم آن ائتلافی که ایجاد شـد می تواند تکرار شـود و می تواند 
اثرگذار باشـد البته با یک مانیفسـت روشـن که هرکس سـهم خود را بداند و بعد از آن 
هـم سـهم خواهی ها کم شـود.او ادامـه می دهد: من معتقدم بـا توجه به ایراداتـی که در 
اداره کشـور وجـود دارد بـه نظـر می رسـد هرچه از افـراد و افکار مختلف در اداره کشـور 
اسـتفاده کنیـم موفق تـر خواهیم بود. مـن حتی می گویم اگـر دولتـی روی کار می آید 

باید از منتفدانش هم در آن دولت اسـتفاده کنند.
* نمود اعتدالی در قامت تحزب

مهـرداد بائـوج لاهوتـی نماینـده لنگـرود نیـز دربـاره ظهـور و بـروز جریـان سـوم 
می گوید: ما باید در سیاسـت کشـور به احزاب قدرت ببخشـیم. جریان های سیاسی نه 
اساسـنامه ای دارنـد و نـه مرامنامه فقط یک تفکر اسـت که البته در قالـب احزاب نمود 
پیـدا کننـد. برای مثال جریـان اصولگرایی می گوید مـا به ارزش هـای انقلاب پایبندیمُ 
ایـن حرف یعنـی اصلاح طلبان بـه ارزش های انقلاب پای بند نیسـتند؟! این چه حرفی 
اسـت یـا اصلاح طلبـان می گوینـد ما به لـزوم اصلاحـات معتقدیم آیـا از زمـان انقلاب 

5۷ تـا امـروز نگاه  اصلاحاتی نباید داشـته باشـیم؟! به هـر صورت یک زمانی بر اسـاس 
شـرایط قانـون اساسـی تدویـن کرده ایم آیا نباید بعد از ۴0 سـال نـکاه اصلاحاتی به آن 
داشـته باشـیم؟! بنابراین باید نگاهمـان را به مرور زمان تغییر دهیـم. لاهوتی می گوید: 
اگـر می خواهیم کشـور را نجـات دهیم باید به سـمت تحزب برویم. یعنـی احزاب باید 
بـه معرفـی برنامه هـا بپردازنـد نـه افـراد.  تا زمانی کـه فرد از فکـر خود دفـاع می کند و 
بعـد نمی توانـد آن را عملیاتـی کند وضع کشـورما به همین منوال خواهـد بود.لاهوتی 
می گویـد: مـن در شـرایط موجـود جریان سـوم را به خوبـی قبـول دارم و معتقدم این 

جریان سـوم باید تقویت شـود و احزاب نقش آفرینی بیشـتری داشـته باشـند.
* مردم در هر شرایطی تندروی ها را قبول ندارند

رمضانعلی سبحانی فر سخنگوی حزب اعتدال و توسعه و عضو فراکسیون مستقلین 
و البته حاضر در فراکسـیون امید نیز درباره لزوم ایجاد یک جریان سـوم می گوید: فکر 
می کنـم مردم در هر شـرایطی  تندروی هـا را قبول ندارند و اقبال به سـمت افراد تندرو 
نشـان نمی دهند لذا  مردم بر اسـاس شـخصیت افراد به سـمتی گرایش پیدا می کنند 
کـه ایـن افـراد بر مدار اعتـدال حرکت کنند.او ادامـه می دهد: به اعتقاد مـن این جریان 

شـکل ماهـوی گرفته اسـت اما باید در قالب احـزاب نیز نمود پیدا کند.
نماینده سـبزوار در پاسـخ به این سـوال که چقدر این جریان توانسـته اسـت خود 
را معرفـی کنـد می گوید: بـه جای آنکه این جریـان خودش را معرفی کند مـردم آن ها 
را رصـد می کننـد و بـه آنهـا اقبال نشـان می دهند.او در پاسـخ به سـوال دیگری مبنی 
بـر اینکـه امـروز انتقاداتی بـه دولت به عنوان سـمبل جریان اعتـدال وجـود دارد و این 
انتقـاد می توانـد کل جریـان را در بر بگیرد می گوید: نارضایتی کنونی به لحاظ شـرایط 
اقتصادی اسـت و نه از مشـی اعتدالی. این دو را نباید با هم اشـتباه گرفت.سخنگو حزب 
اعتدال و توسـعه در پاسـخ به این سـوال که با چه اسـتدالال و اسـتنادی معتقد اسـت 
مـردم به سـمت جریان سـوم یـا همان جریـان اعتدالی گرایـش دارد می گویـد: بر این 

اسـاس کـه مـردم از دو گـروه تندروی ها زده شـده اند و هـر دو را امتحـان کرده اند.
سـبحانی فر درباره اینکه آیا این جریان در مجلس یازدهم می تواند سـهمی داشـته 
باشـد یـا خیر می گویـد: من فکر می کنـم در انتخابات مجلس بعدی مـردم گرایش به 

افراد معتدل و میانه رو و البته کارآمد و سـلامت نشـان خواهند داد.
* افق جریان سوم در انتخابات یازدهم

غلامعلـی حعفرزاده ایمن آبادی نائب رئیس فراکسـیون مسـتقلین نیز دربـاره لزوم 
ایجـاد جریـان سـوم می گویـد: در همـان ابتـدای مجلس دهـم تشـخیص دادیم یک 
افراطی گـری در جبهـه بندی هـا تحـت عنوان راسـت و چـپ درحـال رخ دادن اسـت 
لـذا از همـان ابتـدا این تشـخیص دادیم که این دسـته بندی ها دیگر اقبالی نـدارد برای 
همیـن در همـان زمان جریان مسـتقل بـه عنوان جریان سـوم ظهور و بروز پیـدا کرد. 
مـن فکر می کنم اسـتقبال مردم باتوجه به خاطـرات تلخی کـه از تندروی های جریان 
اصولگرایی و دلواپسـان و همچنین افراطی گریی هایی که از جریان اصلاح طلب شـاهد 

بودند گرایش شـان به سـمت معتدلین یا مسـتقلین بیشـتر خواهد شد.
او درپاسـخ به این سـوال که آیا در انتخابات بعدی اعتدالیون بدون آنکه زیرمجموعه 
یک جریان وارد انتخابات شـوند می توانند سـهمی در مجلس داشـته باشـند می گوید: 
در داخـل مجلـس یک نگاه تردید آمیـزی به این موضوع وجود داشـت اما بعد از مدتی 

همه مشـاهده کردند که فراکسـیون مسـتقلین جای خود را در مجلس باز کرد.

رویگردانی مردم از رادیکال های اصولگرایی و اصلاح طلبی

نوبت به صحنه گردانی جریان سوم رسیده است؟
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در ]ماه[ رمضان، درهاى آسمان گشوده مى شوند، 
شياطين به بند كشيده مى شوند و اعمال مؤمنان پذيرفته 

مى شود. رمضان، خوب ماهى است! در روزگار پيامبر 
خدا به ماه رمضان، »مرزوق )روزى يافته(« مى گفتند 

یکشنبه - 22اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4800

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید گفت: عده ای 
در کشور بذر یاس در جامعه پاشیده و جوانان و نخبگان را 

نسبت به آینده ناامید می کنند. 
وی روز شنبه در سلسه مباحث تفسیر قرآن کریم در 
مجتمع آموزش عالی فقه حجتیه قم ادامه داد: ضرر این 
افراد برای انقلاب بسیار زیاد است. عده ای از این افراد در 

داخل و عده ای نیز خارج نشین هستند.
وی در ادامه با اشاره به آیه 43 سوره توبه در رابطه با 
منافقین گفت:عده ای از پیامبر گرامی اسلام)ص( درباره 
اگر  اجازه می گرفتند درحالی که  مدینه  از  عدم خروج 
پیامبر)ص( نیز به آن ها اجازه نمی داد نیز برای جهاد از شهر 

خارج نمی شدند.

وی گفت: منافقین از ابتدا بنایی بر رفتن به جهاد رفتن 
نداشتند چراکه اگر آن ها چنین عزمی داشتند مقدمات آن 

را مهیا می کردند.
آیت الله سبحانی افزود: علت اینکه پیامبر)ص( از رفتن 
منافقین به جهاد جلوگیری کرد به این دلیل بوده که رفتن 
این افراد علاوه بر اینکه اثر مثبتی نداشته بلکه اثر سوء داشته 

و دیگران را به فتنه دعوت و دست به جاسوسی می زدند.
وی با اشاره به خطرات ناشی از اعتماد به منافقین بیان 
کرد: عدم حضور منافقین در جبهه به مصلحت جامعه 

اسلامی بوده و عین واقع است. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود در ارتباط با 
عصمت رسول گرامی اسلام تأکید کرد: پیامبر اکرم)ص( 

در احکام و تمام شئونات دیگر دارای عصمت بوده و برخی 
عقاید دیگر در زیرسئوال بردن عصمت پیامبر)ص( به دلیل 

عدم درک صحیح از مقام نبوت است.
آیت الله سبحانی افزود: به اعتقاد مکتب تشییع رسول 
گرامی اسلام در هر دو عرصه بیان حکام و ابلاغ وحی 
معصوم بوده و ابداً دچار خطا نمی شوند. وی در ادامه گفت: 
مشورت رسول گرامی اسلام با اصحاب به دلیل شخصیت 
دادن و احترام به این افراد و همچنین در فرهنگ سازی در 

رابطه با مسئله مهم مشورت است.
سلسله مباحث تفسیر قرآن کریم توسط آیت الله 
سبحانی از ابتدای ماه رمضان در مجتمع آموزش عالی فقه 

حجتیه آغاز و تا پایان این ماه ادامه دارد.

آیت الله سبحانی:

عده ای بذر یاس درجامعه می پاشند 

نامحـرمانه

دریـچه

ایران درجایگاه نخست اثرگذاری علمی خاورمیانه 
پایگاه اینترنتی SJR تازه ترین رتبه بندی کشورهای خاورمیانه را در اثرگذاری علمی منتشر کرده 
است که در این بین نام ایران در صدر فهرست دیده می شود. پایگاه اینترنتی SJR با انتشار تازه ترین 
رتبه بندی کشورهای خاورمیانه در سال 2017 ، اعلام کرده است که کشور ایران با ارائه 54 هزار 
و 388 مدرک علمی در صدر کشورهای خاورمیانه در زمینه اثرگذاری علمی قرار گرفته است.این 
پایگاه مدارک علمی قابل قبول کشور ایران را 51 هزار و 614 مدرک و تعداد استنادها به ایران را 
28 هزار و 813 استناد اعلام کرده است. بر اساس گزارش این پایگاه، کشورهای ترکیه، عربستان 
سعودی، رژیم صهیونیستی، مصر و امارات متحده عربی به ترتیب با ارائه 42 هزار و 405 ، 20 هزار و 
644، 20 هزار و 391، 18 هزار و 30 و پنج هزار و 914 مدرک علمی رتبه های دوم تا ششم را بعد 
از ایران به خود اختصاص دادند.همچنین کشورهای عراق، قطر، اردن، لبنان و عمان به ترتیب با ارائه 
سه هزار و 902، سه هزار و 564، سه هزار و 228، دو هزار و 912 و یک هزار و 667 مدرک علمی 
در رتبه های هفتم تا یازدهم قرار دارند.بر اساس این گزارش رتبه های 12 تا 16 این رتبه بندی نیز 
متعلق به کشورها کویت، فلسطین، بحرین، یمن و سوریه به ترتیب با ارائه یک هزار و 580 ، 740، 

503، 451 و 423 مدرک علمی است.

واکنش فرزند آیت الله موسوی اردبیلی به ادعای دریافت ارز دولتی
 میرسعید موسوی اردبیلی مدیر عامل موسسه خیریه مکتب امیرالمومنین )ع( به برخی ادعاها درباره 
دریافت ارز دولتی تحت نام و عنوان این موسسه پاسخ داد.اخیرا از سوی بعضی رسانه ها عنوان شد 
که موسسه خیریه مکتب امیرالمومنین )ع( که قریب 50 سال پیش توسط مرحوم آیت الله موسوی 
اردبیلی تاسیس شده است، سال گذشته بیش از 6.6 میلیون دلار و 2.2 میلیون یورو ارز دولتی دریافت 
کرده است.آنها مدعی شده اند، »موسسه خیریه مکتب امیرالمومنین )ع( تنها شرکتی است که سال 
گذشته ارز را به صورت دلاری از بانک مرکزی دریافت کرده است. این در حالی است که این موسسه 
فعالیت تجاری ندارد«.در این باره دکتر میرسعید موسوی اردبیلی مدیر عامل موسسه خیریه مکتب 
امیرالمومنین )ع( به خبرنگار جماران گفت: موسسه خیریه مکتب امیرالمومنین )ع( نزدیک 10 سال 
است که نه کارت بازرگانی، نه مجوز واردات و نه اجازه ثبت سفارش دارد. بنابراین اصلا نمی تواند ارز برای 
واردات بگیرد. میرسعید موسوی اردبیلی گفت: ما در خصوص ادعای مطرح شده اعتراض کرده ایم. بانک 
مرکزی هم به صورت شفاهی اشتباه خود را پذیرفته است. اما این اشتباه را هنوز رسما اعلام نکرده اند که 
این مساله یا به خاطر لجاجت است و یا کند پیش رفتن امور اداری. با این حال به ما قول داده شده است 
که این موضوع را اصلاح کنند.وی همچنین گفت: ما به آقای عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی 
نامه ای نوشته ایم. به ما گفته شده است که ایشان قول داده اند روند را اصلاح می کنند. اگر اصلاح نشود 

ما جدا پیگیری های دیگری از مجاری قانونی خواهیم کرد.

ضوابط معافیت سربازی قهرمانان ورزشی اعلام شد 
 رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی، ضوابط و مقررات معافیت قهرمانان ورزشی را 
تشریح کرد.سردار تقی مهری رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی در مورد ضوابط اجرایی 
معافیت قهرمانان ورزشی و فرزندان قهرمانان پارالمپیک گفت: رتبه های اول تا سوم بازی های المپیک، 
مسابقه های جهانی و آسیایی با معرفی وزارت ورزش و جوانان و موافقت ستاد کل نیرو های مسلح، از 
انجام خدمت دوره ضرورت معاف می شوند.وی ادامه داد: همچنین مقام اول تا سوم مسابقه های جام 
جهانی فوتبال، بسکتبال و والیبال نیز از خدمت دوره ضرورت معاف هستند. رئیس سازمان وظیفه 
عمومی ناجا در مورد معافیت فرزندان قهرمانان پارالمپیک جهانی عنوان کرد: یکی از فرزندان قهرمانان 
پارالمپیک جهانی که در 25 رشته ورزشی مانند تیر و کمان، اسکی، بسکتبال و. عناوین اول، دوم و سوم 
را کسب کرده اند، با معرفی وزارت ورزش و جوانان و موافقت ستاد کل نیرو های مسلح، از انجام خدمت 
دوره ضرورت معاف می شوند.سردار مهری تصریح کرد: معافیت ذکر شده فقط به یکی از فرزندان و صرفاً 
برای یک بار تعلق می گیرد بنابراین کسب عناوین متعدد برای قهرمانان پارالمپیک، موجب معافیت سایر 

فرزندان آنان نیست.

باهنر: من وضرغامی درجلسات گفتگوی ملی هستیم
 رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری از حضور خود و عزت الله ضرغامی در جلسات »گفتگوی 
ملی« خبر داد و گفت: هیچ مأموریتی از طرف اصولگرایان برای حضور در این جلسات ندارم. محمدرضا 
باهنر می گوید »چند جلسه ای است که گفتگو با برخی اصلاح طلبان از جمله محمدرضا عارف را آغاز 
کرده ایم« عنوانی برای این جلسات ذکر نمی کند و می گوید »فعلا گعده است و اگر منسجم و مرتب 
شود یک نفر به عنوان سخنگو، گزارشی را در خصوص آن اعلام خواهد کرد«خبر از حضور »عزت الله 
ضرغامی« هم در این جلسات می دهد و می گوید »یک جلسه من هستم، یک جلسه آقای ضرغامی، 
یک جلسه هم ممکن است هر دو شرکت کنیم« باهنر خود را نماینده اصولگرایان در این جلسات 
نمی داند و تاکید می کند »عارف هم به نمایندگی از اصلاح طلبان در این نشست ها حضور ندارد«.او 
مرزهای اصلاح طلبی و اصولگرایی را سر جای خودش می داند و می گوید »با برگزاری این جلسات قرار 

نیست من اصلاح طلب بشوم و عارف اصولگرا«.

 قیمت مسکن منطقه بندی می شود
 رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: در حال رایزنی برای تعیین قیمت مسکن بر اساس مناطق 
هستیم که امیدواریم به مرحله اجرایی برسد.محمدرضا رضایی کوچی با بیان اینکه باید چندین مقوله 
مهم را در حوزه مسکن تقویت کنیم، گفت: هم اکنون در بازار مسکن پایه ای برای تعیین قیمت خرید و یا 
اجاره وجود ندارد و همین امر باعث می شود که سوداگران و دلالان برای بازار مسکن قیمت های نجومی 
درنظر بگیرند.وی گفت: نبود قیمت پایه و نظارت بر قیمت های مسکن از سوی سازمان تعزیرات باعث 
ایجاد نابسامانی در بازار مسکن شده است، به همین دلیل ما پیشنهاد داده ایم که سازمان امور مالیاتی و 

شهرداری ها قیمت ها خرید و فروش و اجاره را بر اساس منطقه تعیین کنند.

نامه رئیس مجلس به صداوسیما درباره کنکور 
 سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از نامه رئیس مجلس به صداوسیما درباره کنکور 
خبر داد و گفت: صداوسیما باید با تبعیت از فرمایش رهبری برنامه هایش با محوریت تبلیغات کنکور را 
بلافاصله متوقف کند، دغدغه ای که رئیس مجلس هم آن را به صداوسیما منتقل کرده است.میرحمایت 
میرزاده با اشاره به بیانات اخیر مقام معظم رهبری درباره لزوم حل موضوع کنکور گفت: مقام معظم 
رهبری از عبارت مسئله برای کنکور استفاده کردند، این یعنی کنکور مسئله ای است که باید حل شود. 
همچنین ایشان از تعبیر تغییر و بررسی عمیق برای کنکور استفاده کردند که این یعنی باید تدابیر لازم 

صورت گیرد، بعد از آن هم رؤسای جمهور و مقننه نیز در این باره تأکیداتی داشتند.

علت غیبت آیت الله مکارم در برنامه رمضان سیما 
مسئول پایگاه اطلاع رسانی آیت الله ناصر مکارم شیرازی گفت: علت عدم حضور این مرجع تقلید 
در برنامه ماه رمضان صدا و سیمای جمهوری اسلامی اشتغالات زیاد حوزوی است. وحید علیان نژاد 
عصر شنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: آیت الله مکارم شیرازی امسال به علت اشتغالات زیاد 
حوزوی علیرغم اصرار مسئولان صدا و سیما، متاسفانه آمادگی برای ضبط برنامه نداشتند. در طول 
سالهای متمادی در ماه مبارک رمضان پس از افطار بیانات این مرجع تقلید از شبکه سوم سیما پخش 

می شد که امسال این برنامه اجرایی نشد. 

شکایت 4 وکیل از آیت الله آملی لاریجانی 
 چهار وکیل دادگستری از بخشنامه آیت الله صادق آملی لاریجانی رییس وقت دستگاه قضا در 
خصوص مرکز امور مشاوران حقوقی قوه قضاییه شکایت کردند که این شکایت برای تعیین مرجع صالح 

رسیدگی به رییس دادگاه های عمومی و انقلاب تهران ارجاع شد. 

یادداشت های شهر سیل زده/9
محمد خامه یار

دامنه کمک و امداد رسانی پای ما را به روستای چم مهر باز می کند. روستایی که در واقع در مرز دو 
استان ایلام و لرستان قرار دارد و روز حادثه پیش چشم مردمان و ساکنان چند ده ساله اش، کاملا زیر 
آب می رود و اثری از آن دیده نمی شود و زیر گل و لای مدفون می شود.  روستا که جمعیت بیش از 
دویست و چهل خانواری را در خود جای داده بود به صورت کامل از بین رفته است و آب بخشی از اراضی 
و خانه ها و پل ارتباطی آنان را با خود برده است. نیمی از اهالی روستا در این سوی رودخانه در روستای 
خارزم و نیم دیگر آن در آن سوی رودخانه در ارتفاعات روستا چادرنشین شده اند. به همراه خادمین 
حرم کریمه اهل بیت، حضرت فاطمه معصومه )س( به همراه کاروانی از کمک های قرارگاه مردمی به 
یاری آنان می شتابیم. بسیاری از مردم معتقد و ولایتمدار روستا وقتی بسته های اهدایی حرم را دریافت 

می کنند به عنوان تبرک و تمین آن را به چشم خود می نهند.
فضای روستا با حضور خادمین حرم معنوی می شود و حال و هوای دیگری به خود می گیرد. در 
میان سیل زدگان که حالا خیمه نشین شده اند، نگاهم به زوج جوانی می افتد که در شب حادثه به 
خانه بخت رفته بودند اما از بد حادثه، دار و ندار آنان طعمه سیل می شود و همه را از دست می دهند. 
اتفاقی که شنیدن قصه آن برای همه تلخ است. وقتی به آنان قول تامین بخشی از جهیزیه را می دهم، 
گویا روح امید در کالبد آنان می دمد. مبلغی به حساب آنان واریز می شود. چند روز بعد با چند قلم 
کالای اهدایی دوباره راهی چم مهر می شویم و به طرف منزل و اتاقکی که زوج جوان برای زندگی به 

اجاره خود درآورده اند راه می افتیم...
مردم روستا ما را می شناسند و  با دیدن جهیزیه و سایل زندگی زوج جوان شاد و خوشحال می 

شوند و صمیمانه تشکر و قدردانی می کنند. 
داخل خانه، میهمان یک استکان چای صاحب خانه می شویم و زیر چتر محبت اطرافیان قرار می 
گیریم. یکی از حاضران که پیرمردی متدین و  سالخرده است و همه از او به نیکی یاد می کنند ، می 
گوید: حاجی به خدا قسم شما به بچه یتیم کمک کردین و به او دوباره جهیزیه دادین. ان شاالله امام 
زمان پشت و پناه شما باشه... حاجی به خدا قسم شما قمی ها از اول سیل به ما آرامش دادین. بعد از 

سیل هر وقت اسم قم را می شنوم آرامش عجیبی پیدا می کنم...
او مثل خیلی از دیگر اهالی معتقد به نظم کار قمی ها در امدادرسانی است.

دیپلماسیِ کودکانه ترامپ درمذاکره!  کاریکاتور

سجاد جعفرى

استاندار قم: 

مشکلات قانونی دستگاه های دولتی 
درمبارزه با مواد مخدر رفع شود 

استاندارقم با تاکید بر همراهی همه ادارات دولتی برای کاهش آسیب 
اعتیاد به مواد مخدر، خواستار رفع سریع مشکلات قانونی دستگاه های 

اجرایی استان در راستای مبارزه با مواد مخدر شد. 
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر استان اظهار کرد: مصوبات جلسات در مسیر نیل به اهداف استان 
جهت مبارزه با مواد مخدر است و دستگاهها باید در چارچوب تکالیف محوله 
در این شورا گزارش عملکرد خود را به دبیرخانه ارائه دهند.وی با اشاره به 
اهمیت پیشگیری از آسیب های اجتماعی، اضافه کرد: از اولویت های استان 
در این زمینه، ساماندهی معتادین متجاهر است و با وجود انتخاب قم به 
عنوان یکی از استان های برتر این زمینه، بایستی برنامه های دستگاههای 
اجرایی برای حل کامل این مساله تدوین شود.سرمست در ادامه به اقدام 
سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم در احداث اردوگاه بازپروری و توانمند سازی 
معتادین اشاره و تصریح کرد: مدیران بخش ها و نهاد های استان باید با 
احساس مسئولیت و انجام تکالیف قانونی در اجرای این پروژه تعامل و 
همکاری کنند.رئیس شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم همچنین با 
تاکید بر نقش آموزش در پیشگیری از گرایش به مواد مخدر، ادامه داد: اداره 
کل تبلیغات اسلامی استان در ایام ماه مبارک رمضان با استفاده از ظرفیت 
مساجد و تشکل های مردم نهاد برای اجرای برنامه های آموزشی اقدامات 

لازم را در دستور کار قرار دهد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به درپیش بودن فصل 
تابستان، خاطرنشان کرد:  دستگاههای مرتبط بایستی با هماهنگی دبیر 
ستاد مبارزه با مواد مخدر استان، در راستای ارائه آموزش های کاربردی و 
غنی سازی اوقات فراغت، ویژه برنامه های خود در این زمینه را ارائه کنند.

استاندار قم در خاتمه بر اعلام برنامه های اعضای شورای مبارزه با مواد مخدر 
به دبیرخانه این شورا، جهت جمع بندی و اجرایی شدن در روز جهانی 

مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد.
لازم به ذکر است در این جلسه گزارش فرماندهی سپاه علی ابن 
ابیطالب )ع( استان از مراحل اجرای اردوگاه در دست احداث درمان و 
صیانت معتادین، و گزارش فرمانداری از طرح افزایش نشاط اجتماعی 
با برزگاری جشن های سروستان و اقدامات اداره کل تبلیغات اسلامی 
استان در حوزه پیشگیری از سوء مصرف مواد مخدر با استفاده از ظرفیت 

مساجد و تشکل های مردمی ارائه گردید.

شهردار منطقه دو قم :

مشکل ترافیک میدان 
مالک اشتر برطرف می شود

شهردار منطقه دو قم با اشاره به درخواست مردمی درخصوص رفع 
مشکل ترافیک ورودی پل 9 دی به منطقه دو و میدان مالک اشتر اظهار 
کرد: مکاتبات در خصوص مشکل این محدوده با شورای ترافیک صورت 
گرفته و کارشناسی های لازم هم انجام شده و منتظر ابلاغ نظر نهایی برای 

اقدام در این محور برای حل مشکل مردم هستیم.
رضا رحیمی با بیان اینکه یکی از برنامه های جاری شهرداری بهسازی 
جداول و اصلاح معابر است اظهار کرد: بعضا در برخی معابر منطقه دو 
مشکلاتی وجود دارد که بحث جمع آوری آب های سطحی این معابر در 

دستور کار است و سپس به دنبال اصلاح جداول و معابر خواهیم بود.
شهردار منطقه دو قم با اشاره به درخواست مردمی درخصوص رفع 
مشکل ترافیک ورودی پل 9 دی به منطقه دو و میدان مالک اشتر اظهار 
کرد: مکاتبات در خصوص مشکل این محدوده با شورای ترافیک صورت 
گرفته و کارشناسی های لازم هم انجام شده و منتظر ابلاغ نظر نهایی برای 

اقدام در این محور برای حل مشکل مردم هستیم.
وی با بیان اینکه در طرح آینده این محور از ورودی پل 9 دی تا میدان 
مالک اشتر به صورت زیرگذر پیش بینی شده است تصریح کرد: اما در حال 
حاضر به دنبال پیگیری راه های کوتاه مدت برای حل مشکل مردم هستیم.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

اکران ۱۲۰۰ مترمربع تبلیغات شهری با 
شعار »همه میهمان خدائیم«

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از اکران 1200 مترمربع 
تبلیغات شهری با شعار »همه میهمان خدائیم« در ماه مبارک رمضان خبر داد.

مهدی کلانترزاده با اشاره به اقدامات تبلیغی و ترویجی شهرداری قم 
اظهار کرد: همزمان با ایام ماه مبارک رمضان، شهرداری تبلیغات یکپارچه 
شهری در شهر اکران کرده است.وی از اکران 1200 مترمربع بنر تبلیغات 
شهری در ایام ماه مبارک رمضان در سطح شهر خبر داد و افزود: این بنرها با 
شعار »#همه_میهمان_خدائیم« بر روی سازه های عرشه پل، پرتابل، بیلبورد 
و استرابورد اکران شده است.مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
با بیان اینکه در این بنرهای تبلیغات شهری فرازهایی از دعاهای ماه مبارک 
رمضان و مباحث اخلاقی برداشت شده از این دعاها به نمایش درآمده است، 
تصریح کرد: آموزه هایی چون انس با قرآن، تدبر در آیات، ذکر و یاد خدا، دعا 
و نیایش، کمک به همنوعان، دستگیری از یتیمان، مهربانی، صبر، نشاط 
معنوی، سبک زندگی خدایی و معطر به اهل بیت علیهم السلام، یادآوری 
روز قیامت، خودسازی، توجه به همسایگان، پذیرایی های ساده از روزه داران 
و بسیاری از درس های دیگر را  که می توان از ماه میهمانی خدا فرا گرفت 
در این تبلیغات مورد توجه قرار گرفته است.کلانترزاده گفت: در این بنرها 
شعائر اسلامی و مباحث اخلاقی همچون صبر، قرائت قرآن، خوشرویی، 

خوش اخلاقی و غیره به مردم یادآور شده است.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

کرایه تاکسی در سال 98 
افزایش نیافته است

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره 
به اینکه در سال جدید افزایش نرخ کرایه تاکسی در قم را نداشتیم، گفت: 
همشهریان می توانند در صورت مشاهده اخذ کرایه اضافه توسط تاکسیرانان 

مراتب را به اداره بازرسی تاکسیرانی گزارش دهند.
مرتضی عزتی  اظهار کرد: از ابتدای سال 98 تاکنون هیچ گونه افزایش 
نرخی مربوط به کرایه تاکسی های درون شهری توسط سازمان تاکسیرانی 
صورت نگرفته است.وی ادامه داد: شهروندان محترم در صورت مشاهده 
موارد اخذ کرایه اضافه توسط تاکسیرانان می توانند مراتب را با ذکر شماره 
کد چهاررقمی خودرو به واحد شکایات اداره بازرسی سازمان تاکسیرانی 
با شماره تماس 36628800 گزارش داده تا ظرف مدت 48 ساعت به 
موضوع رسیدگی شود.مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم با اشاره به اینکه نتیجه اقدامات صورت گرفته در این خصوص 
نیز به اطلاع گزارش دهنده خواهد رسید، خاطرنشان کرد: هرگونه افزایش 
نرخ پس از طی مراحل قانونی از طریق رسانه ها به اطلاع عموم مردم شریف 

قم خواهد رسید.

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین 
خارجي استان قم معرفی شد

با حکم استاندار قم مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجي استان قم 
منصوب شد.

 بهرام سرمست در جلسه تودیع و معارفه مدیر کل امور اتباع و مهاجرین 
خارجی استان قم، طی سخنانی با اشاره به نقش این اداره کل در ساماندهی 
امور اتباع اظهار کرد: مشکلات این حوزه در دوران مدیریت جدید باید 

عارضه یابی شده و برای حل آنها راهکار ارائه شود.
وی بیان کرد: در راستای حرکت توسعه ای در حوزه اتباع بایستی از 

ظرفیت های کارشناسان توانمند در این حوزه استفاده شود.
در این جلسه عباس شیرمحمدی به عنوان مدیرکل جدید امور اتباع و 
مهاجرین خارجی معرفی و از زحمات حسن شیبانی سرپرست این اداره 

کل قدردانی شد.

اخبــار

یک مرجع تقلید شیعیان با انتقاد مجدد 
از برنامه برنده باش شبکه سه تلویزیون، و با 
بیان این که بخت آزمایی برنامه صدا و سیما 
آشکار بود، گفت: در برنامه صداوسیما یک 
میلیارد درآمد داشتند و فقط 50میلیون 
برای  تومان   950 اما  می دادند،  جایزه 

خودشان بر می داشتند. 
آیت الله مکارم شیرازی، جمعه شب 
در مراسم افتتاح سالن اجتماعات دارالقرآن 
این  بیان  با  قم،  طباطبایی)ره(  علامه 
که شرایط کشور از سه جهت سیاسی، 
اقتصادی و اخلاقی پیچیده است، گفت: 
مسائل اخلاقی در خطر است؛ و نمونه آن 
اتفاقات رخ داده در برخی مدارس تهران 
است که عده ای از  بچه ها سرودی بسیار 

مبتذل، سخیف و رکیک می خواندند.
این  خبر  شیندن  از  بعد  افزود:  وی 
مدارس، پرسیدم سرودی که بچه های این 
مدارس خواندند چه بوده است که گفتند 
نمی توانیم بگوییم چون خیلی رکیک و 
سخیف است؛ و وقتی اصرار کردم، تایپ 
شده این سرود را به من دادند و دیدم 
که واقعا سخیف است؛ آن وقت بچه ها و 
نونهالان این سرود را بخوانند و آهنگ بزنند 
و باهم برقصند؟ وقتی چنین حادثه ای را می 
شنویم، باید ببینیم خطر تا کجا نفوذ کرده 

است.این مرجع تقلید با بیان این که در این 
شرایط که وضع دارد بدتر می شود، و ما 
در مقابل این شرایط مسئولیت داریم، گفت: 
این فضای مجازی به بلای مجازی تبدیل 
شده است؛ و ببینید چه بساطی شده است.

وی با اشاره به آماری که برخی مسئولین در 
مورد فضای مجازی در اختیارش گذاشته 
بودند، گفت: این آمار نشان می دهد در 
فضای مجازی آمار سه چیز بالا می رود؛ 
آمار کلاه برداری که تا 200درصد افزایش 
را نشان می دهد؛ آمارآسیب های فرهنگی 
و اخلاقی که تا 700 درصد افزایش یافته 
است؛ وقتی این مفاسد زیاد می شود و ما 
نباید دست روی دست بگذاریم و بگوییم در 

مقابل فضای مجازی نمی شود کاری کرد.
وی افزود: روس ها توانستند در مورد فضای 
مجازی برای خودشان کاری کنند اما ما 
مسلمانان نمی توانیم کاری کنیم باید تسلیم 
در مقابل وضع موجود باشیم؟ در حالی که 
این مسائل راه حل دارد.وی با اشاره به سم 
پاشی های صورت گرفته در فضای مجازی 
در خصوص مسائل سیاسی هم گفت: 
چه سم پاشی ها و چه دروغ ها در فضای 
مجازی گفته می شود؛ کسانی که این دروغ 
ها را می گویند، نه شرف دارند، نه غیرت 
دارند و نه انسانیت دارند و نه وجدان؛ اینان 
هر دروغی شد و بر سر زبان شان آمد می 
گویند؛ و هدف شان هم این است که اذهان 

عمومی را مشوش کرده و مردم را نسبت 
به آینده نا امید کنند.این مرجع تقلید با 
بیان این که در مقابل این مسائل باید حالا 
یا به صورت فردی یا به صورت جمعی، 
گام برداریم و از آسیب ها کم کنیم، گفت: 
برای مثال برخی مسائل واقع شده بود که 
ما اقدام کردیم و مؤثر هم واقع شد؛ درباره 
همین بخت آزمایی هایی که در صداوسیما 
بود؛ وقتی مطرح شد و مسائل فقهی اش 
بیان شد، معلوم شد عجب کاری می کنند! 
آن  و 50میلیون  دارند  درآمد  1میلیارد 
را جایزه می دهند و 950 میلیون تومان 
برای خودشان بر می دارند؛ بخت آزمایی از 
این پرثمرتر کجا پیدا می شود؟ و بالاخره 
دستور دادند جلوی آن گرفته شود.آیت الله 
مکارم شیرازی با بیان این که به هر حال، 
مردم چشم امیدشان به شما فضلا و علما، 
حوزه های علمیه و مخصوصا حوزه علمیه 
قم است، گفت: وظیفه امربه معروف و نهی 
از منکر را تا جایی که می شود انجام دهند؛ 
حتی اگر 100 درصد نمی شود 50درصد 
این کار را انجام دهید؛ بدانیم که اگر دست 
به دست هم دهیم و اختلافات را کنار 
بگذاریم و چه در حوزه و چه در میان مردم 
اختلافی نباشد، خیلی کارها می شود انجام 

دهیم.

انتقاد مجدد آیت الله مکارم شیرازی از برنده باش؛ 

بخت آزمایی برنامه صداوسیما آشکار بود 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: در شهر سلفچگان از مجموع 
524 واحد مسکن مهر در قالب انبوه سازی 228 واحد آن ساخته و به متقاضیان واگذار 
شده است و 196 واحد مسکونی باقیمانده به علت عدم وجود متقاضی بلاتکلیف مانده 

است.
داریوش بلدی در رابطه با مسکن مهر و واگذاری واحدهای باقی مانده و نحوه واگذاری 
اظهار داشت: در حال حاضر به جز شهر سلفچگان هیچ واحدی به عنوان مسکن مهر برای 

واگذاری نداریم.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم افزود: در شهر سلفچگان از مجموع 
524 واحد مسکن مهر در قالب انبوه سازی 228 واحد آن ساخته و به متقاضیان واگذار 
شده است و 196 واحد مسکونی باقیمانده به علت عدم وجود متقاضی بلاتکلیف مانده 

است.
وی سپس با ارائه تعریفی از طرح هادی و اجرای آن در روستاها گفت: طرح هادی 
روستایی طرحی است که ضمن ساماندهی و اصلاح بافت موجود، میزان و مکان گسترش 
آتی و نحوه استفاده از زمین برای عملکردهای مختلف از قبیل مسکونی، تولیدی، تجاری 

و کشاورزی و تأسیسات و تجهیزات و نیازمندی های عمومی روستایی را برحسب مورد 
در قالب مصوبات طرح های ساماندهی فضا و سکونتگاه های روستایی با طرح های جامع 

ناحیه تعیین می کند.
بلدی به تعداد طرح هادی که در روستاهای استان اجراشده اشاره و تصریح کرد: 
تاکنون در 157 روستا از روستاهای استان قم طرح هادی تهیه شده و در 132 روستا نیز 

طرح هادی اجراشده است.
وی در ادامه به مهم ترین برنامه های بنیاد مسکن قم در سال 98 اشاره و عنوان کرد: 
واگذاری 750 قطعه زمین روستایی و تملک 100 هکتار زمین روستایی برای تشکیل و 
واگذاری به روستایی و صدور 2 هزار جلد سند روستایی و صدور 1150 فقره استعلام فنی 
پروانه ساختمانی روستایی ازجمله مهم ترین برنامه های این اداره کل در سال 98 هستند.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: احداث 470 
واحد مسکن در شهر قم که از این تعداد 270 واحد مسکونی در میدان جوان و 200 
واحد مسکن اجتماعی در منطقه پردیسان قم هستند از دیگر برنامه های این اداره کل 

در سال 98 هستند.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم  مطرح کرد

بلاتکلیفی ۱9۶واحد مسکن مهر در شهر سلفچگان!

مدیرکل استاندارد قم با اشاره به اجرای 
طرح کنترل و سنجش ترازوها گفت: از 
سال 95 تا امروز بیش از 13 هزار ترازو 
در سطح شهر کنترل شده است.منصور 
فرزانه با اشاره به لزوم نظارت بر ترازوها 
و باسکول ها اظهار داشت: یکی از وظایف 
سازمان ملی استاندارد، موضوع کنترل 
سنجش مورداستفاده در دادوستد عمومی 

و همان ترازو و باسکول ها است.وی افزود: 
از سال 90 الی 94 این وظیفه به صورت 
اواخر  از  است،  می شده  انجام  محدود 
را  فعالیت  گسترده  به صورت  سال 94 
آغاز کردیم و از سال 95 تا امروز بیش از 
13 هزار ترازو در سطح شهر کنترل شده 
است.مدیرکل استاندارد قم عنوان کرد: 
موضوعی که موردتوجه است این بوده که 

نخستین گزارشی که برای ما رسید حدود 
30 درصد ترازوها خطای بیش ازحد مجاز 
داشت و یک سوم ترازوهایی که در مرحله 
استاندارد  از  خارج  شد  نظارت  نخست 
بوده است.فرزانه با بیان اینکه رقم خطای 
رسیده  درصد  به 15  ترازوها  غیرمجاز 
سنجش  و  کنترل  طرح  گفت:  است، 
میزان  و  است  بوده  اثربخش  ترازوها 

ترازوهای غیرمجاز کاهش بسیار خوبی 
پیگیری  را  موضوع  این  و  است  داشته 
می کنیم. وی ادامه داد: در برخی از نقاط 
واحدهای  طرف  از  مقاومت هایی  شهر 
به  توجه  با  ولی  می شود  انجام  صنفی 
مکاتباتی که وجود داشت و با همکاری 
خوبی که انجام شد این طرح پیش رفته و 
نظارت لازم بر ترازوها در حال انجام است.

مدیرکل استاندارد استان قم:

۱۳ هزار ترازو در استان قم کنترل و سنجش شده است


